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  سیاست های پـولـی 
در بن بست

 یک اقتصاددان: کُری نخوانیم؛ 
در داشتن تورم دورقمی هم اول هستیم

گروه اقتصادی: »ما از اولین ها اقتصادهای جهان هســتیم«؛ این اظهارنظر اخیر 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســت که با واکنش های شــدیدی در میان 
اقتصادیون روبه رو شــده اســت. صولت مرتضوی در اولین اجلاس جهادگران 
اقتصادی ایران مدعی شــده اســت: در حوزه اقتصاد یکی از اولین اقتصادهای 

جهان هستیم، شاید خرده بگیرند اما کدام اقتصاد می تواند با ۴۴ سال تحریم...

خطر ورود غیر متخصص ها
 به جراحی های زیبایی

 دبیر انجمن علمی جراحان پلاستیک 
و زیبایی ایران هشدار داد

گروه اجتماعی: مُد، چشم و هم چشمی، یا نیاز واقعی؛ هرچه هست تقاضا برای جراحی زیبایی 
بینی افزایش پیدا کرده، طوری که ایران به »پایتخت جراحی زیبایی بینی در جهان« معروف 
شده است. اما نگرانی ها در مقابل افزایش تقاضا برای انجام جراحی زیبایی از جایی بیشتر 
می شود که این جراحی ها توسط افراد نامتخصص انجام شوند؛ »رشته هایی که تخصص 

لازم در این زمینه ندارند به کار جراحان پلاستیک ورود کرده اند و...

 سهم هزینه مسکن در سبد هزینه های خانوار شهری
 در سال ۱۴۰۱، به ۳۸.۱ درصد رسید

رشد  سرسام آور هزینه های  
مسکن

مسکن یکی از اساسی ترین نیازهای بشر و یکی از مهم ترین موارد در سبد هزینه ای خانوار می باشد. 
براساس گزارش مرکز آمار، سهم هزینه مسکن در سبد هزینه های خانوار شهری در سال ۱۴۰۱، 
به ۳۸.۱ درصد رســیده و بیشــترین هزینه را برای خانوارها رقم زده اســت. سهم مسکن در سبد 
هزینه های دهک اول حدود ۴۸ درصد و در ســبدهزینه های دهک دهم به عنوان پردرآمدترین 

گروه در جامعه حدود ۳۸ درصد می باشد. از طرفی به صورت عددی...

گزارشبازتابگپ

348

 رهبر معظم انقلاب اســلامی، ســال ۱۴۰2 را ســالِ "مهار 
تورم و رشــد تولید" نامگذاری کردند. شــعاری که همســو با 
تاکیدات پیشین ایشان و البته اشارات مکرر بسیاری از نخبگان 
و تحلیلگــران ایرانی مبنی بر ضــرورت مخاطب قرار گرفتن 
چالش ها و مشکلات اقتصادی ایران و ایجاد فضا و استانداردهای 
بهترِ رفاهی و معیشتی برای مردم کشورمان است. با این حال، 
اینکه صرفاً ابتکار رهبر معظم انقلاب اســلامی در نامگذاری 
ســال جاری را معطوف به معادلات داخلی کشــورمان بدانیم و 
از توجه به بافتِ گســترده تر آن در ابعاد منطقه ای و بین المللی 
غافل شــویم، چشــم اندازهای دقیقی را از این موضوع بازتاب 
نخواهد داد. بر کســی پوشــیده نیست که ژئوپلیتیک و هندسه 
قــدرت جهانــی، در ابعاد منطقه ای و بین المللی تا حد زیادی در 
حال تغییر و دگرگونی است و بسیاری از ناظران و تحلیلگران، 

از ظهور واقعیت های جدید در عرصه معادلات کلان...

مهار تورم و رشد تولید از چشم انداز 
ژئوپلیتیک متغیر جهانی
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»تدبیر تازه « گزارش می دهد

گزارش

گروه اقتصادی: روابط تجاری ایران و اتحادیه اروپا و آمریکا در 
دهه اخیر با فراز و نشیب زیادی مواجه بوده است. صادرات نفت 
خام به کشورهای اروپایی به شدت از تحریم های تجاری و 
اقتصادی ایران توسط آمریکا، تأثیر گرفت به نحوی که در دو 
سال 2۰۱۳ و 2۰۱۵ به دلیل شروع و تشدید تحریم ها، حتی به 
صفر نیز رسید. همچنین بالا بودن تعرفه های گمرکی اتحادیه 
اروپا، مانعی برای صادرات محصولات غیرنفتی ایران شد. از 
طرف دیگر، اتحادیه اروپا در واردات بسیاری از محصولات 
اساسی کشاورزی و دیگر کالاها، به عنوان یک واسطه عمل 
می کند؛ در صورتی که بخش قابل توجهی از کالاهای وارداتی 
ایران از اتحادیه اروپا را می توان از دیگر کشــورهای جهان 
وارد کرد.با این حال بررسی روند صادرات و واردات ایران با 
کشــورهای اتحادیه اروپا، حاکی از آن است که این تجارت 

دوجانبه طی سال های اخیر، محدود به صادرات نفت...

تمایل آمریکا به افزایش روابط 
تجاری با ایران

6

 احمد فیروزی مطرح کرد
بازتاب

 گــروه اقتصادی: تولید و حفظ اشــتغال ظرفیت های واحدهای 
صنعتی برای فعالیت؛ ملزومات مختلفی دارد که یکی از این ملزومات، 
امکانات زیرساختی از قبیل برق، آب و گاز است. از آنجا که مصرف 
روزانه این موارد مانند سایر مواد اولیه تولید برای برقراری شرایط کار 
حیاتی است، حجم قابل توجه مصرف واحدهای تولیدی و شهرک های 
صنعتــی عمدتاً در فصل های خاص باعث می شــود که برای حفظ 
خدمت رسانی به شبکه شهری، تولیدکنندگان از این امکانات محروم 
و تولید در برخی مواقع سال متوقف شود؛ امری که هم رکود را موجب 
می شود و هم باعث ایجاد مشکلات برای کارگران در حوزه روابط کار 
می شود.مسئله ناترازی در تأمین امکانات زیرساختی مانند برق و گاز، 
در فصول گرم و سرد سال هرساله به یکی از رویدادهای عادی تبدیل 
شده است. اما با روند صعودی مصرف و فرسودگی شبکه انتقال برق و 

گاز کشور طی سال های اخیر و رشد بیشتر واحدهای... 

سایه  سنگین  کمبود  انرژی 
بر سر کارگران
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 تجربه قطع برق و سرایت آن به گاز
گزارش

کمیســیون اروپا تحقیق درباره توافق گازی اخیر میان 
شــرکت بوتاش ترکیه و شرکت بلغارگاز بلغارستان را به 
دلیــل نگرانی بابت نقض احتمالی مقررات اتحادیه اروپا 
در دستور کار خود قرار داده است. این توافق که در ژانویه 
سال جاری میلادی به امضا رسید میان دو شرکت دولتی 
بلغارگاز در بلغارستان و بوتاش در ترکیه منعقد شده است. 
دولت موقتی که هنگام امضای این قرارداد در بلغارستان 
روی کار بود این توافق را یک معامله تاریخی برای این 
کشور خوانده بود.اما کارشناسان بلغاری معتقدند که این 
توافق ضمن ســودآور نبودن ممکن است به منافع مالی 

بلغارستان نیز صدمه برساند...

دردسرهای توافق جدید گازی 
میان ترکیه و بلغارستان

11

»تدبیر تازه « گزارش می دهد

گزارش
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آسیب های 
دومینو وار
 به بدنه 
خودرو!

 یک کارشناس بازار خودرو
 در گفتگو با » تدبیر تازه « 
  به چالش های موجود در این صنعت
 در کشور پرداخت

مو قعیت شکننده تالار شیشه ای
چرا وعده های بورسی عملیاتی نشد
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 برگزاری نشست وزرای خارجه فرمت ۳+۳ حتی صرف نظر از نتیجه 
نشست و موضوع عدم حضور گرجستان را باید یک کنشگری موفق 
برای ایران ارزیابی کرد. این نشست می تواند از پیچیدگی شرایط در 
قفقاز جنوبی کاسته و به ایجاد و تقویت سازوکارهای اعتمادسازی 
متقابل در جهت تقویت امنیت و همکاری منطقه ای بین کشورهای 
منطقه و همسایگان منطقه ای قفقاز کمک کند. در همین حال فضا 
را برای بازی و فرصت طلبی قدرت های فرامنطقه ای محدود کند.

فرمول ۳+۳ برای قفقازجنوبی همواره در سه دهه اخیر با عناوین 
مختلف مطرح بوده اما فعال شدن آن با چالش ها و موانعی مواجه 
بوده است. ایران در میان کشورهای منطقه تاکید بیشتری بر این 
فرمول داشت. اما روسیه و ترکیه تمایل زیادی به این فرمول نشان 
نمی دادند. این نشست در سال های اخیر در سطوح معاونان وزرای 
خارجه برگزار شده است. از این لحاظ برگزاری نشست تهران در 
ســطح وزرای خارجه پیشرفت قابل توجهی در گفتمان سیاسی و 
امنیتی منطقه ای در قفقازجنوبی محســوب می شــود. این ابتکار 
دیپلماتیک الگویی مناســب برای شکل دهی به ترتیبات سیاسی 
و امنیتی قفقاز جنوبی است. گرجستان به دلیل اختلاف با روسیه 
تمایلی به حضور در نشســت هایی که مســکو در آن حضور دارد 
از جمله فرمت ۳+۳ نشــان نمی دهد. اما اگر این فرمت ســازمان 
جدی تری بیابد و برای گام بعدی آن توافقی حاصب شود، احتمالًا 
گرجستان تمایلی به حذف داوطلبانه خود و عقب ماندن از روندهای 

منطقه ای نخواهد داشت.
پس از جنگ 2۰2۰ و در یک ســال اخیر ارمنســتان تلاش کرده 
موازنه از دست داده خود با جمهوری آذربایجان را از طریق نزدیکی 
به غرب برقرار کند. اما فعال شدن فرمت ۳+۳ می تواند انتظارات 
ارمنستان را هم تأمین کند. ضمن اینکه باید در نظر داشت جمهوری 
آذربایجان مناسبات نزدیکی با غرب و اسرائیل دارد. ترکیه عضو 
ناتو اســت و با اســرائیل مناسبات نزدیک و در سطوح بالا دارد. در 
واقع رابطه با غرب صرفاً از جانب ارمنســتان نیســت. اما فرمت 
منطقــه ای حاضر می تواند بــا کمک به برقراری صلح در قره باغ، 
قاعده منــد کــردن کنش های منطقه ای بازیگران و فراهم کردن 
زمینــه طرح ابتکارهای اقتصــادی جدید که منافع همه طرف ها 
را تأمین می کند، مجال دخالت بازیگران فرامنطقه ای را از سوی 
همه بازیگران محدود کند. احداث گذرگاه ارس بخشــی از ابتکار 
ایــران و جمهوری آذربایجان برای ارتقای روابط اقتصادی، پیوند 
ژئواکونومیک و غلبه بر اختلاف ها درباره کریدور زنگزور است. اما 
هنوز سناریوی زنگزور از خاک ارمنستان پابرجاست و تردیدهای 
ایران درباره پیامدهای ژئوپلتیکی آن نیز برطرف نشده است. با این 
حال ارزیابی مواضع جمهوری آذربایجان و ترکیه نشان می دهد این 
کشورها نیز به دنبال راه حل هایی برای نزدیک کردن ملاحظات 
ایران، ارمنستان و روسیه درباره کریدور زنگزور هستند. البته با توجه 
به عمق ریشه های منازعات قومی و سیاسی و یکجانبه گرایی هایی 
که از سوی آنکارا وجود دارد، رسیدن به یک توافق منطقه ای درباره 

کریدور زنگ زور با چالش های زیادی مواجه است.
در سال های اخیر ایران و ارمنستان به طور دوجانبه، ایران و روسیه 
و ارمنســتان بطور ســه جانبه تلاش کرده اند با ارائه ابتکارهای 
ژئواکونومیک جدید روابط خود را در اشــکال دو و ســه جانبه و در 
اتحادیه اوراســیا مستحکم کرده و ارزش ژئواکونومیک این حلقه 
را ارتقــا دهنــد. اما این ابتکارها هنوز به مرحله عملیاتی نرســیده 
اســت. ارمنستان با مشارکت گرجســتان، روسیه و هند می تواند 
بخشی از کریدور بین المللی ترانزیتی شمال-جنوب باشد. درباره 
این دالان پیش نشســت هایی انجام شده اما مشارکت گرجستان 
در این ابتکار در هاله ای از ابهام قرار دارد.از طرفی برگزاری نشست 
تهران در نوع خود این پیام را ارسال می کند که کشورهای منطقه 
و همســایگان قفقاز به اهمیت چارچوب منطقه ای و لزوم توافق 
جمعی برای پیشــبرد طرح های سیاســی-امنیتی و اقتصادی در 
منطقه واقف هستند. به همین ترتیب صدور بیانیه با تأیید همه اعضا 
با هر محتوایی نیز یک گام مهم در همگرایی منطقه ای محسوب 
می شود. اما اگر اعضا در نشست تهران به توافق اولیه درباره تشکیل 
یک ســاختار نهادی برای تداوم کار فرمت ۳+۳ دســت بیابند یک 

دستاورد تاریخی به نام »نشست تهران« ثبت خواهد شد.
به هرحال درباره نقش اسرائیل در قفقاز توافق شفافی بین ایران و 
سایر اعضای فرمت منطقه ای قفقاز وجود ندارد. اساساً ورود اسرائیل 
به منطقه قفقاز جنوبی با چراغ سبز روسیه رخ داد و ترکیه موجب 
افزایش روابط باکو و تل آویو شــد. ارمنســتان نیز با اسرائیل رابطه 
دارد. مواضع این کشورها در جنگ جاری در فلسطین نیز دوپهلو 
بود. روس ها بیشــتر از آمریــکا انتقاد کردند و برای میانجی گری 
ابراز تمایل کردند. ترکیه نیز مانند گذشته بیش از آنکه از اسرائیل 
انتقاد کند، نسبت به شرایط غزه ابراز نگرانی کرد. در واقع در این 
موضوع اگر ایران تمایل به کمک به موضع مشترک داشته باشد، 
ظرافت هایــی لازم اســت. مثلًا در موضــوع تاکید بر لزوم توقف 
حملات به غیرنظامیان در غزه احتمالًا مواضع مشــترک خواهد 
بود. بی تردید در حاشیه این نشست منطقه ای در تهران، فرصت 
برای انجام مذاکرات دوجانبه نیز وجود خواهد داشــت. در حالیکه 
مذاکرات تهران و باکو برای از سرگیری کاری کار سفارت جمهوری 
آذربایجان ادامه دارد و ظاهراً درباره مراحل بازگشایی سفارت باکو 
توافقاتی هم بین دو کشــور انجام شده، مسلماً حضور وزیرخارجه 
جمهــوری آذربایجــان در تهران زمینــه را برای ادامه رایزنی ها و 

هماهنگی های بین دو کشور در این زمینه فراهم می کند.

»نشست تهران« دستاورد تاریخی

غرب دچار 
نوعی افول 
هژمونیک در 
چهارچوب 
چرخه و 
سیکل های 
قدرت در نظام 
بین الملل 
می شود و در 
نقطه مقابل، 
قدرت های 
نوظهور و 
شرقی، امکان 
کنش و فعالیت 
بیشتری پیدا 
می کنند و 
می توانند 
بخش قابل 
توجهی از 
معادلات آتی 
نظام بین الملل 
در سطوح و 
عرصه های 
مختلف را 
تعریف و 
رهبری کنند

ت
س

سیا

دیدگاه

 انقضــای محدودیت هــا و تحریم های 
تســلیحاتی ایــران هم یک دســتاورد 
»حقوقــی« بلندمدت اســت و هم یک 
پیروزیِ »سیاســی« در شــرایط کنونی 
تلقی می شــود. اینکه در اوج ایران هراسی 
ناشــی از منازعات اســرائیل و فلسطین، 
ســازمان ملل پایــان این محدودیت ها و 
تحریم هــا را رســماً اعلام کند و در عمل 
این پیام را برساند که فعالیت های موشکی 
ایــران را مغایر با صلح و امنیت بین المللی 
نمی داند، قطعاً یک پیروزی سیاسی است. 
از نظــر حقوقی نیز نــه تنها انقضای این 
تحریم ها موجب خواهد شــد کشورهای 
غربی دیگــر نتوانند به راحتی در رابطه با 
فعالیت های موشــکی و ماهواره ای ایران 
در مراجع بین المللی فضاسازی کنند، بلکه 
در بیانیه ها و کارزارهای تبلیغاتی خود نیز 
دیگر نمی توانند به هیچ ســند بین المللی 
علیــه فعالیت های ایران اســتناد کنند. از 

طــرف دیگر، دســت ایران نیــز - از نظر 
حقوقی - برای مبادرت به همکاری های 
موشکی با سایر کشورها - به ویژه چین و 

روسیه - باز خواهد شد.
امکان وضــع تحریم »بین المللی« علیه 
ایــران در ایــن حوزه دیگــر امکان پذیر 
نیست. وضع تحریم های جدید بین المللی 
مســتلزم تصویب یــک قطعنامه جدید از 
سوی شورای امنیت خواهد بود که قطعاً با 
اعِمال وتوی چین و روســیه مواجه خواهد 
شــد. اما اینکه آمریکا و اروپا - در ســطح 
کنگره، نهادهای ملی و نهادهای قانونگذار 
اتحادیه اروپا - بخواهند تحریم های خود را 
حفظ کنند یا افزایش دهند، کاملًا محتمل 
است. اما باید توجه داشت تحریم های ملی 
و منطقه ای آن ها برای ســایر کشورهای 

جهان الزام آور نیست.
به هرحال دستاورد تیم مذاکره کننده برجام 
در رابطه با قطعنامه 22۳۱ - به ویژه در مورد 
مســئله موشکی - یک دستاورد بی نظیر 
و اســتثنایی است. نخســت اینکه برای 
اولین بار در تاریخ ســازمان ملل، کشوری 

که خود »موضوع« قطعنامه های شورای 
امنیــت بوده، در کنار پنج عضو دائمی این 
نهاد نشســته و در مورد متن یک قطعنامه 
جایگزیــن در مورد خــود مذاکره کرده و 
در تدوین متــن نهایی ایفای نقش کرده 
اســت. تا آنجا که می دانم، جز ایران هیچ 
کشــور دیگری در موارد مشــابه هرگز در 
تدوین متن یک قطعنامه شــورای امنیت 
در مورد خودش به چنین موقعیتی دســت 

نیافته است!
دوم اینکه، علیرغم اینکه موضوع موشکی 
خارج از حیطه مذاکرات هســته ای بوده، 
تیــم مذاکره کننــده برجام موفق شــد 
محدودیت های الزام آور مندرج در قطعنامه 
۱۹2۹ در ایــن زمینه را به محدودیت های 
غیرالزام آور در قطعنامه 22۳۱ تبدیل کند. 
بــه عبارت دیگر، تیم مذاکره کننده برجام، 
در فرایند نگارش قطعنامه 22۳۱، با تغییر 
یک فعل و قید یک جمله شرطی در ماده 
۳ ضمیمــه ب قطعنامه، عملًا »تصمیم« 
الزام آور قبلی شــورای امنیت )در قعطنامه 
۱۹2۹( را بــه یک »فراخوان« غیرالزام آور 

)در قطعنامه 22۳۱( تبدیل کرد. به همین 
خاطــر هم - حتی پیــش از انقضای این 
محدودیت ها و تحریم ها در روزهای اخیر - 
آمریکا و دولت های غربی هرگز نتوانستند 
طی این ســال ها رزمایش های موشکی یا 
پرتاب های ماهواره ای ایران را غیرقانونی و 
ناقض قطعنامه تلقی کنند و متناسب با آن با 
ایران برخورد نمایند. یعنی هر بار که تلاش 
کردند موضوع فعالیت های موشکی ایران 
را به شورای امنیت ارجاع دهند، در صحن 

شورا شکست خوردند.
 سوم اینکه تیم مذاکره کننده برجام موفق 
شــد به سازوکاری دست یابد که طی آن 
تحریم های شــورای امنیت در یک تاریخ 
توافقی - بدون نیاز به صدور یک قطعنامه 
جدیــد - به صــورت خودکار »منقضی« 
می شوند. در واقع، از این نظر نیز قطعنامه 
22۳۱ استثناســت چرا که در سایر موارد 
مشــابه، لغو تحریم های شــورای امنیت 
همــواره مســتلزم تصویب یک قطعنامه 
جدید با رأی مثبت پنج عشــو دائمی شورا 
بوده اســت. ارزش و اهمیت این دستاورد 

اینجا مشــخص می شود که امروز، در اوج 
تنش های سیاســی و نظامی میان ایران 
و اســرائیل و حامیــان غربی او، آمریکا و 
هیچ یک از شــرکای آن نتوانســتند از لغو 
محدودیت ها و تحریم های شورای امنیت 

در حوزه موشکی جلوگیری کنند.
 در واقــع، فرایند تدویــن و ویژگی های 
قطعنامه 22۳۱ آنقدر جالب توجه است که 
دانشکده های حقوق در جهان می توانند آن 
را به عنوان یک نمونه خاص به دانشجویان 
رشتهٔ حقوق بین الملل و دیپلماسی تدریس 
کنند! اما متاسفانه در ایران، رسانه ها - به 
ویژه صدا و ســیما - در تشــریح و توضیح 
این دســتاورد بــزرگ حقوقی برای افکار 
عمومی به شــدت کوتاهی کردند و امروز 
بســیار از مردم از این موفقیت قابل توجه 
تیم مذاکره کنند ایــران بی خبر مانده اند. 
حال اینکه در کنگرهٔ آمریکا، و در بسیاری 
از رســانه ها و اندیشــکده های آن، تیــم 
مذاکره کننده دولت اوباما بابت این شکست 
حقوقــی در برابر ایران تــا به امروز مورد 

سرزنش و شماتت قرار دارند.

 دستاورد حقوقی سیاسی

عفیفه عابدی
تحلیل گر مسائل 

بین الملل

سامان سفالگر
روزنامه نگار

رضا نصری
 تحلیل گر سیاست خارجی

یادداشت

مهار تورم و رشد 

تولید از چشم انداز 

 ژئوپلیتیک 

متغیر جهانی

»تدبیر تازه « 
گزارش می دهد

 رهبر معظم انقلاب اسلامی، سال ۱۴۰2 را سالِ "مهار 
تورم و رشد تولید" نامگذاری کردند. شعاری که همسو 
با تاکیدات پیشین ایشان و البته اشارات مکرر بسیاری از 
نخبگان و تحلیلگران ایرانی مبنی بر ضرورت مخاطب 
قرار گرفتن چالش ها و مشکلات اقتصادی ایران و ایجاد 
فضا و اســتانداردهای بهترِ رفاهی و معیشتی برای مردم 
کشورمان است. با این حال، اینکه صرفاً ابتکار رهبر معظم 
انقلاب اســلامی در نامگذاری سال جاری را معطوف به 
معــادلات داخلی کشــورمان بدانیــم و از توجه به بافتِ 
گسترده تر آن در ابعاد منطقه ای و بین المللی غافل شویم، 
چشــم اندازهای دقیقی را از این موضوع بازتاب نخواهد 
داد. بر کسی پوشیده نیست که ژئوپلیتیک و هندسه قدرت 
جهانی، در ابعاد منطقه ای و بین المللی تا حد زیادی در حال 
تغییر و دگرگونی است و بسیاری از ناظران و تحلیلگران، 
از ظهور واقعیت های جدید در عرصه معادلات کلان بین 

المللی در آینده نزدیک خبر می دهند. 
به گزارش »نقش اقتصاد«،جالب است که در این رابطه 
شاهدیم مثلًا برخی اندیشکده ها و تحلیلگران آمریکایی 
از این مساله صحبت می کنند که آمریکا تا سال 2۰۳۰، 
موقعیــت برتر خود به عنــوان قطب قدرت اقتصادی و 
نظامی جهان را از دست می دهد و متناسب با این مساله، 
کریدورهــای قدرت جهان هم از غرب به شــرق، تغییر 
مسیر خواهند داد. به بیان ساده تر، غرب دچار نوعی افول 
هژمونیک در چهارچوب چرخه و ســیکل های قدرت در 
نظام بین الملل می شــود و در نقطه مقابل، قدرت های 
نوظهور و شــرقی، امکان کنش و فعالیت بیشــتری پیدا 
می کنند و می توانند بخش قابل توجهی از معادلات آتی 
نظام بین الملل در سطوح و عرصه های مختلف را تعریف 
و رهبــری کنند. در این چهارچــوب، تاکید مقام معظم 
رهبــری بــر "مهار تورم و رشــد تولید"، جدای از اینکه 

حامــل پالس ها و پیام های معناداری برای مناســبات و 
معادلات اقتصادی داخلی کشــورمان است، در ابعاد بین 
المللــی نیز هدفگذاری های خاصی را دنبال می کند که 
توجه به آن ها به ویژه با توجه به سرعت بالای تحولات 
جاری جهانی، از اهمیت زیادی برخوردرا اســت. در این 
راستا، به طور خاص می توان به ۳ پیام عمده و محوری 

در این رابطه اشاره کرد.
1: تغییــر ریل دیپلماســی اقتصــادی و مقابله با  ��

چالش های تحمیلی غرب
یکــی از نکاتی که در بحبوحه تغییر کریدورهای قدرت 
جهان از غرب به شــرق، در منظومه سیاســت خارجی 
دولت سیزدهم به وضوح قابل مشاهده و شناسایی بوده، 
تغییر ریل دیپلماسی اقتصادی ایران و کشف ظرفیت ها 
و مناطق مغفول در این حوزه بوده اســت. در این راســتا، 
تاکنون شاهد بوده ایم که دولت سیزدهم توسعه مناسبات 
اقتصادی و سیاسی با کشورهای منطقه آمریکای لاتین، 
آفریقا و البته منطقه آسیای مرکزی و کشورهای همسایه 
و مجاور با ایران و البته قدرت های شرقی همچون چین 
و روسیه را به نحوی جدی در دستورکار قرار داده است. 
معادلــه ای کــه در نــوع خود از یک تحــول بنیادین در 
چهارچوب معادلات دیپماسی اقتصادی ایران در عرصه 
بین المللی )با کمرنگ کردن جهان غرب( حکایت دارد 
و مطمئناً زنگ خطر را در بسیاری از پایتخت های غربی 
که سنتا مایل به وابستگیِ اقتصاد و تجارت خارجی ایران 
به جهان غرب بوده و هســتند را به صدا در آورده اســت. 
معادله ای که سبب می شود تا آن ها متناسب با کنشگری 
فعــال ایــران در تغییر ریل دیپلماســی اقتصادی خود، 
چالش های سیاسی و اقتصادی جدی را برای کشورمان 
ایجاد کنند. در این فضا، تاکید رهبر معظم انقلاب اسلامی 
بر مهار تورم و رشد تولید، تا حد زیادی معطوف به تقابل با 

اقدامات گسترده ای است که قدرت های غربی علیه ایران 
و همســو با تغییرات ایجاد شــده در دیپلماسی اقتصادی 
کشــورمان، در دســتورکار قرار داده و خواهند داد. از این 
منظر، شــعارِ امســال که از سوی رهبری عنوان شده، تا 
حدی نیز متمرکز بر تقابل با اقدامات غیرسازنده ای است 
که دشــمنان کشورمان با توجه به اعِمال تغییرات جدید 
در سیاســت و تجارت خارجی ایران، علیه کشــورمان در 
پیش گرفته اند و به دنبال آســیب زدن به ایران هســتند. 
اقداماتی که در ســال های گذشته نیز عمدتاً معطوف به 
فلج کردن بخش تولید ایران و افزاســش ناامیدی میان 

مردم کشورمان به واسطه افزایش نرخ تورم بوده اند.
2: افزایش اعتماد به نفس ملی ��

یکی دیگر از مسائلی که در بحبوحه تغییر معادلات حاکم 
بر دیپلماسی اقتصادی کشورمان، در فضای تغییر هندسه 
و ژئوپلیتیک قدرت جهانی بایستی مد نظر باشد و در شعار 
امسال کشورمان مبنی بر مهار تورم و افزایش تولید که 
توسط رهبر معظم انقلاب بیان شد نیز مورد توجه بوده این 
است که تمرکز بر دو مؤلفه مذکور، با تجه به تغییرات کلان 
جهانی، نه تنها موقعیت بین المللی ایران را در نظم جدید 
بین المللی که پایه های آن از همین حالا در حال ایجاد 
است، تقویت می کند بلکه اعتماد به نفس ملی را افزایش 
و همراهی مردم با مسیر جدید که گزینه مطلوبِ دشمنان 
کشورمان نیست را نیز افزایش خواهد داد. به بیان ساده تر، 
وقتی قرار است ایران وارد یک نظم و معادله جدید شود، 
ذهنیت های سابق نیز باید متناسب با شرایط جدید تغییر 
کنند و اگر در این مسیر، مردم ایران ببینند که مسیر تازه، 
حامل دستاورد و نکات مثبت برای آن ها است، اعتماد و 
عزم و اراده بیشتری را نیز نسبت به انتخاب راه جدید از 
خود نشان خواهند داد. معادله ای که البته با آینده نگری 
در شعار امسال توسط رهبر معظم انقلاب اسلامی مورد 

اشاره و توجه قرار گرفته است.
3: عینیت بخشــی به دستاوردهای عملی ایران در  ��

همسویی با نظم جدید جهانی
در نهایت باید گفت که ایران در ماه های گذشــته، شاهد 
عضویــت در نهادهای مهم بین المللی نظیر ســازمان 
همکاری هــای شــانگهای و یا ســازمان بریکس بوده 
اســت. نهادهایی که بســیاری از ناظران و تحلیلگران از 
آن ها به عنوان ســازمان هایی بنیادین در شکل دهی به 
معادلات آتی نظام بین الملل یاد می کنند. البته که ایران 
در ابتکارهای اقتصادی مختلف که قدرت های شرقی در 
آن ها حضور فعال دارند نظیر ابتکار چینی یک کمربند یک 
جاده و یا کریدور شمال-جنوب که ایران و روسیه در قالب 
آن منافع محوری دارند نیز فعال است. در این نقطه، بدون 
تردید، کنش های فعال ایران در حوزه های مذکور، بایستی 
با دستاوردهای عینی برای مردم کشورمان نیز همراه شود. 
در این رابطه ذکر یک مثال می تواند مفید باشد. فرص کنید 
یک کشــور مدام از داشتن ارتشی قدرتمند سخن گوید. 
با این حال، در بزنگاه های مهم و حســاس، این ارتش و 
نیروی نظامی هیچ کارایی جهت اســتیفای حقوق مردم 
آن کشور نداشته باشد. در این نقطه بسیاری این سؤال را 
مطرح خواهند کرد که فاید این ارتش چیست؟ در مورد 
عضویت ایران در ســازورکارهای اقتصادی با بازیگری 
محوری قدرت های نوظهور و شرقی نیز وضعیعتی مشابه 
حاکم اســت. ایران می تواند با مهار تورم و رشــد تولید و 
استفاده از ظرفیت های تازه اقتصادی در محیط بین المللی 
)به واســطه توســعه روابط با قطب های جدید قدرت در 
جهان(، پیشرفت های جدید برای کشور را عینیت سازی 
کرده و عزم ملی جهت حرکت در مســیر تازه را تقویت 
کند. معادله ای که در ابتکار رهبری در انتخاب شعار امسال 
یعنی مهار تورم و رشد تولید، مورد توجه ایشان بوده است.

امیرســرتیپ خلبان حمید واحدی فرمانده نیروی هوایی ارتش در جمع 
کارکنان و خانواده های عقیدتی سیاسی این نیرو ضمن تسلیت حوادث 
اخیر در غزه با بیان اینکه جنایات رژیم صهیونیســتی در غزه دل همه 
آزادگان جهان را به درد آورده اســت، گفت: امیدواریم عمر این یزیدیان 
زمان هرچه زودتر به اتمام رســد و ان شــاءالله پرچم لا اله الا الله در همه 

دنیا به اهتزار در خواهد آمد.
امیر ســرتیپ واحدی با بیان اینکه نیروهای مســلح ما در بالاترین میزان 
آمادگی قرار دارند، اظهار کرد: نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران با 

تمام قوا آماده دفاع از اسلام و تمامیت ارضی کشور هستند.
وی در ادامه با بیان اینکه کار و هنر عقیدتی سیاسی جذب و نزدیک کردن 

قلبها به ســوی خداســت و الحمدلله تاکنون در این امر موفق عمل کرده 
اســت افزود: از زمان تأســیس سازمان عقیدتی سیاسی ارتش، با حضور 
افرادی متدین، با ایمان و مؤثر و اجرای طرح های مصباح در سال های اخیر، 
ارتش جمهوری اسلامی ایران از نظر معنوی و فرهنگی رشد و پیشرفت 
قابل توجه و اثرگذاری مطلوبی داشته است.فرمانده نیروی هوایی ارتش 
با اشاره به موفقیت این نیرو در حوزه قرآنی خاطرنشان کرد: ما در زمینه 
فرهنگی هرچه هزینه کنیم سرمایه گذاری برای آیندگان است و خداوند 
را شاکریم موفقیت های چشمگیر و خوبی در حوزه فرهنگی و قرآنی به 
دست آورده ایم.اما وزارت دفاع آمریکا هم بامداد سه شنبه پیش بینی کرد 
که احتمال تشدید تنش بیشتر در کوتاه مدت علیه نظامیان این کشور در 

منطقه غرب آسیا وجود دارد. این وزارتخانه با اشاره به جنگ اسرائیل با نوار 
غزه، توضیح داد: »این احتمال وجود دارد که وضعیت امنیتی در منطقه، بر 
خلاف منافع ما به شکل ویژه ای وخیم تر شود«. به نوشته وبگاه »الجزیره«، 
پنتاگون با تهدید گروه های مقاومت منطقه ای اظهار داشت: »ما در حال 
آماده شدن برای مقابله با تشدید تنش علیه نیروهای خود در خاورمیانه 
و پاسخ قاطع هستیم«. وزارت دفاع آمریکا در راستای جریان سازی علیه 
جمهوری اسلامی ایران ادعا کرد: »اثر انگشت ایران در افزایش حملات 
علیه نیروهای آمریکایی مشهود است«. این وزارتخانه خود افزود: »طی 
چند روز گذشــته تلاش هایی از ســوی ایران و گروه های نیابتی آن برای 

شعله ورتر کردن درگیری ها صورت گرفته است«.

آماده باش ارتش ایران: با تمام قوا آماده دفاع از کشور هستیم
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سال هفتم
شماره 334

 قیمت ملک 
در تهران در 
آذر 1401 در 

حدود 4۸ 
میلیون تومان 
بوده که الان 
گزارش های 

رسمی دولت 
نشان می دهد 

که قیمت ملک 
در تهران به 

طور متوسط ۸0 
میلیون تومان 
رسیده است. 
این یعنی تورم 
حوزه مسکن 

از تورم کل 
عمومی هم 
بیشتر بوده 

است

درباره تغییر مبنای محاســبهٔ مســتمری از 2 سال به ۵ سال که یکی 
از آن تصمیماتِ مناقشــه برانگیزِ لایحه برنامهٔ توســعه هفتم است در 
ابتدا باید یک مثال بزنم؛ تصور کنید در بانک سپرده گذاری کرده اید، 
اگر به شــما بگویند در دو ســال آخر سپرده گذاری به اندازه پول مدت 
سپرده گذاری شما بر مبنای دو سال آخر به شما جایزه تعلق می گیرد، 
چه می کنید؟ حتماً سعی می کنید دو سال آخر سپرده را بالا ببرید که 
جایزه ده ســاله را بر مبنای دو ســال آخر بگیرید. همین اتفاق هم در 
تأمین اجتماعی می افتد؛ یعنی بر مبنای دو ســال آخر بیمه پردازی به 
شما حقوق تعلق می گیرد. مهم نیست که در 2۸ سال گذشته فرد بر 
اساس چه درآمدی حق بیمه پرداخت کرده باشد، برای تعیین مستمری 
به دو ســال آخر توجه می کنند. مشــخص است که چون دو سال آخر 
مبنا قرار می گیرد، بیمه پردازان مانند همان قاعدهٔ ســپرده گذاری که 
به شما گفتم عمل می کنند، یعنی سعی می کنند تا جایی که می توانند 

درآمدِ مشمول حق بیمه خود را بالا ببرند.
این اتفاق طبیعی است و نیاز به محاسباتِ پیچیده ندارد، تبانی به هر 
قیمتی اتفاق می افتد. ظرفیتِ قانونی ای اســت که البته در ذاتِ خود 
می تواند فساد ایجاد کند. اما قانون گذار این قانون را زمانی نوشته که 
نرخ تورم تا این حد ضربتی بالا نمی رفت. وقتی درآمد امسالِ اسمیِ 
ما نسبت به سال گذشته ۴۰ درصد افزایش می یابد، طبعاً عدد اسمیِ 

میانگینِ دو سال آخرِ بیمه پرداز هم افزایش پیدا می کند.
وقتی این قانون را نوشــتند، فرض این بود که نرخ تورم تک رقمی با 
اعداد کوچک رشد داشته باشد؛ در آن شرایط مبنا قرار دادنِ میانگینِ 
دو سال آخر هیچ مشکلی نداشت. اما وقتی تورم اینگونه بالا می رود، 
طبیعی اســت که فرد تا جایی که می تواند درآمد خود را در دو ســال 

آخر بالا می برد.
در چنین شرایطی باید نظامِ امتیازی و تمام شماری پرداختِ حق بیمه 
را جایگزین کرد. به این معنی که اگر فرد در طول دورانِ بیمه پردازی 
حق بیمهٔ بیشتری پرداخت کند، از مزایای بیشتری برخوردار می شود 
و اگــر در طــول این دوران حاصل جمع بیمه پردازی کمتر بود، کمتر 
دریافت کند. در واقع مأخذ برقراری مستمری، دیگر دو سال آخر نیست 

بلکه طول مدت ایام بیمه پردازی است.
 این مدل باعث می شــود که نظام پرداختِ حق بیمه به ســمتِ واقعی 
شــدنِ درآمد حرکت کند. یعنی اگر فرد بداند در شــروع بیمه پردازی 
پرداختِ حق بیمه در مستمری زمان بازنشستگی تأثیر دارد، از همان 
ســال اول فرد ســعی می کند حق بیمه واقعی و یا درآمد واقعی اظهار 
کند. در این شرایط عدالت بیمه ای برقرار می شود و هر کس که بیشتر 
پرداخت کرده و مشارکت بیشتری داشته است از مزایای بهتری هم 

بهره مند می شود.
در موردِ مبنا قرار گرفتنِ ۵ ســالِ آخر بیمه پردازی ما می گوییم این 
موضوع باید براساس یک شاخص مشخصی محاسبه شود. قطعاً مبنا 
قرار دادنِ درآمدِ اسمیِ ۵ سال آخر بیمه پردازی، با توجه به افزایشِ نرخ 
تورم، مستمری را کاهش می دهد. منظور من این است که براساس 
شــاخص حداقل دســتمزد به موضوع نگاه کنیم. یعنی مثلًا هر چه 
درآمد مشــمولِ کســر حق بیمه در ۵ سال گذشته بود آن را به حداقل 
دستمزدِ آن سال تقسیم کنیم و یک ضریب درآوریم و ضریب ها را با 
هم جمع کنیم، نه اعداد را. ضریب اثرِ تخریبی روی مستمری ندارد؛ 
مثلًا اگر متوسطِ جمع ضرایبِ ۵ سال گذشته، یک و نیم برابر حداقل 
دســتمزد شــود، آنوقت در سالی که می خواهند مستمری برقرار کنند 
باید به حداقل دستمزد نگاه کنند که چقدر است و یک و نیم برابر آن 

مستمری برقرار کنند.
در مجلس گفته شــد پرداختِ اســمیِ مســتمریِ ۵ سال آخر را با هم 
جمع می کنیم که این کار سبب کاهشِ مستمری می شود. جمع کردنِ 
مجموعِ درآمد ۵ سال آخر و گرفتنِ میانگین از آن، اقدامی اشتباه و به 
ضررِ بیمه پردازان است. با توجه به اینکه نرخ تورم در این چند سال به 
شــدت بالا رفته اســت، این کار سبب می شود رقم مستمری به شدت 
کاهش پیدا کند.همچنین در این طرح گفتند، بعد از آنکه میانگینِ ۵ سال 
آخر حقوق بیمه پرداز را گرفتیم، میانگین افزایش سه سال آخر حقوق را 
هم در نظر می گیریم و در عددی که با توجه به متوسط گرفتنِ حقوق ۵ 
سال به دست آوردیم، جمع می کنیم و مبنای مستمری به دست می آید. 
محاسبه کرده اند و دیدند این کار سبب می شود میزانِ مستمری نسبت 
به زمانی که دو سال آخر بیمه پردازی مبنا قرار می گیرد، کمتر می شود.

غیر از اینکه مستمری کاهش پیدا می کند، این محاسبه تبعاتِ دیگری 
نیــز دارد؛ اینکــه اگر فــرد بنا به دلایلی از کار بیکار و به صندوق بیمه 
بیکاری وصل و از طریق این صندوق برای بازنشستگی معرفی شود 
و یا فاصلهٔ چندساله بین سالهای انتهاییِ کارش بیفتد، مستمری فرد 
به میزانِ قابل توجهی کاهش پیدا می کند. این ملاحظات در فرمولِ 

مورد نظر مجلس دیده نشده بود و به شدت به ضرر کارگران بود.
آنچه من به آن اشــاره کردم، یعنی تمام شــماری بر اساس شاخصی 
مشخص که توضیح دادم، این مسائل و مشکلات را نداشت و به سری 
پرداختِ بیمه پردازان توجه داشت. به هرحال وقتی پرداخت منصفانه 
انجام شود دیگر نیازی به متناسب سازی نیست. متناسب سازی برای 
جبرانِ قدرتِ خرید از دســت رفته اســت اما وقتی حقوق را طبق آنچه 
فرد مســتحقان اســت پرداخت کنیم دیگر نیازی به متناسب سازی 
نیست. در واقع نمیاندگان می خواهند کاری کنند که در فرمول عقب 
ماندگی مزمن ایجاد شود و بعد در مقطعی دوباره به روزرسانی و این 
عقب ماندگی را جبران کنند؛ این چه کاری اســت؟ اگر از همان اول 
منطبق بر واقعیت ها و با عدالت پرداخت ها انجام شــود و هر ســال نیز 
بر اســاس نظام مزدی و قوانین، مســتمری افزایش یابد، دیگر نیازی 

به متناسب سازی نداریم.

همسان سازی درست یا غلط؟

متاســفانه وضعیت معادن کشــور بدتر شــده است. هر روز 
قوانین، سیاســت ها و بخشنامه های جدیدی صادر می شود 
کــه عملًا شــرایط معدن و صنایع معدنــی را بدتر می کند و 
باید سیاســت گذاری های مناســبی در این راستا اتخاذ شود. 
امسال سال رشد اقتصادی نامگذاری شده است ولی می بینیم 
که همه سیاســت گذاری ها به نوعی جلوی رشد اقتصادی را 
می گیرد. مثل همین عوارضی که بر معافیت های مالیاتی مواد 
و محصولات معدنی وضع شــد یا اخذ 2 درصد علی الحساب 
مالیات از فروش صادرات در این راستاست، یعنی صادرکننده 
برای محصولی که هنوز صادر نشــده و طبیعتاً مبلغی هم از 
فروش آن اخذ نکرده اســت، باید 2 درصد فروش خود را به 
دولت پرداخت کند. یعنی ما می خواهیم جلوی رشد اقتصادی 

را بگیریم، حالا باید پرسید چه کسانی این بخشنامه ها را صادر 
می کنند؟ و چرا با بی تدبیری صادر می شود؟

در همین حال از لحاظ تأمین ماشــین آلات کماکان مشکل 
وجود دارد. به بهانه تولید داخلی و این بروکراسی وحشتناک 
که سر راه واردات ماشین آلات وجود دارد، تاکنون ممنوعیت 
و محدودیت واردات برداشــته نشده است تا قیمت ها متعادل 
شود. در مجموع، عملًا همه سیاست گذاری ها برعدم تحقق 
رشد اقتصادی است و برای این موضوع باید فکر چاره ای کرد. 
متاسفانه، بانک ها تسهیلات دهی نمی کنند، مناسباتمان با دنیا 
درســت نیســت، یا برای اخذ یک ویزا و وقت گرفتن سفارت 
باید رقم های نجومی به دلالان پرداخت شود، همه این ها در 
راستای این است که صادرات و تولید در کشور توسعه پیدا نکند 

و به دنبال آن رشد اقتصادی حاصل نشود.وقتی سرمایه گذار 
داخلی از ســرمایه گذاری در کشــور ناامید است، چطور توقع 
داشــته باشــیم که صاحبان سرمایه در خارج از کشور تمایلی 
به این کار داشــته باشــند؟ تا زمانیکه مناسبات با دنیا اصلاح 
نشده و روابط بانکی با دنیا برقرار نشود، امنیت سرمایه گذاری 
در داخل کشــور وجود ندارد. هر روز با سیاســت گذاری های 
خلق الســاعه سود ســرمایه گذارن را متأثر می کنیم. چطور 
ســرمایه گذار خارجی تمایل داشته باشد در این بازار متلاطم 
و با وجود سیاســت گذاری در مالیات و پرداختی هایی که به 
دولت صورت می گیرد، ســرمایه گذاری انجام دهد؟ طبیعی 
اســت که این اتفاق نمی افتد. در واقع، در این شــرایط جذب 

سرمایه گذاری خارجی بی معناست.

بخشنامه ها سد راه 
سرمایه گذاری خارجی

بهرام شکوری
عضو اتاق بازرگانی 

ایران

یادداشت

علیرضا حیدری
کارشناس مسائل 

تأمین اجتماعی

 سیاست های 
 پـولـی 
در بن بست

 یک اقتصاددان: کُری نخوانیم؛ 
در داشتن تورم دورقمی هم اول 
هستیم

گــروه اقتصادی: »ما از اولین هــا اقتصادهای جهان 
هستیم«؛ این اظهارنظر اخیر وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی است که با واکنش های شدیدی در میان 
اقتصادیون روبه رو شــده است. صولت مرتضوی در 
اولین اجلاس جهادگران اقتصادی ایران مدعی شده 
اســت: در حوزه اقتصــاد یکی از اولین اقتصادهای 
جهان هســتیم، شاید خرده بگیرند اما کدام اقتصاد 

می تواند با ۴۴ ســال تحریم، جان سالم به در برد؟
وی متذکر شده است: در این دولت، اقتصاد ایران از 
یک دهه رکود عبور کرد و امروز شاهد رونق هستیم 
و اقتصادی براساس آمارهای مرکز آمار ایران، بانک 
مرکزی و صندوق بین المللی پول و ســایر مجامع 
صاحب نظر، اقتصاد ایران در حال شکوفایی است.

این ادعا در شــرایطی اســت کــه در نقطه مقابل، 
در واکنــش به این اظهارنظــر، عبدالناصر همتی، 
رییــس کل اســبق بانک مرکــزی، از آمار دیگری 
پرده برداری کرده است. بنا به گفته همتی، با داشتن 
رتبه اول ذخایر نفت و گاز جهان، حتی با نرخ رسمی 
تبدیل ارز، رتبه اقتصاد ایران ۴۱ است. در عین حال 
در طول یک دهه گذشــته سال های ۹۳، ۹۵، ۹۶ و 

۹۹ رشــد اقتصادی ایران مثبت بوده است.
در ایــن میان، پیمان مولوی، اقتصاددان نیز معتقد 
اســت: متاســفانه اول بودن یک شاخص نمی تواند 
ملاک باشــد برای این که برای کشــورهای دیگر 
کُــری بخوانیــم. ما در خیلــی از حوزه ها نیاز داریم 

واقع بین باشیم.
به گفته او، در خیلی از حوزه ها جزو ۴۰ کشــور آخر 
هستیم و متاسفانه این گونه صحبت ها ما را به جایی 
نخواهد برد. در حوزه پایداری تورم، اول هســتیم و 
کم ارزش ترین پول دنیا را داریم. ما در زمینه اتلاف 
منابع نیز اول هستیم و در بسیاری از حوزه ها هم اگر 
دقت نکنیم، متاسفانه اول خواهیم بود. آنچه در ادامه 
می خوانید، مشروح گفت وگو با پیمان مولوی است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در اظهارنظری  ��
عنوان کرده اند که بــا وجود تحریم ها، از اولین 
اقتصادهای جهان هســتیم. به نظر شما، آمارها 

چنین ادعایی را تأیید می کند؟
مــا در خیلــی از حوزه ها اول هســتیم؛ مثل اتلاف 
منابــع و عدم النفــع حاصل از منابع نفتی. زمانی که 
صندوق های ثروت کشورهای حاشیه خلیج فارس، 
عربســتان، کویت، امارات و قطر 2.۷ تریلیون دلار 
پــول دارد، اما کشــور ایران کــه جمعاً اولین ذخایر 
گازی و نفتی جهان را دارد، صندوق ذخیره ارزی اش 
یا صندوق توســعه ملی اش منفی پول دارد، نشــان 
می دهد که ما در این زمینه در دنیا اول هســتیم. یا 
مثلًا در داشــتن تورم دورقمی در چندین دهه اول 
هســتیم. در یک ســری زمینه ها هم متاسفانه اول 
نیســتیم. برای مثال، در رتبــه آزادی اقتصادی، از 
آخر اول نیستیم و ۱۶۵ نیستیم، بلکه ۱۶۰ هستیم.

متاســفانه اول بودن یک شاخص نمی تواند ملاک 
باشــد برای این که برای کشــورهای دیگر کُری 
بخوانیــم. ما در خیلی از حوزه ها نیاز داریم واقع بین 
باشــیم. در خیلــی از حوزه ها جزو ۴۰ کشــور آخر 
هستیم و متاسفانه این گونه صحبت ها ما را به جایی 
نخواهد برد. در حوزه پایداری تورم، اول هســتیم و 
کم ارزش ترین پول دنیا را داریم. ما در زمینه اتلاف 
منابع نیز اول هستیم و در بسیاری از حوزه ها هم اگر 

دقت نکنیم، متاســفانه اول خواهیم بود.
 رییس کل اســبق بانک مرکزی در واکنش به  ��

ســخنان وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی عنوان 
کرده اســت که با داشتن رتبهٔ اول ذخایر نفت و 
گاز جهان، حتی با نرخ رســمی تبدیل ارز، رتبه 
اقتصاد ایران ۴1 است. این در شرایطی است که 
گزارش صندوق بین المللی پول نشان می دهد که 
ایران در رتبه 21 اقتصاد جهان قرار گرفته است. 

دلیل تفاوت این گزارش ها چیست؟
داســتان از این قرار اســت که اگر دلار را در ایران 
به جــای ۴2۰۰ تومان که صندوق بین المللی پول 
در نظــر گرفته، هزار تومان در نظر بگیرید، اقتصاد 
ایران جزو ۱۰ اقتصاد اول دنیا می شود. حالا ما باید 
ایــن اعداد را باور کنیم؟! گزارش هایی که صندوق 
بین المللی پول منتشــر می کند، مبتنی بر ارز تثبیت 

شده است.
نکته دوم این است که ما دو نوع تولید ناخالص داخلی 
داریم؛ دلاری و مبتنی بر PPP. اما آنچه واقعی است، 
دلاری است. ما اقتصاد ایران را باید دلاری بررسی 
کنیــم؛ نه ریالــی. تولید ناخالص داخلی در ایران به 
شــکل ریالی، چیزی را به ما نشــان نمی دهد. تولید 
ناخالــص داخلی چیســت؟ هزینه دولت در اقتصاد 
ایــران به اضافه هزینه بخش خصوصی در اقتصاد، 
به علاوه سرمایه گذاری بخش خصوصی، به اضافه 
خالص صادرات.زمانی که شــما در کشوری زندگی 
می کنید که تورم ۴۰ درصد اســت و تولید ناخالص 
داخلی را براســاس PPP بررسی کنید، اقتصادتان 
بزرگ تر می شــود. اما وقتی دلاری بررســی شود، 
داســتان متفاوت می شــود. در ســال ۱۳۹۰ تولید 
ناخالــص داخلی ۶۴۵ میلیارد دلار بوده که الان به 
زور به ۴۰۰ میلیارد دلار می رسد. اقتصاد ایران 2۵۰ 

میلیارد دلار کوچک شده است.
 این برخلاف این است که کشورهای همسایه  ��

اعداد دیگری را تجربه می کنند.
به لحاظ دلاری، ترکیه ۸۰۰ میلیارد دلار، عربستان 
نزدیک هزار میلیارد دلار، امارات ۴2۵ میلیارد دلار 

و ما الان چهارمین اقتصاد منطقه هســتیم.
 شما شــواهدی در اقتصاد ایران می بینید که  ��

براســاس گفته مقامات دولت سیزدهم، اقتصاد 
ایران از رکود خارج شده باشد؟

ما برای این که بخواهیم به صورت عینی تأثیر رشــد 
اقتصادی را بر روی اقتصادمان ببینیم، دو گزینه داریم 
که یکی، تورم اســت. شــما هر چقدر رشد اقتصادی 
داشــته باشید، نقدینگی را هم کم کنترل کنید، چون 
ظرفیــت بالاتر می رود، کاهشــی در تورم می توانید 
ببینید. این موضوع در اقتصاد ما دیده نمی شــود که 
البته تا انتهای ســال به تورم ۴۰ درصد می رسیم، اما 
۴۰ درصد، تورم بالایی اســت. نکته بعدی این اســت 
که وقتی رشد اقتصادی داشته باشید، سرمایه گذاری 
در زیرســاخت ها هم اتفاق می افتد، اما متاســفانه ما 

ســرمایه گذاری در زیرساخت ها را زیاد نمی بینیم.
همه این ها به ما می گوید که بدون سرمایه گذاری و 
بدون تشکیل سرمایه ثابت، این رشد اقتصادی هر 
طور هم در نظر بگیرید، پایدار نمی تواند باشــد؛ به 
خصوص با روند تحریم ها. متاســفانه کافی است ما 
برگردیم به دوره ای که جمهوری خواهان وارد کاخ 
سفید شده اند و فروش نفت ما مجدداً به نزدیک صفر 

یا ۵۰۰ هزار بشکه برسد. در این حالت باز مجدداً ما 
به نقطه ای می رســیم که بسیار اقتصاد ایران تحت 

استرس شدیدتری قرار خواهد گرفت.
 برخی از کارشناسان عنوان می کنند که تقریباً  ��

مســیری که دولتمردان در اقتصاد ایران دنبال 
می کنند، تخیلی اســت. شما هم این موضوع را 

قبول دارید؟
من نمی گویم تخیلی، من می گویم بین واقعیت ها و 
صحبت ها فاصله زیاد است. وقتی تورم یک کشور 
۴۰ درصد اســت و با حداقل دو ســال کار اجرایی در 
کشــور نتوانســته ایم تورم را کنترل کنیم، آن هم 
برخلاف وعده هایی که داده شــده، به نظر می رسد 
باید بیشتر روی کار خود تمرکز کنیم و دیگر صحبتی 
نداشــته باشیم تا وقتی که شــاخص ها، واقعیت را 

نشان دهند.
مثالی می زنم. قیمت ملک در تهران در آذر ۱۴۰۱ در 
حدود ۴۸ میلیون تومان بوده که الان گزارش های 
رسمی دولت نشان می دهد که قیمت ملک در تهران 
به طور متوسط ۸۰ میلیون تومان رسیده است. این 
یعنــی تورم حوزه مســکن از تورم کل عمومی هم 
بیشــتر بوده اســت. این نشان می دهد که دولت در 
حوزه تورم ناکارآمد بوده و نتوانســته تورم را کنترل 
کند. یا در حوزه آشــامیدنی ها و کالاهای مصرفی 
نتوانســتیم تورم را کنتــرل کنیم. این که می گوییم 
کنترل شــود، این نیســت که قیمت دستوری روی 
کالاها گذاشــته شــود. در حوزه کاهش ارزش پول 
ملی، از عددهای 2۱، 22 هزار تومان دلار به حدود 

۵۰ هزار تومان رسیده ایم.
همــه این ها نشــان می دهد که مــا به جای این که 
بیشتر صحبت کنیم، باید بیشتر روی کارهای اجرای 
تمرکز کنیم و حتی باید قبول کنیم با تحریم ها، کار 

جلو نمی رود و نخواهد رفت.
 آســیب این نگاه هــای غیرواقعی به اقتصاد  ��

چیست؟
مــن اعتقاد ندارم غیرواقعی اســت، اتفاقاً به نظرم 
دولتی ها هم موضوع را می دانند و هم اصل موضوع 

را می داننــد و هم دلایل را.
ولی انکار می کنند. ��

ببینید، بحث انکار نیست، ما در یک اقتصاد ذینفعانه 
زندگــی می کنیم. رتبــه آزادی اقتصاد ایران ۱۶۰ 
شــده اســت. در یک مصاحبه ای که چندی پیش 
با خبرآنلاین داشــتم، آن زمان رتبه آزادی اقتصاد 
ایران ۱۵۹ بود که الان یک پله هم سقوط کردیم. 
در اقتصادهایــی با رتبــه آزادی ۱۶۰، مغالطه های 
خیلی زیادی صورت می گیرد. یعنی به صورت ریالی 
رشــد اقتصادی دارید، اما به صورت دلاری رشــد 
اقتصادی ندارید. شما تورم دارید، اما گفته می شود از 
ابرتورم جلوگیری شده است. شما ۴ میلیون مسکن 
را نتوانســتید بسازید، اما می گویید قیمت سیمان و 
فــولاد را باید از بــورس کالا خارج کنید که قیمت 

تمام شده ساختمان پایین آید.
همــه این ها در زمره مغالطه های اقتصادی اســت. 
دو سال است که وعده داده اند خودرو وارد می شود، 
اما با سیســتم قطره چکانی خودرو وارد می شــود تا 
تولیدکنندگان خودروهای چینی و مونتاژکنندگان، 
آب در دلشان آب نشود و من و شما سه برابر قیمت 
جهانــی، خودرو بخریم. یــا انحصاری که در حوزه 

لــوازم خانگی وجود دارد، شــرایط خاصی را ایجاد 
کرده است.

شما در اقتصاد ذینفعانه، اگر به صحبت ها هم دقت 
کنید، حتی می بینید نماینده مجلس می گوید ما برای 
رشــد صادرات، باید کاهش ارزش پول ملی داشته 
باشیم. به نظر من، دیگر زیاد ربطی به دولت ها ندارد. 
اقتصــاد را در ایران بایــد از دید ذینفعان اقتصادی 
ببینید که بر چه اساســی منافع شــان را حداکثری 

می کنند.
 در این شرایط، چشم انداز اقتصاد ایران را در  ��

ماه های آتی چطور می بینید؟
من حداقل براساس روند نقدینگی و رشد اقتصادی، 
تورم انتهای سال را ۴۰ درصد می بینم. متوسط عدد 
دلار را در حدود ۵۰ تا ۵2 هزار تومان می بینیم. در 
بازارهــای دیگــر هم با همین تورم حرکت خواهیم 
کرد؛ به غیر از بازار بورس که شــاید امســال یک 

مقــدار کمتر از تورم حرکت کند.
 چشم اندازی از خروج از رکود می بینید؟ ��

در اقتصــاد ایــران شــرایط به گونه ای اســت که 
سیاست های پولی به درستی و در جای خود اعمال 
نشده است. ما در جایی قرار گرفتیم که سیاست های 
پولی در بن بســت اســت، یعنی اگر شدیداً نرخ بهره 
بالا رود، بنگاه ها وارد شرایط بدتری می شوند. نرخ 
بهره هم بالا نرود، نرخ بهره حقیقی شــدیداً منفی 
می ماند و این باعث می شــود چشم انداز تورمی بالا 
رود. شــما الان می بینید که سیستم وام دهی تقریباً 

قطع اســت و فقط وام ها تجدید می شود.
به نظر می رســد در نیمه دوم ســال بانک مرکزی 
مجبور خواهد بود دو سه ماه وام های جدید پرداخت 
کنــد، امــا در اقتصاد ذینفعانه، این وام ها به گروهی 
می رسد که قدرت بیشتری دارند و خیلی از بنگاه ها 

که ریال واقعی دارند، دچار مشــکل می شوند.
در ادامه این تورم، همه بنگاه ها در نیمه دوم ســال 
به شــدت دچار مشــکل سرمایه در گردش خواهند 
شد و این موضوع، خیلی از بنگاه های ما را زمین گیر 
خواهد کرد.این یعنی در سیســتم فشــاری که الان 
روی ضریــب فزاینــده و پایه پولی تأثیر می گذارد و 
حرکت را کند می کند، تجدیدنظر شود و این باعث 
می شــود واگرایی ای که بین نقدینگی و پایه پولی 
وجود دارد، همگرا شــود و ما به ســطوح بالاتری از 
رشــد نقدینگی برســیم که حدود کانال ۳۰ درصد 
خواهد بود. با حســاب کانال ۳۰ درصد و نقدینگی 
ابتدای ســال ۱۴۰۱ که ۶ هزار و 2۰۰ هزار میلیارد 
تومــان بــود، نقدینگی در انتهای ســال از ۸ هزار و 
2۰۰ هزار میلیارد تومان هم عبور خواهد کرد. این، 
نوید یک تورم بالاتری را با همین رشــد اقتصادی 

۳، ۴ درصدی را برای ســال می دهد.
این یک واقعیت اســت. ما نزدیک به 2 هزار هزار 
میلیارد تومان خلق نقدینگی خواهیم داشــت. این 
یعنی ۴۰ میلیارد دلار خلق نقدینگی خواهیم داشت.

 تورم ســال اقتصادی در ایــن حالت چگونه  ��
خواهد بود؟

به شرط این که رشد اقتصادی در حدود ۳، ۴ درصد 
باشــد، نرخ تورم بالاتر از امســال خواهد بود. اما اگر 
رشــد اقتصادی ۷، ۸ درصد شود، نرخ تورم نزدیک 
بــه ۳۵ تــا ۴۰ درصد خواهد بود. به عبارتی، رویای 

تورم زیر ۳۵ درصد دســت یافتنی نیست.

مریم فکری
روزنامه نگار
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گروه اجتماعی: از ســال گذشــته و به دنبال اقدامات صورت گرفته 
در جهت اصلاح سیاست های ارزی، فرایند تأمین دارو در کشور 
با ارز 2۸۵۰۰ تومانی شــکل گرفت؛ در این میان اما تجهیزات 
پزشــکی و همچنین شیرخشــک به دلایلی همچنان ارز ۴2۰۰ 
تومانی دریافت می کنند تا زمینه برای تغییر سیاســت های ارزی 

در این محصولات نیز فراهم شود.
در همین راســتا، اواخر ســال گذشته به دنبال آزاد شدن نرخ ارز و 
اختلاف نرخ ایجاد شده، ثبت سفارش های حوزه کالاهای سلامت 
دچار اختلال شــد؛ به نحوی که در ثبت ســفارش های جدید، 
گروه هــای کالایــی تغییر کرد و در گروه ارز ۴۰ هزار تومانی قرار 
گرفتند و در ادامه مسیر نیز اصلاح این گروه های کالایی جهت 

تخصیص ارز ۴2۰۰ تومانی، بیش از یک ماه و نیم زمان برد.
پس از پیگیری های سازمان غذا و دارو جهت اصلاح گروه های 
کالایی نیز، به گفته دکتر سجاد اسماعیلی – مشاور رییس سازمان 
غذا و دارو، »فرایند تخصیص ارز و اقدام برای تأمین مواد اولیه نیز 
حدود یک ماه زمان را شامل شد و تقریباً به خردادماه امسال رسید«. 
بنابراین به اذعان مسوولان، با در نظر گرفتن عدم تخصیص ارز 
شیرخشک از اسفند سال گذشته تا خردادماه امسال، رسماً فرایند 
تأمین و تخصیص ارز این فرآورده حدود چهار به تأخیر افتاده بود 

و در پی آن کمبودهایی را ایجاد کرد.
البته ماجرای تأمین شیرخشک به همین جا ختم نشد و به اذعان 
دکتر اسماعیلی – مشاور رییس سازمان غذا و دارو، »بانک هایی 
که جهت انتقال ارز شــیر خشــک با شــرکت های شیرخشک 
کشــورمان کار می کنند، بانک های اروپایی هستند که متاسفانه 
در خردادماه امسال کشورمان را تحریم کردند و این تحریم هم 
مزید بر علت شــد و بعد از اینکه ۱۰ میلیون یورو از ســوی بانک 
مرکزی برای تأمین ماده اولیه شیرخشک تأمین شد، پول در بانک 
اروپایی به دلیل تحریم ها، بلوکه شــد و بعد از یک ماه پیگیری، 
نهایتاً پول واریزی برگشت داده شد.« نهایتاً مجموعه این عوامل 
باعث شــد که از حدود تیرماه امســال بروز کمبود شیرخشک در 

کشور اتفاق افتد.
کسری 2۵ میلیون قوطی شیرخشک و ماجرای فراخوان  ��

واردات فوریتی
دکتر اســماعیلی در همین زمینه به ایســنا توضیح می دهد: »به 
عنــوان مثال وقتی یک دارو دچار کمبود می شــود برای جبران 
کمبود آن باید حداقل دو برابر موجودی قبلی در بازار فراهم شود 
تا بازار به لحاظ روانی به اشــباع برســد. در حوزه شیرخشــک نیز 
همین گونه است و بر همین اساس هم حدود 2۵ میلیون قوطی 
کسری شیرخشک داشتیم و پس از رفع مشکلات ارزی و تأمین 

آن، جلساتی را با تولیدکنندگان برگزار کردیم.«
وی در این باره با اشاره به زمان بر و طولانی بودن فرایند تولید و 
اعلام تولیدکنندگان مبنی بر تولید پنج میلیون قوطی شیرخشک 
در بازه زمانی مورد نظر سازمان غذا و دارو، تاکید کرد: »مشخص 
است که این میزان تولید، نمی توانست جبران کمبود چهار – پنج 
ماه گذشــته را داشــته باشــد. البته به دنبال جلسه برگزار شده با 
تولیدکنندگان، آن ها در جریان فرایند اتفاق افتاده در روند تأمین 

ارز بودند و به مشکلات نیز واقف هستند.«
او در این باره ادامه داد: »بر همین اساس هم ما اعلام کردیم که 
مابقی نیاز بازار را از طریق فراخوان واردات فوریتی تأمین می کنیم 
و هر جا که تولیدکنندگان برای تولید اعلام آمادگی کردند، واردات 
را متوقف می کنیم. به همین دلیل فراخوان واردات گذاشته شد. 
در فراخوان واردات نیز تولیدکنندگان اصلی شیرخشک کشور که 
۹۰ درصد تأمین بازار را در دست دارند، شرکت داشتند و صورت 
جلســه آن نیز موجود اســت. بنابراین ســازمان غذا و دارو جهت 

تأمین نیاز بازار، چاره ای جز فراخوان واردات فوریتی نداشت.«
مشــاور رییس ســازمان غذا و دارو به ایســنا تاکید کرد: »اعلام 
کرده ایم واردات تا زمانی است که بازار اشباع شود؛ مانند ماجرای 
کمبود آنتی بیوتیک ها در ســال گذشــته که جهت جبران کمبود 
آن در کنار تولید داخل، از واردات نیز کمک گرفته شــد و اکنون 

تقریباً ۹ ماه است دیگر آنتی بیوتیک وارداتی نداریم.«
توزیع ۴ میلیون قوطی شیرخشک تا 2 هفته آتی ��

اسماعیلی با تاکید مجدد بر اینکه در حال حاضر مشکلات ارزی 
رفع شــده و تولیدکنندگان با جدیت وارد عرصه شــده و تولیدات 
خــود را افزایــش داده اند، در عین حال به ایســنا، گفت: »مجدداً 
اعلام می کنم که واردات شیرخشک به صورت محدود، مقطعی 
و کوتــاه مدت و تا زمان اشــباع بــازار خواهد بود. در حال حاضر 
هم اولین محموله آن که حدود 2۰۰ هزار قوطی شیرخشــک را 
شامل می شود، به گمرک رسیده و در حال نمونه برداری و انجام 
آزمایشات کیفی است و پس از تأیید کیفی نهایتاً تا دو هفته آینده 
چهار میلیون قوطی شیرخشک وارداتی جهت تأمین نیاز نوزادان 

در داروخانه ها توزیع می شود.«
مشاور رییس سازمان غذا و دارو همچنین به ایسنا گفت: مواد اولیه 
جهت تولید داخل نیز حداقل تا چهار ماه آینده در انبارها موجود است 
و این نوید را می دهد با پایدار شدن تأمین و انتقال ارز بتوانیم ذخیره 
بیش از شش ماهه را در شیرخشک های کودکان داشته باشیم.

اســماعیلی در بخــش پایانــی صحبت هایش با بیــان اینکه 
پیش بینی هــای لازم بــرای تأمین شیرخشــک های معمولی 
)رگولار( در ماه های آتی انجام شده است، مجدداً تاکید کرد: در 
حال حاضر مشکلی از نظر تأمین شیرخشک نیست و با توجه به 
تأمین این فرآورده از دو مسیر تولید داخل و واردات، بزودی نیاز 

بازار برطرف می شود.

چرایی کمبود شیرخشک و واردات فوریتی وزارت بهداشت 
برای کنترل بازار

بیشترین 
مراجعه کننده 
به ما برای 
زیبایی صورت 
است، هم 
غیرجراحی و 
هم جراحی، 
غیرجراحی 
مانند تزریق 
فیلر، چربی و 
بوتاکس.

عمل زیبایی 
بینی نسبت به 
سایر عمل های 
زیبایی در 
ایران بیشتر 
است، بعد از 
آن عمل لیفت 
صورت، تزریق 
چربی های 
صورت و 
پلک فوقانی 
و تحتانی. 
احتمالاً 
بیشترین عمل 
بینی دنیا در 
ایران انجام 
می شود، برای 
همین به 
پایتخت بینی 
جهان معروف 
است

عی
ما

جت
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کاهش تعداد دانش آموزان در کلاس های مدارس دولتی
ایســنا: هفته گذشــته شورای عالی آموزش و پرورش اعلام کرد که بسته تقویت 
مــدارس عــادی دولتی با ۱۰ محور و پیشــنهاد به منظــور بهبود کیفیت آموزش 
دانش آموزان در مدارس عادی دولتی آماده اجرا توســط آموزش و پرورش شــده 
اســت.»کاهش تراکم کلاس های درس مدارس عادی دولتی« یکی از ۱۰ محور 
پیشنهاد شده از سوی شورای عالی آموزش و پرورش به وزارت آموزش و پرورش 
برای تقویت مدارس عادی اســت.درحالی تراکم برخی کلاس های درس مدارس 
عادی دولتی به حوالی ۴۰ دانش آموز و بعضاً فرای آن می رســد و واقع بینانه برای 
رســیدن به اســتانداردهای تعداد دانش آموزان در هر کلاس حدود ۱۰ ســال زمان 
نیاز اســت، اما طبق بســته تقویت مدارس عادی دولتی، طی 2 سال از زمان اجرای 
محورهــای این بســته باید حداقل تراکــم ۵۰ درصد از کلاس های درس مدارس 

عادی دولتی به اســتانداردهای مصوب شــورای عالی آموزش و پرورش برســد.در 
همین زمینه موسی الرضا کفاش معاون دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش به 
ایسنا گفت: بر اساس مصوبه نشانگرهای ارزشیابی نظام آموزش و پرورش که در 
جلسه ۸۸۶ شورای عالی آموزش و پرورش در سال ۹2 به تصویب رسیده است، به 
صورت معمول ما برای تعداد دانش آموزان یک کلاس، ســه دســته بندی حداکثر 
مطلوب به معنای قابل پذیرش، استاندارد و حداقل مطلوب داریم.به گفته وی، در 
دوره ابتدایــی حداکثــر مطلوب تعداد دانش آموزان یک کلاس 2۶ نفر، اســتاندارد 
تعــداد دانــش آموزان یک کلاس 2۰ نفر و حداقل مطلوب تعداد دانش آموزان یک 
کلاس نیز ۱۴ نفر است.معاون دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش توضیح داد: 
همچنین در دوره متوسطه اول و دوم نیز حداکثر مطلوب تعداد دانش آموزان یک 

کلاس 2۸ نفر، استاندارد تعداد دانش آموزان یک کلاس 22 نفر و حداقل مطلوب 
تعداد دانش آموزان یک کلاس نیز ۱۶ نفر است.کفاش همچنین این را هم گفت 
که در هنرستان ها حداکثر مطلوب تعداد دانش آموزان یک کلاس ۱۸ نفر، استاندارد 
تعــداد دانــش آموزان یک کلاس ۱۵ نفر و حداقل مطلوب تعداد دانش آموزان یک 
کلاس ۱2 نفر اســت.وی در عین حال خاطر نشــان کرد: در حال حاضر به لحاظ 
مشــکلات موجود از قبیل کمبود نیروی انســانی و کلاس های درس، تعداد دانش 
آموزان در کلاس های درس به شکل ارقام یاد شده نیست و تراکم کلاس ها بیشتر 
اســت. تلاش ما این اســت که بر اساس بسته تقویت مدارس دولتی تدابیری اتخاذ 
شــود که تعداد دانش آموزان در کلاس های درس به اســتاندارد نزدیک و یا حداقل 

به حداکثر مطلوب نزدیک شود.
دود تحریم در چشم کودکان
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6آبانماه 1402 
سال هفتم
شماره 334

رویداد

 وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه بیش از ۵ هزار معلم جدید در تهران 
مشغول به کار شده اند، گفت: تهران به ۱۰ هزار معلم دیگر نیاز دارد.رضامراد 
صحرایی ادامه داد: ۵۳۰ هزار نفر در آزمون ابتدایی شرکت کردند اما کمتر از 
۳۰ هزار نفر پذیرفته شدند. کمی کمتر از ۵۰۰ هزار نفر به آزمون و نتایجش 
گلایه کردند اما ما به آنها می گوئیم آموزش و پرورش مسؤول تأمین شغل 
برای بیکاران را ندارد بلکه ما تلاش کردیم بهترین ها و قیمتی ترین معلمان 

را بپذیریم و فرزندانمان را به آنها بســپاریم.وزیر آموزش و پرورش افزود: 
من فرد سیاست ورزی نیستم و به رئیس جمهور هم گفتم که سیاست را 
می شناسم اما بنای من معلمی است. چگونه برخی حیا نکردند که در روزی 
گفتند سیصد هزار معلم اضافه داریم حالا امروز می گویند چرا کلاس های 
درس معلم ندارد.صحرایی خاطرنشان کرد: مگر یک روزه معلمان کاهش 
یافتند که یک ساله می خواهید آن را رفع کنید. حیا نمی کنید که تربیت معلم 

را تعطیل کردید؟ مگر معلمان فراموش می کنند که به دوربین ها خیره شدید 
و گفتید معلمان زیاد هستند و باید تعدیل شوند.وزیر آموزش و پرورش گفت: 
بماند که در روند برگزاری آزمون تأخیر ایجاد کردند که آموزش و پرورش 
بی تقصیر بود. اما بدانید جذب کسانی که قرار است سی سال دانش آموز 
پروری کند کمی وســواس گونه انجام شــود بهتر از آن اســت که از فردای 

آن روز دچار مشکل شویم.

پذیرش بیش از ۵ هزار معلم جدید در تهران

 خطر ورود 
غیر متخصص ها 
به جراحی های 
زیبایی

 دبیر انجمن علمی جراحان 
پلاستیک و زیبایی ایران 
هشدار داد

گروه اجتماعی: مُد، چشم و هم چشمی، یا نیاز واقعی؛ هرچه 
هست تقاضا برای جراحی زیبایی بینی افزایش پیدا کرده، 
طوری کــه ایــران به »پایتخت جراحــی زیبایی بینی در 
جهان« معروف شده است. اما نگرانی ها در مقابل افزایش 
تقاضا برای انجام جراحی زیبایی از جایی بیشــتر می شود 
که این جراحی ها توســط افراد نامتخصص انجام شــوند؛ 
»رشته هایی که تخصص لازم در این زمینه ندارند به کار 
جراحان پلاســتیک ورود کرده انــد و وقتی آموزش لازم 
را ندیده باشــند ریســک و عوارض جراحی بالا می رود.« 
ایــن جمله را علیرضا صابری، دبیر انجمن علمی جراحان 
پلاستیک و زیبایی ایران می گوید. متن کامل این گفت وگو 

در ادامه آمده است.
برای کدام عمل زیبایی بیشــترین مراجعه کننده را  ��

دارید؟
بیشــترین مراجعه کننده به ما برای زیبایی صورت اســت، 
هم غیرجراحی و هم جراحی، غیرجراحی مانند تزریق فیلر، 

چربی و بوتاکس.
عمل زیبایی بینی نسبت به سایر عمل های زیبایی در ایران 
بیشتر است، بعد از آن عمل لیفت صورت، تزریق چربی های 
صورت و پلک فوقانی و تحتانی. احتمالًا بیشترین عمل بینی 
دنیا در ایران انجام می شــود، برای همین به پایتخت بینی 
جهان معروف است. خیلی از تقاضاها برای جراحی زیبایی 

بینی تقاضای درستی نیست، شما موافقید؟
بله حتماً، ما هم دنبال این هســتیم که عمل های واقعی 
انجام شود، امروز سیل عظیمی از مراجعه کننده داریم که 
اصلًا نیاز به جراحی زیبایی ندارند. از هر ۱۰۰ نفر مراجعه 
کننــده ۳۰ نفــر آن ها به عمل نیاز دارند، ۳۰ نفر دیگر واقعاً 
نیازی به عمل ندارند، اما به دلیل مســائلی مانند مد روز یا 
مواردی مانند چشم و هم چشمی خواستار عمل زیبایی بینی 
هســتند، ۴۰ درصد باقی مانده هم کســانی هستند که هم 
می تواننــد عمل کنند و هم می توانند عمل نکنند بنابراین 
سلیقه خودشان برمی گردد. اما دنبال کاهش این عمل های 
غیر لازم هستیم چراکه به طور نگران کننده در حال افزایش 
هستند. درهرصورت نیاز به عمل جراحی زیاد نیست و برخی 
مواقع جو تبلیغاتی که در فضای مجازی اتفاق می افتد باعث 
می شود تعداد عمل های زیبایی افزایش پیدا کند. خیلی از 
انجمن های بزرگ هم در تلاش هســتند فرهنگ ســازی 
کنند مانند انجمن جراحان پلاســتیک و زیبایی ایران که 
تلاش داریم آگاهی بدهیم که مردم بدانند همیشه و تحت 

هر شرایطی نیاز به عمل جراحی نیست.
نگرانی شما برای چیست؟ ��

هر عمل جراحی خطر عوارض دارد، بعضی مواقع عوارض 
عمل جراحی غیرقابل جبران است، مخصوصاً اگر به دست 
کسی انجام شود که آموزش لازم برای جراحی ندیده باشد 
و مهارت کافی را نداشــته باشــد، گاهی ممکن است فرد تا 

آخر عمر گرفتار عوارض بعد جراحی شود.

الان یک پزشک جراحی پلاستیک چقدر درآمد دارد  ��
که ســایر پزشکان تمایل دارند به تخصص شما ورود 

کنند؟
دقیقاً نمی شود گفت، با توجه به سختی کار و طولانی بودن 

زمان تحصیل قابل توجه نیست ولی قابل قبول هست.
اما مطمئناً خیلی بیشــتر از سایر رشته های پزشکی  ��

هست که افراد دوست دارند ورود کنند؟
مشــکل چیز دیگری هم هست، وقتی تعرفه های درمانی 
بالا نرفته درآمد رشته های دیگر کاهش پیدا کرده و واقعی 
نیست، وقتی درآمد کاهش پیدا می کند این افراد متاسفانه 
وارد رشته جراحی پلاستیک می شوند بدون دانش کافی.

الان از چه رشته هایی و چه افراد غیر متخصصی وارد  ��
حوزه جراحی پلاستیک می شوند؟

متاسفانه رشته های مختلفی هستند که بدون دانش ورود 
پیدا کرده اند.

مگر جراحی پلاســتیک برای زیبایی تخصص لازم  ��
ندارد چه طور این افراد ورود می کنند؟

جمعیت و وسعت کشور زیاد است، هرچقدر هم واحدهای 
نظارتی تلاش کنند بالاخره یک جاهای شکاف وجود دارد 
و واقعاً نمی شود نظارت کامل داشت، از وزارت بهداشت تا 
نظام پزشــکی همه دارند تلاش می کنند اما یک جاهایی 
وجود دارد که این اتفاقات می افتد و نمی شود هم کاری کرد، 
این موارد را خود مردم باید کمک کنند، ما دنبال پیشگیری 
هستیم و می خواهیم مردم به دام این سودجویان نیفتند و 
این فقط با آگاهی رساندن به مردم ممکن است، مردم باید 

در انتخاب خودشان برای مراجعه به پزشک دقت کنند.
برخی از انجمن های علمی در رشته های دیگر اسامی  ��

افراد متخلف را اعلام می کنند، مثلاً انجمن روانشناسی 
ایران اســامی افراد و صفحه های مجازی که غیرمجاز 
بودنــد یا حتی در مواردی اصلاً روانشــناس نبودند را 
شناسایی و اعلام کرد، چرا انجمن جراحان پلاستیک 
برای معرفی افراد غیرمتخصص اقدام مشابهی انجام 

نمی دهد؟
ما هم شناسایی کردیم، اما به شکل عمومی معرفی نکردیم؛ 
ما یک انجمن علمی هستیم و در مدتی که من مسئولیت 
دارم جلســات زیادی با واحدهای نظارتی از نظام پزشکی، 
پزشکی قانونی، نظام پرستاری، دادستانی کل کشور، وزارت 
بهداشــت و معاونت درمان دانشــگاه های علوم پزشکی 

داشتیم و همه هم تعامل خوبی با ما دارند.
خطر مرگ برای کدام عمل ها بیشتر است؟ ��

این احتمال برای عمل های زیبایی ساده مانند جراحی بینی 
و لیفت صورت کمتر اســت. هرچقدر زمان عمل جراحی 
طولانی تر شود و فرد بیماری زمینه ای داشته باشد ریسک 
را بیشتر می کند و از طرفی تمام عمل های جراحی چنانچه 
توسط متخصص مربوطه و در محل و فضای مناسب انجام 

نشود مرگ بار خواهد بود.

همان طورکه صحبت شــد افــراد غیرمتخصص به  ��
جراحــی زیبایی ورود کردند، اما این افراد برای انجام 
جراحی بالاخره نیاز به اتاق عمل یا کلینیک دارند، شنیده 
می شود بیمارســتان هایی هستند که اتاق عمل اجاره 

می دهند، این درست است؟
بله متاســفانه به دلیل ســودجویی در برخی موارد اتفاق 
می افتد، چند مورد آن هم جدیداً اتفاق افتاد که خوشبختانه 
با نظارت دقیق شناسایی و برخورد شد. البته این موارد فعلًا 
کم اســت اما افزایش و تکرار آن نگران کننده شــده است، 

برای همین ناراحت کننده هستند.
یکی از مواردی که افراد مجبور می شــوند به فرد غیر  ��

متخصص مراجعه کنند مباحث مالی هست، چراکه مثلًا 
فردی که بدون داشــتن مدرک جراحی زیبایی انجام 
می دهــد یا مهارت کافی ندارد احتمال زیاد هزینه کمی 
هم برای جراحی می گیرد، ضمن این که اشتیاق به انجام 
عمل زیبایی وجود دارد، این را چه طور می شود حل کرد؟

ارزان بودن جراحی زیبایی و دسترســی آسان به افراد غیر 
متخصص ســبب شــده تعداد متقاضی افزایش پیدا کند. 
یکی از راه هایی که کشورهای دیگر توانستند تقاضا را کم 
کنند نظارت دقیق بر خدمات بود تا هرکســی نتواند سراغ 
این مســئله برود، تعرفه های جراحی زیبایی باید درســت 
شــود، وقتی یک تقاضایی وجود دارد و توســط افراد غیر 
متخصص ارزان و قابل دســترس ارائه می شــود، بنابراین 

بیشتر انجام می شود.
هزینه هــای جراحی زیبایی در ایران در مقایســه با  ��

کشورهای جهان خیلی تفاوت دارد؟
هزینه های جراحی زیبایی در ایران خیلی ارزان تر است.

کشــور ما درخصوص جراحی پلاســتیک و زیبایی  ��
توریســم دارد؟ این که از کشورهای دیگر برای انجام 

عمل زیبایی به ایران بیایند؟
جراحی زیبایی در ایران ارزان اســت و خیلی از ایرانی های 
مقیم خارج از کشور برای عمل زیبایی به ایران برمی گردند، 
همچنین توریسم درمانی هم داریم، اما دارد کم می شود.

چرا؟ ��
بــه همین دلیل که افراد غیرمتخصص وارد حوزه جراحی 
پلاستیک و زیبایی شده اند، طوری که تبلیغاتشان سبب شده 
حتی توریســم هم به دام شان بیفتد، عوارض این عمل ها 

زیاد شده لذا وجهه پزشکی کشور را دارد مختل می کند.
پر ریسک ترین )خطر( عمل زیبایی کدام است؟ ��

بیشتر مربوط به عمل ساکشن و شکم است.
موارد اسیدپاشی به شما مراجعه می کنند؟ ��

بله مراجعه می کنند.
چرا در مواردی که اسید بخشی از بدن را آسیب زده  ��

ترمیم های خوبی انجام نمی شود؟
برای این که تخریب آن واقعاً بالا اســت، ســوختگی چند 
لایه از پوســت و بدن را تخریب می کند اما اســید حتی تا 

استخوان هم سبب تخریب می شود، لذا بازسازی و ترمیم 
آن سخت است.

اگر کســی توسط اسید آسیب دید یا با آسیب پاشی  ��
مواجه شد بهترین اقدام اولیه چیست؟

اولًا این که از اسید دوری کنند، مخصوصاً در موارد خاص 
مانند صورت و چشم.

اما مواردی هست که اسید را می پاشند... ��
بله متاســفانه وجود دارد، اولین کار شست وشــو اســت، 
بلافاصله باید شست وشــو انجام داد، یا اگر روی لباســی 

هست باید از بدن خارج شود.
جراحــی زیبایی را بیمه پوشــش نمی دهد، درباره  ��

ســوختگی ها یا ترمیم هایی که گفتید چه طور، بیمه ها 
پوشش دارند؟

خوشــبختانه سوختگی را بیمه پوشش می دهد. توانمندی 
ما در این باره در کشور زیاد است و تقریباً کمتر کسی پیدا 
می شــود برای چنین عمل های ترمیمی بخواهد به خارج 

از کشور برود.
آماری از تعداد جراحان پلاستیک در کشور داریم؟ ��

در انجمــن مــا بــالای ۴2۰ نفر فــوق تخصص جراحی 
پلاستیک در ایران داریم.

ما این روزها درباره مهاجرت پزشکان زیاد می شنویم،  ��
از رشته تخصصی شما هم پزشکان مهاجرت می کنند؟

بله متاسفانه.
احســاس می شــود درآمد پزشــک های جراحی  ��

پلاســتیک در ایران از سایر پزشکان بهتر است، پس 
این گروه به چه دلیلی مهاجرت می کنند؟

فقط درآمد مهم نیســت، چیزهای دیگری هم هستند که 
اهمیت دارد.

مثلاً چه مواردی؟ ��
مثلًا موارد شخصی؛ ببینید بالاخره به جز سطح درآمد 
مواردی دیگری هم هســت که یک پزشــک را برای 
ماندن در کشــور یا مهاجــرت قانع می کند. اما ما واقعاً 
دوســت داریم بمانیم و به کشــور خدمت کنیم، انجمن 
جراحی پلاستیک و زیبایی ایران دو نهاد خیریه بزرگ 
دارد، یکی موسسه امید و دانش هست که مدرسه ساز 
اســت، ما به کمک این خیریه تاکنون ۱۸ مدرســه در 
نقاط مختلف کشور ساخته ایم، یکی دیگر هم موسسه 
ملی مرهم که عمل های رایگان ترمیمی شکاف کام و 
لب شکری انجام می دهیم و بیش از ۳۰ سفر به مناطق 
محروم کشور برای انجام جراحی مانند شکاف کام دارد 

که به طورت رایگان انجام شده اند.
وضعیت مراجعــه مردها برای انجام جراحی  ��

زیبایی چه طور است؟
نسبت به ده سال گذشته مراجعه مردها برای انجام جراحی 
زیبایی بیشتر شده است. مثلًا ۱۵ الی 2۰ درصد از مراجعه 

کننده ها به خودم مردها هستند.

مریم فکری
روزنامه نگار

 زهرا روز بروزی
روزنامه نگار
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یک مدیر سازمان غذا و دارو عنوان کرد؛ فروش اینترنتی دارو تا پایان سال ابلاغ می شود
سرپرســت اداره داروخانه ها و شــرکت های پخش سازمان غذا و دارو، در مورد 
فروش اینترنتی دارو توضیحاتی داد.به گزارش خبرگزاری مهر، مینا آژوغ، در یک 
گفت وگوی تلویزیونی میز اقتصاد، به چالش های توزیع اینترنتی دارو اشاره کرد و 
گفت: در خصوص موضوع پلتفرم ها سه تا بندی که مصوبه هیئت مقررات زدایی 
داشتند، چالش اصلی ما در واقع مصوبه اول بود که در مکاتبه وزیر بهداشت با 
وزیر اقتصاد مبنی بر اینکه ما با بند یک در جلسه به هیچ عنوان موافق نبودیم، 
بند یک مبنی بر این اســت که در واقع هر ســکویی که مجوز دارد برای توزیع 
دارو نیاز به مجوز جدیدی ندارد. در صورتی که در خصوص دارو هر تصمیمی 
قرار باشد گرفته شود باید با ساز و کار و سیاستگذاری های وزارت بهداشت باشد 
و می بایســت مجوزهای لازم و شــاخص ها و استانداردهایی که مدنظر وزارت 

بهداشت است، صورت بگیرد.وی افزود: در واقع، وزارت بهداشت و سازمان غذا 
و دارو منعی ندارند، فقط تلاش سازمان غذا و دارو در راستای وظایف ذاتی است 
که دارد. اگر دو روز دیگر قرار باشد خدشه ای به سلامت مردم وارد شود، وزارت 
بهداشت باید پاسخگو باشد و مراقبت و جلوگیری کند.آژوغ ادامه داد: ما هیچ 
مخالفتی مبنی بر عرضه اینترنتی دارو نداریم، اما بزرگواران اســتحضار داشــته 
باشــند ماده ۶ قانون تجارت الکترونیک همین الان دارد اعلام می کند بحث 
داده پیام برای عرضه دارو منع قانونی دارد.وی افزود: می گویند مصوبات هیئت 
مقررات زدایی فراقوه ای اســت ما هم اســتنکافی نکردیم و این دستورالعمل تا 
پایان سال ابلاغ خواهد شد.آژوغ تاکید کرد: ما دستورالعمل و آئین نامه مربوطه 
را آماده می کنیم تا آن موقع هر پلتفرمی قرار باشد در حوزه دارو فعالیت داشته 

باشد مجوزهای لازم را می بایست از ما بگیرد.وی افزود: در واقع دخالتی نباید 
داشته باشند، اما مسئولیت حمل و شرایطی که بعد از داروخانه تحویل می گیرند 
تا به مصرف کننده نهایی می رســانند این مســئولیت با پلتفرم خواهد بود.آژوغ 
تاکید کرد: سازمان غذا و دارو هیچ حمایتی از هیچ صنف خاصی ندارد، اولویت 
ســازمان غذا و دارو و وزارت بهداشــت، ســلامت مردم است، تمام تلاش ما و 
مقاومتی که می کنیم این است که در راستای سلامت مردم داروی سالم دست 
مردم برسد و واقعاً تسهیل در دسترسی را با آن ادبیاتی که هر کسی هر دارویی 
را بخواهد؛ ما به این شکل نمی خواهیم، چون واقعاً دارو سم است نباید خیلی در 
دسترس باشد؛ و اینکه سازمان غذا و دارو از هر سمت دچار هجمه های متعدد 

می شود، خیلی هجمه های مناسبی نیست.

ون
ناگ

گو

w
w

w
w

.
t
a

d
b

ir
e

t
a

z
e

n
e

w
s

.
c

o
m

بــه گــزارش صد آنلاین، پاییز برای خیلی ها به معنای تغییر رنگ درختان و 
زیبایی طبیعت است. خیلی ها هم با شنیدن نام این فصل، باران و هوای گرفته 
پاییزی را به یاد می آورند اما برای تعداد زیادی از افراد و بخصوص کســانی 
که فرزندشــان به مدرسه یا مهدکودک می رود، پاییز یادآور سرماخوردگی و 
تب و عطسه و سرفه است. همین فکر و خیال ها و نگرانی ها هم باعث می 
شود، از همان روزهای ابتدایی پاییز تا آخر زمستان به فکر پیشگیری از این 

بیماری ساده، ولی آزاردهنده باشند.
یکی می گوید مصرف میوه ها و سبزیجات برای پیشگیری از سرماخوردگی 
موثر است؛ بخصوص میوه های حاوی ویتامین C. شخص دیگری میوه ها را 
به تنهایی کافی نمی داند و خوردن قرص های جوشان ویتامین C یا مکمل 
های آن را توصیه می کند. در کنار اینها، ده ها پیشنهاد دیگر هم وجود دارد 
که معلوم نیست کدام یک واقعا اثربخش است و کدام یک تاثیر چندانی ندارد.

سیستم ایمنی را تقویت کنید ��
با این که سرماخوردگی بیماری شایعی است و افراد در سنین مختلف، بارها 
به آن مبتلا می شــوند، اما بســیار آزاردهنده اســت و به همین دلیل خیلی ها 
به فکر پیشــگیری از آن هســتند. از نظر آنها، اســتفاده از مواد غذایی خاص 
و مفید، بهترین راه حل برای درمان ســرماخوردگی یا پیشــگیری از بروز آن 
اســت در حالی که متخصصان تغذیه می گویند فقط با مصرف برخی مواد 
غذایی و کنار گذاشــتن تعدادی دیگر از آنها در دوره ای خاص نمی توان با 

سرماخوردگی مقابله کرد.
دکتر ســیدعلی کشــاورز، متخصص تغذیه و اســتاد دانشگاه علوم پزشکی 
تهــران در ایــن بــاره می گوید: احتمال ابتلا به ســرماخوردگی، در اصل به 
وضعیت سیســتم ایمنی بدن افراد مربوط می شــود و آنچه مهم است میزان 
مقاومت یا حساســیت سیســتم ایمنی در برابر ویروس ها و از جمله ویروس 
های سرماخوردگی است. البته نباید ناامید شوید چون به گفته دکتر کشاورز، 
وضعیت تغذیه می تواند بر تقویت سیســتم ایمنی بدن موثر باشــد. به عنوان 
نمونه مصرف ویتامین ها، از جمله ویتامین های C و E در این زمینه نقش 

بسزایی دارد و به فرد کمک زیادی می کند.
وی می افزاید: عوامل متعددی بر وضعیت سیستم ایمنی بدن تاثیرگذار است، 
اما به طور کلی مجموعه سیستم ایمنی بدن از پروتئین ها ساخته شده و به 
همین دلیل توصیه می شود رژیم غذایی طوری باشد که نیاز به پروتئین تامین 
شود. علاوه بر پروتئین که معمولا مشکلی در زمینه تامین آن وجود ندارد، تقریبا 
تمام ویتامین ها هم می توانند در تقویت سیستم ایمنی نقش داشته باشند.

ویتامین C خوب است، اما به اندازه ��
وقتی حرف سرماخوردگی می شود و قرار است درباره شیوه های پیشگیری 
از آن صحبت کنیم، تقریبا تمام افراد مصرف میوه ها و ســبزیجات حاوی 
ویتامین C را موثر می دانند. از طرفی، عده ای هم هستند که برای دریافت 
میزان بیشتری از این ویتامین به مصرف مکمل های مختلف روی می آورند. 
در صورتی که به گفته دکتر کشــاورز، باوری که در گذشــته وجود داشــته و 
مصرف منابع ویتامین C را در پیشگیری از ابتلا به سرماخوردگی موثر می 

دانسته، امروز دیگر مورد تائید نیست.
این متخصص تغذیه تاکید می کند: البته این مطلب صحیح اســت که در 
صورت کمبود ویتامین C در بدن یا تغذیه نادرست که به ضعیف شدن سیستم 
ایمنی بدن فرد منجر می شــود، زمینه ابتلا به ســرماخوردگی فراهم خواهد 
شد، ولی لازم نیست ویتامین C را به شکل قرص و دارو و برای پیشگیری 
از ســرماخوردگی مصــرف کنید. به گفتــه این متخصص تغذیه، آنچه مهم 
است مصرف مقدار کافی سبزیجات و میوه هاست تا بدن با کمبود ویتامین 

C مواجه نشود.
البتــه ایــن که فکر کنید ویتامین ها برای بدن ضروری هســتند و به همین 
دلیل مصرف مداوم و بیش از حدشان مشکلی ایجاد نمی کند، از نظر دکتر 
کشاورز اشتباه است و در این باره می گوید: اگر تغذیه مناسبی داشته باشید 
و بــه کمــک غذاهایــی که در طول روز مصرف می کنید مواد مورد نیاز بدن 
مانند پروتئین، چربی، عناصر معدنی و ویتامین ها را به مقدار کافی دریافت 
کنید، دیگر نیازی به مکمل ها نخواهید داشت.با این حال، در شرایط خاصی 
که رژیم غذایی نمی تواند نیازهای فرد را تامین کند، مانند کسانی که بیمار 
هســتند یا ورزشــکاران و افرادی که فعالیت بدنی سنگینی دارند، استفاده از 
مکمل های ویتامینی برای دوره ای مشخص و براساس نظر پزشک مانعی 
ندارد. کســانی که بی توجه به این نکات تا جایی که می توانند مکمل های 
ویتامین C را مصرف می کنند و می گویند مقدار مازاد این ویتامین از طریق 
کلیه دفع می شود، باید بدانند با این که این مطلب صحیح است، اما مصرف 
مقــدار زیاد ویتامیــن C هم عوارضی ایجاد خواهد کرد.به عنوان نمونه این 
مساله در آقایان از نظر ایجاد غلظت خون می تواند خطرناک باشد و در افراد 
مســتعد ســنگ های اگزالات، خطر ابتلا به ســنگ های اگزالات کلیوی و 
ادراری را افزایش می دهد. از طرفی، به علت پایین آوردن PH ادرار، احتمال 
بروز عفونت های ادراری را هم بیشتر می کند و به همین دلیل نباید تصور 

شود مصرف زیاد ویتامین C مشکلی نخواهد داشت.
دوره درمان را کوتاه کنید ��

با همه اینها، گاهی سرماخوردگی پیش می آید و دیگر کاری از دست کسی 
ساخته نیست، اما در این شرایط هم می توان با انتخاب مواد غذایی مناسب، 
دوره درمان را کوتاه تر کرد. دکتر کشاورز در این باره می گوید: پس از این که 
فرد دچار سرماخوردگی شد، مصرف مواد غذایی حاوی ویتامین C تا حدودی 
می تواند برای کوتاه کردن دوره بیماری و کاهش دردها و مشکلات ناشی 
از آن موثر باشد. وی یادآور می شود: مصرف مایعات گرم مانند شیر، سوپ 
و آش و همین طور استراحت می تواند در کاهش مدت زمان درمان و بهبود 
و تســکین علائم ناخوشــایند بیماری به فرد کمک کند. مصرف میوه ها و 
ســبزیجات به مقدار فراوان از دیگر نکاتی اســت که حتما باید در نظر داشته 
باشــید چون این مواد غذایی سرشــار از انواع ویتامین ها هستند و می توانند 

برای تقویت سیستم ایمنی بدن بسیار موثر باشند.
غذاهای ممنوع در دوره سرماخوردگی ��

در طول دوره سرماخوردگی، مصرف بعضی غذاها مفید است و برخی هم مضر. 
بنابراین همان قدر که باید از مواد غذایی مناسب استفاده کنیم، باید به فکر پرهیز 
از غذاهای مضر هم باشیم. همان طور که گفته شد مصرف میوه ها برای بهبود 
سرماخوردگی بسیار مفید است، اما در این میان، خربزه و انگور را نباید مصرف 
کنید. دکتر کشــاورز با اشــاره به این موضوع، می گوید: با توجه به این که این 
میوه ها هم حاوی هیستامین هستند و هم آزادکننده هیستامین در بدن، بهتر 
اســت در طول دوره بیماری مصرف نشــوند چون هیستامین سرماخوردگی را 
تشدید می کند و حتی اگر ویروسی در بدن وجود داشته باشد، هیستامین می 
تواند آن را فعال کند. البته آزادسازی هیستامین به سیستم بدن افراد بستگی 
دارد و در میان آنها، متفاوت اســت، اما در کل بهتر اســت در دوره بیماری، این 
میوه ها مورد استفاده قرار نگیرند.این متخصص تغذیه می افزاید: در این دوران 
باید از مصرف غذاهای ســرخ کردنی اجتناب کرده، اگر دچار ســرفه و سوزش 

گلو هستید، از غذاهای تند و تیز و ترش هم پرهیز کنید.

در هنگام سرماخوردگی به هیچ وجه این غذاها 
را مصرف نکنید

برای نمونه، 
مصرف 

خودسرانه 
گل گاوزبان 

به عنوان دارو 
برای کسانی 

که فشارخون 
بالا دارند 

مضر است؛ 
یا زنجبیل 
می تواند 

برای کسانی 
که داروهای 
رقیق کننده 

خون استفاده 
می کنند ایجاد 

مشکل کند
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سال هفتم
شماره 334

عوارض مصرف 
خودسرانه 
گیاهان دارویی، 
از گل گاوزبان 
تا زنجبیل

متخصص طب ایرانی هشدار داد؛

یــک متخصص طب ایرانی، نســبت به عوارض 
مصــرف دراز مدت برخی گیاهان دارویی هشــدار 
داد؛ مثل برگ سنا که به وفور برای درمان یبوست 

استفاده می شود.
به گزارش خبرگزاری مهر، علیرضا عباسیان، با بیان 
اینکه داروهای گیاهی معمولًا نســبت به داروهای 
شیمیایی ایمنی بیشتری دارند اما مصرف آنها مانند 
هر داروی دیگری، آدابی دارد و نباید خودسرانه این 
داروها را مصرف کرد؛ اظهار داشــت: برخی گمان 
می کننــد که گیاهان دارویــی و داروهایی که پایه 
گیاهی دارند، نمی توانند مشکلی برای سلامت ایجاد 
کننــد و بر این باورند که مصــرف گیاهان دارویی 
اگر فایده نداشــته باشــد، ضرر هم ندارد؛ در حالی 
که گیاهان دارویی و داروهای گیاهی هم مانند هر 
داروی شیمیایی، عوارض خاص خودشان را دارند و 
لازم اســت پیش از مصرف، نسبت به آن ها آگاهی 

کافی پیدا شود.
وی افــزود: آثار رعایت نکــردن این آداب می تواند 
طیفی گسترده را در بر بگیرد؛ از بی اثر بودن درمان 
تا خطرات جدی و جبران ناپذیر، فروشندگان گیاهان 
دارویی که در کشور ما به »عطار« معروف هستند، 
از سویی می توانند نقشی مفید و سازنده داشته باشند 
و از سوی دیگر، در صورت مداخله درمانی و گذر از 

نبایدها نقشی زیان بخش ایفا نمایند.

عباسیان ادامه داد: مواد گیاهی ممکن است به عنوان 
غذا هم مصرف شــوند اما زمانی که از این مواد به 
عنوان دارو استفاده می شود باید آنها را بر اساس نظر 
فردی متخصص در زمان های مشخص و به مقدار 
معین مصرف کرد. متخصص پس از بررسی وضع 
سلامت فرد بیماری هایی که دارد و داروهای دیگری 
که مصرف می کند، نوع، مقدار و روش مصرف داروی 

گیاهی مورد نظر را تعیین می کند.
وی با اشاره به عوارض مصرف خودسرانه داروهای 
گیاهی بیان کرد: برای نمونه، مصرف خودسرانه گل 
گاوزبان به عنوان دارو برای کسانی که فشارخون بالا 
دارند مضر اســت؛ یا زنجبیل می تواند برای کسانی 
کــه داروهای رقیق کننده خون اســتفاده می کنند 
ایجاد مشــکل کند. همچنین همــه فرآورده های 
گیاهی احتمال ایجاد حساسیت دارند. حتی بسیاری 
از فرآورده هــای گیاهی )با مقادیر دارویی( در دوران 
بارداری منع مصرف دارند و ممکن است باعث وارد 
آمدن صدمه به جنین شوند. مصرف ترکیبات گیاهی 
به ویژه در کودکان زیر 2 ســال نیز می تواند باعث 
بروز مشکلاتی مانند واکنش های حساسیتی شود؛ 

بنابراین در این موارد باید احتیاط کرد.
ایــن متخصص طب ایرانــی در ادامه توضیح داد: 
بســیاری از داروهای گیاهی با داروهای شــیمیایی 
تداخل عملکرد دارند و باعث افزایش یا کاهش اثر 

آن ها می شوند؛ بنابراین اگر فردی داروی شیمیایی 
مصرف کند باید حتماً پیش از مصرف هر نوع داروی 
گیاهی با پزشک خود مشورت کند. همچنین مقدار 
مصرف گیاهان دارویی یا داروهای گیاهی در میزان 
اثــر درمانــی آن ها تأثیر می گذارد و باید در مورد آن 
از متخصص راهنمایی خواست. در ضمن، بسیاری 
از گیاهان دارای حداقل دوز ســمی هســتند و اگر 
بیشــتر از این مقدار مصرف شــوند می توانند باعث 

بروز مسمومیت شوند.
وی تصریــح کرد: مصرف دراز مدت برخی گیاهان 
دارویــی که در نگاه اول بی ضرر به نظر می رســند 
می تواند عوارضی را به دنبال داشته باشد؛ مثلًا برگ 
سنا که به وفور برای درمان یبوست استفاده می شود، 
اگر بیش از دو هفته مصرف شود می تواند منجر به 
تنبلی روده، تشدید یبوست و اشکالاتی در روده بزرگ 
شود؛ یا مصرف دراز مدت ریشه شیرین بیان می تواند 
در افراد مستعد منجر به افزایش فشار خون و یا ورم 
اندام ها گردد.این متخصص طب ایرانی در ادامه به 
اهمیت شــیوه نگهداری و مصرف صحیح گیاهان 
دارویی اشــاره کرد و گفت: امروز متأسفانه به دلیل 
اختلاط بخش های چوبی یا ساقه ای گیاه با برگ و 
گل مورد استفاده در عرق گیری برخی عرقیات حاوی 
مقادیری الکل متانول هستند که مصرف مقادیر زیاد 
و دراز مدت این عرقیات می تواند مسمومیت با الکل 

و عوارض آن را به دنبال داشته باشد.
عباســیان افزود: همچنین بسیاری از گیاهان معطر 
مانند آویشن، نعنا، گلپر، رازیانه، زیره سبز، زیره سیاه، 
دارچین، برگ مورد و کاکوتی به شــکل پودر شــده 
در عطاری ها عرضه می شــوند که اگر مدتی از پودر 
شــدن آن ها بگذرد ماده مؤثره و عطر و بوی آن ها 
به ســرعت کاهش یافته و اثــرات درمانی آنها کم 
می شود. ترکیبات روغنی و روغن ها عموماً در معرض 
هوا اکسیده می شوند لذا از مصرف مغزها و بذرهای 
روغنی پودر شــده چون مغز بادام، مغز گردو، ســیاه 
دانــه و کنجد اجتناب نمائیم به ویژه اگر تغییر رنگ 
یا تغییر بو در آن ها مشاهده شود. این قاعده در مورد 

روغن ها نیز صادق است.
وی در پایان گفت: گیاهان دارویی متناسب با مدت 
ماندگاری، عمر مفید متفاوتی دارند. غالباً با زرد شدن 
برگ های سبز به شدت از اثرات درمانی آن ها کاسته 
می شود؛ پس اگر با این گیاهان دارویی )که آویشن، 
ســنا، برگ مورد، پر سیاوشــان، کاکوتی را می توان 
نمونه هایی از آن ها برشــمرد( روبرو شدیم و دیدیم 
رنگ ســبز آن ها به زردی گراییده از مصرف آن ها 
اجتناب کنیم. در آخر باید همواره به یاد داشــت که 
در برخی موارد مشغول شدن به درمان های گیاهی 
بدون مشورت با متخصص می تواند موجب از دست 

رفتن فرصت های درمان به موقع شود.

رویداد

به گزارش بهداشت نیوز، در این مقاله علت سرد شدن پا را توضیح 
می دهیم و راه های مقابله با این مشکل را معرفی می کنیم.

علت سرد شدن پا چیست؟ ��
ســردی پا یکی از واکنش های طبیعی بدن به ســرمای هوا اســت. 
هنگامی که بدن وارد یک محیط ســرد می شــود، عروق خونی در 
اندام ها از جمله دست ها و پاها منقبض می شوند. این امر باعث کاهش 
جریان خون در این نواحی می شود تا میزان گرمای خارج شده از بدن 
را کاهش دهد. با این حال، سرد بودن پا می تواند دلایل دیگری هم 

داشته باشد، از جمله:
1. استرس یا اضطراب شدید ��

گاهی اوقات استرس یا اضطراب می تواند علت سرد شدن پا باشد. 
پمپاژ آدرنالین به داخل جریان خون یکی از پاسخ های طبیعی بدن به 
استرس است. آدرنالین باعث انقباض عروق خونی در اندام ها می شود 
و جریان خون را در پاها کاهش می دهد. هدف از این کار ذخیره  کردن 
انرژی است تا بدن بتواند برای هر گونه آسیب که ممکن است در اثر 

شرایط پراسترس رخ دهد آماده باشد.
دنیای مدرن مملو از عوامل استرس زا است، اما تعداد زیادی از آن ها 
تاثیــر فوری روی بــدن ندارند. بنابراین اگر واکنش های محافظتی 
به طور مداوم باعث ســرد شــدن دست و پا شوند، ممکن است ضرر 
آن ها از سودی که دارند بیشتر باشد. در این موارد، کاهش استرس و 

تنش می تواند به کنترل علائم آزاردهنده کمک کند.
2. گردش خون ضعیف ��

مشکلات گردش خون یکی از شایع ترین دلایل سرد شدن پا هستند. 
افراد مبتلا به گردش خون ضعیف اغلب برای رســاندن خون کافی 
و گرم به اندام های خود دچار مشــکل می شــوند و احتمالا از سردی 
دست و پا شکایت دارند. بی حسی، گزگز و درد از سایر علائم گردش 
خون ضعیف هســتند.گردش خون ضعیف می تواند دلایل مختلفی 
داشــته باشــد. زندگی کم تحرک یا نشســتن پشت میز برای مدت 

طولانی ممکن اســت گردش خون را در پاها کاهش دهد و باعث 
ســرد شدن آن ها شود. سیگار کشیدن هم می تواند رسیدن خون به 
نواحی مختلف بدن را دشوارتر کند، بنابراین افراد سیگاری احتمالا 
بیشتر از دیگران با مشکل سرد بودن پاها مواجه می شوند.در بعضی 
موارد، کلســترول بالا علت ســرد شدن پا است. چون این ماده باعث 
تشکیل پلاک داخل عروق می شود و گردش خون را در پاها کاهش 
می دهــد. عــلاوه بر این، بعضی از بیماری های قلبی هم می توانند با 
سرد بودن پاها در ارتباط باشند.درمان این مشکلات زمینه ای برای 
جلوگیری از عوارض ناشی از گردش خون ضعیف بسیار مهم است. 
به عنــوان مثال، از آنجــا که گردش خون ضعیف می تواند در بهبود 
زخم اختلال ایجاد کند، ممکن است در بعضی موارد به عفونت شدید 

مانند قانقاریا منجر شود.
3. کم خونی ��

کم خونی متوسط تا شدید یکی از دلایل سردی پا است. در کم خونی، 
تعداد گلبول های قرمز خون یا سطح هموگلوبین )پروتئین موجود در 
گلبول های قرمز که اکســیژن را حمل می کند( پایین اســت. شواهد 
نشان می دهد که کم خونی می تواند باعث خستگی مفرط، مشکلات 
تنفســی، سردرد، سرگیجه و ســردی پاها و دست ها شود.فقر آهن 
شــایع ترین دلیل کم خونی اســت. این مشکل زمانی رخ می دهد که 
بدن شــما آهن کافی برای ســاخت هموگلوبین و گلبول قرمز ندارد. 
ایــن نــوع کم خونی معمولا به تغییــر رژیم غذایی و مصرف مکمل 
خوراکی آهن به خوبی پاســخ می دهد، اما گاهی اوقات ممکن است 
به آهن تزریقی نیاز باشد.کم خونی دلایل دیگری هم دارد، از جمله: 
بیماری های مزمن مانند ســرطان، کمبود فولات )ویتامین B۹( و 
ویتامین B۱2 و از دســت دادن خون. خوشــبختانه، با آزمایش خون 

می توان به راحتی علت کم خونی را شناسایی کرد.
۴. دیابت ��

افراد مبتلا به دیابت ممکن است در معرض خطر ابتلا به مشکلات 

گردش خون مانند ســردی پاها یا دســت ها باشــند. بالا بودن قند 
خون برای مدت طولانی می تواند به باریک شــدن عروق و کاهش 
خون رســانی به بافت ها منجر شــود که این ممکن است علت سرد 

شدن پا باشد.
در بعضی از افراد، دیابت باعث نوروپاتی محیطی می شــود که یک 
نوع آســیب عصبی اســت. آسیب عصبی ناشی از دیابت معمولا در 
افرادی اتفاق می افتد که بیماری آن ها به خوبی کنترل نشده است. از 
سایر علائم آسیب عصبی می توان به احساس سوزن سوزن شدن و 

بی حسی پاها اشاره کرد که ممکن است در شب بدتر شوند.
۵. اختلالات عصبی ��

علاوه بر نوروپاتی دیابتی، سایر اختلالات عصبی هم ممکن است 
در ســرد شــدن پاها نقش داشته باشــند. آسیب عصبی می تواند در 
اثر ضربه یا جراحت مانند ســرمازدگی شــدید یا به دلیل یک بیماری 
زمینه ای از جمله بیماری کبدی، بیماری کلیوی یا عفونت رخ دهد. 
معمولا اختلالات عصبی با علائم دیگری مثل بی حســی و گزگز 

همراه هستند.
۶. کم کاری تیروئید ��

کم کاری تیروئید یک بیماری شــایع اســت که در مبتلایان به آن 
تولید هورمون تیروئید کاهش می یابد. کاهش هورمون تیروئید روی 
متابولیسم که در تنظیم گردش خون، ضربان قلب و دمای بدن نقش 
دارد، تاثیر می گذارد. به همین دلیل، افراد مبتلا به کم کاری تیروئید 
اغلب نسبت به سرما حساس هستند. همچنین ممکن است علائم 
دیگری مانند خســتگی، یبوســت، افزایش وزن و مشکلات حافظه 
را تجربــه کنند.بیماری های خودایمنی و اختلالات غده ی هیپوفیز 
در ابتــلا بــه کم کاری تیروئید نقش دارند. این بیماری با اندازه گیری 
هورمون محرک تیروئید )TSH( در خون تشــخیص داده می شود. 
درمان معمولا شــامل مصرف داروهایی اســت که سطح هورمون 

تیروئید را در خون افزایش می دهد.

اگر پاهای شما همیشه سرد است به یکی از این 6 بیماری مبتلائید
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گروه اقتصادی: بیش از ۴2 درصد از بیکاران ایران را کسانی 
تشــکیل می دهند که تحصیلات دانشگاهی دارند.

ایــن نکتــه را مرکز آمار ایران در گــزارش اخبر خود در 
خصــوص ترکیب و کیفیت بیکاری اعلام کرده اســت. 
همیــن نکته دربردارنده این واقعیت اســت که جمعیت 
بیکاران ایران، جمعیتی کیفی هستند که حتی تحصیلات 
عالیه نیز نتوانســته اســت به بهبود وضعیت زندگی آنها 

کمک کند.
بر اســاس این گزارش در تابســتان ۱۴۰2 سهم جمعیت 
بیــکار فارغ التحصیل آموزش عالی از کل بیکاران ۴2.۸ 
درصد بوده اســت که این ســهم در بین زنان نســبت به 
مردان و در نقاط شهری نسبت به روستایی بالاتر است. 
تغییرات این شــاخص نشــان می دهد که نسبت به فصل 

مشــابه نیز این آمار ۱.۹ درصد افزایش یافته است.
مرکز آمار در گزارشــی، نرخ بیکاری تابســتان امسال را 
۷.۹ درصد اعلام کرد که این شــاخص نســبت به فصل 

مشــابه سال قبل، یک درصد کاهش را نشان می دهد.
براســاس گزارش مرکز آمار ایران، جمعیت شاغلین ۱۵ 
ساله و بیشتر در تابستان امسال، 2۴ میلیون و ۶۸۶ هزار 
نفر بوده که نســبت به فصل مشــابه سال قبل ۹۰۷ هزار 
نفــر افزایش یافته اســت.به این ترتیــب بازار کار ایران 
نتوانســته است مناسب با ظرفیت های دانشگاهی برای 

خود ظرفیت ایجاد کند.
وقتــی نزدیــک بــه نیمــی از بیــکاران کشــوری را 
تحصیل کردگان تشــکیل می دهنــد، مؤلفه تحصیل در 
افزایش شــانس برای یافتن شغل نقشی کوچک را بازی 

می کند.
در تابســتان ۱۴۰2 ســهم جمعیت شاغل فارغ التحصیل 
آموزش عالی از کل شــاغلان 2۶.۸ درصد بوده اســت. 
این سهم در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط شهری 
نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. بررسی تغییرات این 
شــاخص نشــان می دهد که نسبت به فصل مشابه سال 

قبل ۰.۳ درصد افزایش یافته اســت.
ســهم کدام بخــش از اقتصاد ایران در اشــتغال  ��

بالاست؟
بررسی اشــتغال در بخش های مختلف اقتصادی نشان 
می دهد بخش خدمات با ۵۰.۵ درصد بیشــترین ســهم 
اشــتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدی 
صنعــت با ۳۴ درصد و کشــاورزی بــا ۱۵.۵ درصد قرار 
دارند. سهم شاغلان بخش کشاورزی در تابستان ۱۴۰2 
نســبت به فصل مشــابه ســال قبل ۰.۳ درصد کاهش و 
سهم شاغلان بخش صنعت و خدمات نیز به ترتیب ۰.2 

درصد و ۰.۱ درصد افزایش داشــته است.
بر اســاس این گزارش شــمار کســانی کــه در بخش 
کشــاورزی مشــغول به کار هستند در نقاط شهری برابر 

با یک میلیون و ۱۵۷ هزار و ۹۹۶ نفر اســت.
شمار شاغلان بخش صنعت در ایران طبق گزارش مرکز 
آمار یاران ۶ میلیونو ۶۷۳ هزار و ۶۹۵ نفر اعلام شده است.

در عیــن حــال بخش خدمات ۱۰ میلیون و ۸۶۱ هزار نفر 
از شــاغلان ایران را در خود جای داده است.

در بخش روستایی دو میلیون و ۶۶۴ هزار و 2۰۴ نفر در 
بخش کشــاورزی مشــغول به کار هستند. در عین حال 
شــمار روستاییان شاغل در بخش صنعت یک میلیون و 
۷2۶ هــزار و ۱2۱ نفــر بوه و در عین حال ۵۹۷ هزار نفر 

نیز در روســتاها در بخش خدمات مشغول کار هستند.
به این ترتیب در کل کشــور، 2 میلیون و ۸22 هزار نفر 
در بخش کشاورزی و ۸ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر ر بخش 
صنعــت و ۱2 میلیــون و ۴۵۹ هزار نفر در بخش خدمات 

مشغول به کار هستند.
اشتغال ناقص چقدر است؟ ��

از شــمار شــاغلان ایرانی یک میلیون و 2۸۴ هزار نفر 
اشتغال ناقص دارند که سهم آنها ۶.۹ درصد از بازار کار 
ایران در شهرهاست. در روستاها نیز ۶۵۹ هزار نفر درگیر 

اشــتغال ناقص هستند که آمارهای قابل توجهی است.
نکته نگران کننده یگر این است که نرخ بیکاری ر جوانان 
۱۵ تا 2۴ ســال برابر با بیســت درصد و نرخ بیکاری ۱۸ 

ســاله تا ۳۵ ساله ها پانزده درصد است.

 ظرفیت اشتغال اقتصاد ایران عقب تر از ظرفیت های  
دانشگاهی است

 سهم بالای فارغ التحصیلان از بیکاری

در راستای 
سیاست 
توسعه روابط 
تجاری با 
کشورهای 
آمریکای لاتین 
و حوزه دریای 
کارائیب، از 
سال 1401 در 
برزیل، ونزوئلا 
و نیکاراگوئه 
مراکز تجاری 
ایران با مجوز 
سازمان توسعه 
تجارت و 
توسط بخش 
خصوصی دایر 
شده است

صاد
اقت گزارش

شنبه
6آبانماه 1402 
سال هفتم
شماره 334

تمایل آمریکا 
به افزایش 
روابط تجاری 
با ایران

 احمد فیروزی 
مطرح کرد

گــروه اقتصادی: روابط تجــاری ایران و اتحادیه اروپا و 
آمریکا در دهه اخیر با فراز و نشیب زیادی مواجه بوده 
است. صادرات نفت خام به کشورهای اروپایی به شدت 
از تحریم های تجاری و اقتصادی ایران توسط آمریکا، 
تأثیر گرفت به نحوی که در دو ســال 2۰۱۳ و 2۰۱۵ 
به دلیل شــروع و تشــدید تحریم ها، حتی به صفر نیز 
رسید. همچنین بالا بودن تعرفه های گمرکی اتحادیه 
اروپا، مانعی برای صادرات محصولات غیرنفتی ایران 
شــد. از طرف دیگر، اتحادیه اروپا در واردات بســیاری 
از محصولات اساســی کشــاورزی و دیگر کالاها، به 
عنوان یک واسطه عمل می کند؛ در صورتی که بخش 
قابل توجهی از کالاهای وارداتی ایران از اتحادیه اروپا 
را می توان از دیگر کشــورهای جهان وارد کرد.با این 
حال بررسی روند صادرات و واردات ایران با کشورهای 
اتحادیه اروپا، حاکی از آن است که این تجارت دوجانبه 
طی ســال های اخیر، محدود به صادرات نفت خام از 
سوی ایران و واردات ماشین آلات و مکمل های دارویی 
و قطعات خودرو بوده اســت. این در حالی اســت که 
کشــورهای اروپایی در واردات بخش قابل توجهی از 
محصولات اساسی کشاورزی و برخی دیگر از کالاهای 
موردنیاز ایران، نقش واسطه ای ایفا می کنند.به علاوه 
صــادرات غیرنفتی ایران نیز منحصر به محصولات 
کشــاورزی و مواد اولیه و خام بوده اســت و همین مواد 
اولیــه پس از فــرآوری، به عنوان کالاهای وارداتی از 
اتحادیه اروپا، مجدداً وارد کشــور می شــوند. از سوی 
دیگر، صادرات نفتی ایران نیز همواره متأثر از سیاست 
بوده است؛ به طوری که با شروع تحریم های آمریکا، 
صادرات نفت به کشــورهای اروپایی به شــدت پایین 
آمــده، تــا جایی که در دو ســال 2۰۱۳ و 2۰۱۵ هیچ 
صادرات نفتی به اتحادیه اروپا صورت نگرفت.در همین 
رابطه با احمد فیروزی سرپرست اداره کل اروپا و آمریکا 
ســازمان توسعه تجارت ایران به گفت وگو نشستیم تا 
آخرین وضعیت روابط تجاری ایران و دو قاره آمریکا و 

اروپا را مورد ارزیابی قرار دهیم.
آقای فیروزی لطفاً بفرمائید در حال حاضر رابطه  ��

اقتصادی و تجاری ایران )به ویژه از نظر آماری( 
با قاره های اروپا و آمریکا به چه صورتی است؟

چارچوب تعاملی سیاست و اقتصاد و تأثیرپذیری این دو 
حوزه از یکدیگر، روند کلی اقتصاد به طور عام و تجارت 
را به طور خاص مشــخص می کند. روند تجارت ما با 
دو قاره آمریکا و اروپا نیز از این قاعده مستثنی نیست. 
وضعیت تجارت ما با قاره آمریکا و اروپا به دو دلیل باید 
از همدیگر تفکیک شوند؛ دلیل سیاسی و بعد مسافت.
در وجه سیاسی سیاست های استکباری و تحریم های 
ظالمانه و غیرقانونی آمریکا فضا را برای شــکل دهی 
به روند تجارت امن و پایدار مابین ایران و غرب دچار 
چالش کرده اســت. با این وجود مناقشه بر سر برنامه 
صلح آمیز هسته ای منجر به قطع روابط ما با قدرت های 
اقتصادی اروپایی نشده و این کشورها تمایل خود برای 

تجارت با ایران را همواره حفظ کرده اند.
از لحــاظ بعد مســافت هم می تــوان گفت نزدیکی 
قــاره اروپــا به ما و امکان دسترســی به آن از طریق 
کریدورهای زمینی وضعیت بســیار متفاوتی را شکل 
می دهد، در مقایســه با قاره آمریکایی که هیچ گونه 
دسترسی زمینی به آن نداریم و تجارت دریایی با آن 
هم به دلیل زیاد بودن بعد مسافت امر آسانی نیست. 
همین امر به طور سنتی در گسترش تجارت ما با اروپا و 

در عین حال ضعف تجارت ما با قاره آمریکا مؤثر است.
از نظــر آماری، رابطــه ما با این مناطق چگونه  ��

است؟
از نــگاه آماری به طور کلــی یک چالش وجود دارد و 
آن هم کافی نبودن اســتناد به آمارهای رسمی است. 
بدیهی اســت که در شــرایط تحریم، حتی در صورت 
دسترسی، امکان انتشار داده های دقیق از حجم تبادلات 
تجاری به بسیاری از کشورها وجود ندارد؛ به طور مثال 
حجم عمده ای از صادرات ما به کشورهای اروپایی از 
طریــق ترکیــه و امارات و عمان و برخی مقاصد دیگر 
انجام می شــود پس در آمار تجارت مســتقیم ایران و 
کشور هدف نیز ثبت نمی شود. این چالش در خصوص 
مقاصد صادراتی ما با کشــورهای قاره آمریکا از جمله 
برزیــل نیز وجود دارد.با ایــن توضیح، در ۶ ماهه اول 
سال ۱۴۰2 صادرات ما به کشورهای منتخب اروپایی 
۳2۴ میلیــون دلار و بــه قاره آمریکا 2۹ میلیون دلار 
بــوده اســت. در همین بازه زمانــی حجم واردات ما از 
کشــورهای منتخب اروپایی ۳ میلیارد و ۷۶۰ میلیون 
دلار بوده، در حالی که واردات ما در همین بازه زمانی 
از قاره آمریکا ۴۶۷ میلیون دلار بوده اســت.گروه های 
کالایی عمده صادراتی ما به کشورهای منتخب قاره 
اروپا در ۶ ماه نخســت ســال ۱۴۰2 شامل مواد اولیه 
پلیمری، دارو، گاز LPG، زعفران، فروآلیاژها و گروه های 
کالایی عمده وارداتی از این کشــورها نیز شامل سایر 
ماشین آلات و تجهیزات مورد استفاده در خطوط تولید 
صنعتی، ذرت، دارو، صنایع تبدیلی، تجهیزات پزشکی و 
دانه روغنی است.در رابطه با قاره آمریکا نیز، گروه های 
کالایی عمده صادراتی در ۶ ماه نخســت سال ۱۴۰2 
شامل خودرو و ماشین آلات، پسته، تجهیزات برقی و 
مخابراتی و فرش دستباف و گروه های کالایی عمده 
وارداتی نیز شامل صنایع تبدیلی، محصولات حیوانی 

و صنایع وابسته، ذرت و دارو است.
رایزن بازرگانی و مرکز تجاری در این کشورها  ��

داریم؟
در راستای سیاست توسعه روابط تجاری با کشورهای 
آمریکای لاتین و حوزه دریای کارائیب، از سال ۱۴۰۱ 
در برزیــل، ونزوئلا و نیکاراگوئه مراکز تجاری ایران 
با مجوز ســازمان توســعه تجارت و توســط بخش 
خصوصی دایر شــده است. همچنین به زودی رایزن 
بازرگانی ایران در برزیل مســتقر خواهد شد و کشور 
بعدی ونزوئلا است که تلاش می کنیم در سال ۱۴۰2 
فرآیند انتخاب و اعزام رایزن به این کشــور نیز انجام 
شود.در حوزه اروپا، سیاست سازمان توسعه همکاری 
با کشورهایی است که متمایل به همکاری در شرایط 
فعلی هســتند و بر این اســاس و با توجه به تقاضای 
بخش خصوصی، در کشورهای لهستان، مجارستان، 
بوسنی هرزگوین، نروژ و اسلوونی مراکز تجاری ایران 
ایجاد شد.در بخش رایزن بازرگانی نیز به زودی نماینده 
سازمان در صربستان مستقر خواهد شد و کشورهای 

هدف بعدی لهستان و مجارستان هستند.
با کدام کشــورها در این بخش تجارت آزاد و  ��

یا تعرفه ترجیحی داریم و یا خواهیم داشت؟
ما با کشور کوبا موافقت نامه تجارت ترجیحی داریم. 
همچنین سال ۸۳ با ونزوئلا سند موافقت نامه تجارت 
آزاد به امضا طرفین رســیده و در حال مذاکره بر ســر 
ضمائم برای احیای آن هســتیم. کشورهای دیگری 
مانند نیکاراگوئه و برزیل هم در حال بررسی و مذاکره 

برای انعقاد موافقت نامه تجاری هستیم.
در حوزه اروپا ما دارای یک موافقت نامه تجارت آزاد با 
کشور بوسنی هستیم. همچنین اقدامات لازم از جمله 
اخــذ مجوزهای مربوطه به منظور عقد موافقت نامه 
تجارت آزاد میان ایران و صربســتان صورت پذیرفته 

و در مرحله مذاکره است.
امــکان برقراری چنیــن طرح هایی در دیگر  ��

کشورهای اروپایی و آمریکایی وجود دارد؟
در مورد کشورهای دیگر نیز ما آمادگی همکاری های 
گســترده تجاری را داریــم و هیچ گاه از طرف ایران 

محدودیتی وجود نداشته است.
در صورتی که تجارت آزاد و یا تعرفه ترجیحی  ��

به صورت گســترده به کار گرفته شود، وضعیت 
مبادلات تجاری با این منطقه تا چه اندازه رشــد 

می کند؟
هرچنــد عوارض و تعرفه های گمرکی بســیاری از 
کشــورهای هدف صادراتی ما زیاد نیســت اما انعقاد 
قراردادهای تجارت آزاد و ترجیحی با کشورهای حوزه 
آمریکا و اروپا قطعاً در میزان رشد تجارت مؤثر خواهد 
بود. شاهد این امر درخواست های فراوان تجار ایرانی 
برای احیا و انعقاد موافقت نامه تجارت ترجیحی و آزاد 

از جمله با ونزوئلا و صربستان است.
اصلی ترین موانع و مشــکلات توسعه تجارت  ��

با این منطقه چیست؟
اصلی ترین موانع موجود بر ســر راه توســعه تجارت 
با کشــورهای حــوزه قاره آمریــکا را می توان نبود 
زیرساخت های لازم از جمله خطوط مستقیم هوایی 
و دریایی دانســت. موانع بانکی و نقل و انتقال پول، 
خدمات بعد از فــروش، هزینه های بالای بازاریابی، 
سفر و حضور تجار در آن کشورها، عدم تعریف خطوط 
اعتباری از دیگر موانع موجود در این زمینه است. لذا در 
سازمان توسعه تجارت به دنبال ارائه راه حل و مشوق ها 
و تسهیلات مورد نیاز برای رفع این چالش ها هستیم.

پیگیری راه اندازی کشتیرانی و پرواز مستقیم بین ایران 
و ونزوئلا، ارائه خدمات بازاریابی توسط مراکز تجاری، 
ارائه مشــوق برای حضور شرکت ها در نمایشگاه ها و 
برگزاری رویدادهای شــناخت بازار کشورهای هدف 
بخشــی از این اقدامات اســت که در طول یک سال 

گذشته اجرا شده است.
به موضوع مبادلات مالی، اشــاره کردید؛ لطفاً  ��

بفرمائید در حــال حاضر مبادلات بانکی و پولی 
ایران با کشــورهای منطقه اروپا و آمریکا در چه 

وضعیتی قرار دارد؟
در حــال حاضر علیرغم محدودیت ها، تجار و فعالان 
اقتصادی روش های متنوعی برای انتقال پول استفاده 
می کنند. با این وجود سازمان توسعه تجارت در تعامل با 
دستگاه های متولی از جمله بانک مرکزی روش هایی 
را تعریف کرده و در حال حاضر بخشــی از تبادلات 

مالی از این کانال ها در حال انجام است.
رقبای آســیایی و عربی مــا در این منطقه چه  ��

کشورهایی هستند و عملکردشان چگونه است؟
بزرگ تریــن رقبای ما در قــاره آمریکا چین و ترکیه 
هستند که با وجود اینکه این کشورها نیز فاصله زیادی 
از این قاره دارند، اما بسیار موفق تر عمل کرده اند. در این 
دو کشور همه روزه پروازهای منظم به اکثر شهرهای 
مهم قاره آمریکا انجام می شــود. خطوط کشتیرانی 
منظم و حمایت و مشوق های دولتی از تجارت خارجی 

نیز عوامل مؤثر دیگر در این زمینه هستند.
عملکرد کشــورهای عربی در حــوزه تجارت با قاره 
آمریکا به استثنای چند کشور معدود از جمله امارات 
متحده عربی و عربســتان ســعودی که زیر ساختها و 
انگیزه های دو طرفه لازم در این روابط تجاری را دارا 

هستند، چندان مساعد نیست.
در مورد اروپا هم می توان گفت هر چند رقبای عمده ای 
همچون ترکیه و چین در این منطقه وجود دارند، اما 
عمده موانعی که مانع توسعه تجارت ما با اروپا می شود، 
چالش های تجارت مســتقیم با این کشورهاست که 
منجر کاهش رقابت پذیری با ســایر رقبا می شــود. 
علیرغــم این موانع، مزیت های مطلق و نســبی که 
برخی از محصولات و خدمات شــرکت های ایرانی 
دارند موجب شده جریان تجارت همچنان برقرار بوده 
و صادرات غیرنفتی کشور در سال ۱۴۰۱ به بالاترین 

میزان خود در سالهای پس از انقلاب برسد.
ظرفیــت تجارت ایران با کشــورهای منطقه  ��

مذکور چقدر است؟
بر اساس داده های مرکز بین المللی تجارت اندازه بازار 
کل قــاره آمریــکا در ســال 2۰22 بیش از ۵ تریلیون 
دلار بــوده اســت. این مقدار برای قــاره اروپا بیش از 
۸ تریلیون دلار برآورد شــده اســت. با این حال برای 
یک جهش معنادار در تبادلات تجاری، به جز ارزیابی 
ظرفیت بازارهای هدف، نیازمند ارتقا زیرساخت های 
صادراتی مانند حمل و نقل و لجستیک، در اولویت قرار 
دادن صــادرات کالاهای با ارزش افزوده بالاتر مانند 
محصولات و خدمات دانش بنیان، کمک به ارتقا سطح 
آمادگی صادرات بنگاه های تولیدی، توســعه تجارت 
دیجیتال با استفاده از پلتفرم های منطقه ای و جهانی 

و مواردی از این دست هستیم.
در صورت کاهش تحریم هــا، آینده روابط را  ��

چگونه پیش بینی می کنید؟
کاهش تحریم ها هزینه دسترسی تجار ایرانی به بازار 
آمریکا را کاهش خواهد داد و پیش نیاز بهره مندی از 
فرصت های آتی احتمالی، حضور پیش دستانه و تمرکز 
بــر بازارهــای این منطقه با یک نگاه و رویکرد میان و 
بلند مدت از همین امروز اســت.از سوی دیگر با توجه 
به دسترســی زمینی و دریایی راحت تر ما و قاره اروپا 
بــه هــم و همچنین تمایل اروپا برای تجارت با ایران 
در صورتی که تحریم ها مرتفع شود، بدون تردید قاره 
اروپا همچون گذشــته یکی از شریکان عمده تجاری 
مــا در دو وجه صــادرات و واردات خواهد بود، چرا که 
ظرفیت بسیار بالایی از سوی دو طرف برای تأمین نیاز 
بازارهــای همدیگر وجود دارد. از صادرات مواد اولیه و 
اساســی همچون نفت تا محصولات پالایشگاهی و 
پتروشیمی از جانب ما گرفته تا واردات تکنولوژی های 
متنوع روز همچون خودروسازی و صنایع هوایی و… 

از طرف اروپایی.
آیا کشــورهای منطقه اروپا و آمریکا هم تمایلی  ��

به افزایش روابط تجاری با ایران دارند؟
بلــه این تمایل به طور وضوح در ملاقات های انجام 
شــده با سیاســتمداران و تجار کشورهای اروپایی و 
قاره آمریکا مطرح شــده و حضور فعالان اقتصادی 
این کشــورها در رویدادهای نمایشگاهی ایران مانند 
ایران اکسپو که در اردیبهشت سال جاری برگزار شد 
و سایر نمایشگاه های تخصصی به عنوان غرفه دار یا 

بازدیدکننده شاهد این مدعاست.

سمیه رسولی
روزنامه نگار

ایمان ربیعی
روزنامه نگار

اواخر هفته قبل بود که صولت مرتضوی؛ وزیرکار درباره ترمیم مزدی 
کارگران در سال جاری گفت: در حال بررسی موضوع ترمیم حقوق 

کارگران هستیم و هفته آینده اطلاع رسانی خواهیم کرد.
این در حالی اســت که تاکنون جلســه شورای عالی کار برگزار نشده 

است.
کارگران معتقدند که ترمیم مزدی وعده وزیرکار هنگام تعیین دستمزد 
در آخرین روزهای سال ۱۴۰۱ در جلسات شورای عالی کار بوده است 
و همین مســئله باعث می شــود که گلایه هایی از بی تفاوتی نسبت 
به درخواستشان دارند.سمیه گلپور، رییس کانون عالی انجمن های 

صنفی کارگری کشور هم معتقد است که مگر درخواست کارگران 
فقط بحث دستمزد است که می ترسند از برگزاری جلسه؟وی دراین 
باره در گفت وگویی بیان کرده اســت: به هرحال آنچه که تصویب 
می شــود، باید با نرخ تورم که توســط بانک مرکزی اعلام می شود، 
تناسب داشته باشد، اما از آن جایی که از اساس دستمزد در سال ۱۴۰2 
با تورم مطابقت نداشته و همچنان هم نرخ تورم رو به رشد است، بر 
این اساس مطالبه تشکل های کارگری به عنوان نمایندگان کارگری 
این اســت که دولت محرومین، دســتمزد را با نرخ تورم همسان کند 
و در این زمینه حرکتی داشته باشد.وی درباره درباره جلسه احتمالی 

شــورای عالی کار می گوید: ما این مطالبه را داریم که چرا در مســاله 
شورای عالی کار، جلسه را اصلًا تشکیل نمی دهند. موضوع شورای 
عالی کار که صرفاً تعیین دستمزد نیست؛ کارگران ده ها مطالبه دیگر 
در موضوعات مختلف تولید، اشتغال، قراردادها، قراردادهای موقت، 
معین و... دارند. مگر فقط مسائل کارگران این است که ببینیم چند 
درصد روی حقوق شــان اضافه شــود؟!به گزارش تسنیم، با توجه به 
اینکه وزیرکار چندین بار درباره بحث دستمزد پالس مثبت داده است 
ولی عملیاتی نشده, کارگران منتظر هستند ببینند این هفته جلسه 

شورای عالی کار برای بحث دستمزد برگزار خواهد شد یا خیر؟

شورای عالی کار حقوق ها را افزایش می دهد؟
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مسئله ناترازی 
در تأمین 
امکانات 

زیرساختی 
مانند برق و 

گاز، در فصول 
گرم و سرد 

سال هرساله 
به یکی از 

رویدادهای 
عادی تبدیل 

شده است. اما 
با روند صعودی 

مصرف و 
فرسودگی 

شبکه انتقال 
برق و گاز 

کشور طی 
سال های اخیر 
و رشد بیشتر 

واحدهای 
تولیدی و 
جمعیت 

نسبت به 
گذشته، 
امکانات 

زیرساختی 
لازم برای ادامه 
فعالیت تولیدی 
واحدها مختل 

شده و گاه 
باعث می شود 
که نیروی کار 

ناگزیر دست از 
کار بکشد

 صنعت نساجی و پوشاک عامل توسعه اقتصادی در کشورهایی چون هند، ویتنام، 
بنگلادش و پاکستان بوده است. این اهمیت به حدی است که کشوری مانند چین 
از ســال ۱۹۹۱ تا 2۰۰۸ بیش از ۴۰۰ میلیارد دلار ســرمایه خارجی جذب شــده را به 
این صنعت اختصاص داد. همچنین این صنعت بیش از ۴۰ درصد اشتغال صنعتی 
و صادرات پاکســتان و بیش از ۱۸ درصد از کل ســهم صادرات ترکیه که حدود ۳۴ 

میلیارد دلار می شود را تصاحب کرده است.
آنگونه که آمارها نشان می دهد، در حال حاضر بازار جهانی خرده فروشی لباس، سالانه 
ارزشی حدود ۳۴ تریلیون دلار دارد. از سویی دیگر سالانه مقادیر بسیار بالایی پوشاک 
از سوی کمپانی های خارجی در کشورهای مختلف دنیا تولید می شود که بر اساس 
تخمین ها، تولید حدود ۱۰۷ میلیارد تکه لباس و فروش آن در بازار را رقم زده است.بر 
اساس آمارهای منتشر شده، هم اکنون ۱۰ کشور بر روی بازار خرده فروشی پوشاک 
در دنیا ســیطره دارند که ســهم غالب آن به چین و پس از آن به کشــورهای ایالات 
متحده آمریکا، هند، ژاپن، آلمان، بریتانیا، روسیه، فرانسه، ایتالیا و برزیل می رسد.در 
ایران صنعت نســاجی و پوشــاک علی رغم قدمت بسیار زیاد و اشتغالزایی گسترده، 

اما نتوانسته نقش آفرینی زیادی در عرصه اقتصاد داشته باشد.
بی توجهی دولت به بازار 1۰ میلیارد دلاری کشور ��

در حال حاضر در حوزه صنعت پوشاک حداقل ۱2۰ هزار واحد صنفی تولیدی ثبت 
شــده که این آمار به غیر از مجموعه واحدهای مشــاغل خانگی و مزون هایی است 
که توسط وزارت ارشاد دارای مجوز هستند. حداقل 2۸۰ هزار واحد صنفی توزیعی 
نیز در حوزه پوشــاک فعال اســت که این آمار نیز به غیر از فروشــگاه های فعال در 
حوزه فضای مجازی و بعضاً بدون مجوز است.از سویی دیگر میزان سرمایه گذاری 
ارزی برای ایجاد یک شغل در صنعت پوشاک در مقایسه با بعضی از صنایع همچون 
خودروسازی، بسیار پایین است؛ به گونه ای که متوسط هزینه مورد نیاز جهت ایجاد 
اشتغال برای یک نفر در این بخش حدود ۱۰۰ میلیون تومان است یعنی تقریباً حدود 
2۵ درصد ایجاد شــغل در صنایع دیگر.همچنین بنا بر آمارها، گردش مالی ســالانه 
بازار پوشــاک در کشــور ۹ تا ۱۰ میلیارد دلار برآورد می شــود. البته اعدادی بین ۱2 
تا ۱۵ میلیارد دلار هم اعلام شــده که نمی توان آنها را قطعی دانست.سیاســت های 
غلط دولتی طی ســال های گذشــته، علاوه بر نادیده انگاشتن ظرفیت های صنعت 
پوشاک، موجب شده تا این صنعت نتواند نایی برای رقابت حتی با رقبای غیررسمی 

خود داشته باشد و قافله را به اجناس خارجی ببازد.
غفلت از بازار ۵۰۰ میلیون نفری همسایه ها ��

نکته قابل توجه آنکه علاوه بر چالش در تأمین نیازهای داخلی، در بازارهای صادراتی 
نیز نقش فعالی نداریم؛ به گونه ای که ایران در ســال ۱۴۰۱ تنها ۸۰ میلیون دلار 
صادرات پوشاک داشته است.این در حالیست که مجموع جمعیت کشورهای همسایه 
ایران تقریباً به ۵۰۰ میلیون نفر می رسد و با توجه به اسلامی بودن اغلب این کشورها، 
پوشاک ایرانی می توانست به راحتی به بازار کشورهای همسایه راه پیدا کند و تبدیل 

به یکی از صنایع ارزآور کشور شود.
مواجهه نابرابر تولیدکنندگان با قاچاقچیان پوشاک ��

 از جمله معضلات پیش روی صنعت پوشاک کشور که این صنعت را در بازارهای 
داخل و خارجی به حاشیه رانده است، می توان به تأمین مواد اولیه اشاره کرد؛ تولیدکننده 
ایرانی برای تأمین مواد اولیه و قیمت این مواد در داخل و خارج دچار مشکل است 
که همین موضوع موجب شده قیمت پوشاک ایرانی گران تر از سایرین به خصوص 

اجناس قاچاق که بدون تعرفه و به راحتی تزریق بازار می شوند، باشد.
از سویی دیگر باید به بهره گیری از ماشین آلات فرسوده، واردات بی رویه )تا پیش از 
ممنوعیت(، بهره بانکی، کمبود نقدینگی، قاچاق کالا، فعالیت واسطه ها، وجود انحصار 
و برخی رانت ها به همراه برخی از مشکلات بیمه و مالیات اشاره کرد. همچنین وجود 
تورم فزاینده و کاهش قدرت خرید اقشار جامعه موجب کاهش سهم پوشاک در سبد 

اقلام مصرفی خانوار ایرانی شده است.
همین مسائل موجب شده که ورود پوشاک قاچاق به بازار ۱۰ میلیارد دلاری ایران 
به یکی از جذاب ترین راه ها برای کســب درآمد قاچاقچیان تبدیل شــود و مواجهه 

نابرابری را میان تولیدکننده ایرانی با پوشاک خارجی شکل دهد.
چه بسا که طی ماه های گذشته علاوه بر پوشاک ترک، چینی و بنگلادشی، پوشاک 

استوک نیز سر از بازار ایران درآورده اند.
گفتنی اســت، واردات پوشــاک از ســال ۱۳۹۷ ممنوع شد و در آبان ماه سال ۱۳۹۸ 

آخرین مجوز نشان تجاری که اجازه فعالیت داشت، آن منقضی شد.
ستاد مبارزه با قاچاق، مبارزه ای با قاچاق پوشاک نمی کند ��

در ایــن رابطــه مجید نامی عضو هیأت مدیره اتحادیه تولید و صادرات نســاجی و 
پوشــاک در گفتگو با مهر با بیان اینکه واردات پوشــاک ممنوع اســت، اظهار کرد: 
طبق آماری که خود وزارت صمت ارائه داده کل بازار پوشاک نزدیک به ۹ میلیارد 
دلار اســت که ۵.۵ میلیارد دلار تولید داخل و ۳.۵ میلیارد دلار به صورت قاچاق و 

غیرقانونی وارد کشور می شود.
وی افزود: با توجه به اینکه مقابله با قاچاق پوشــاک رها شــده اســت و دیگر کسی 
اهمیتی به این بخش نمی دهد روز به روز هم حجم قاچاق بیشتر می شود و از راه های 

مختلفی پوشاک قاچاق همچون پوشاک استوک وارد کشور می شود.
پاس کاری قانون بین وزارت صمت و ستاد مبارزه با قاچاق ��

همچنین مجید افتخاری عضو هیأت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و فروشــندگان 
پوشــاک ضمن انتقاد از گســترش عرضه پوشاک قاچاق در کشور، گفت: در سطح 
عرضه نشان های تجاری خارجی، سهم چشمگیری از پوشاک در حال عرضه را به 
خود اختصاص داده بودند که با اقدامات مقابله ای دولت که در سال ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ 
انجام گرفت، بخشــی از پوشــاک قاچاق محرز شناسایی و از سطح بازار جمع آوری 
شدند.وی ادامه داد: عرضه کنندگان این پوشاک، مدارک و مستندات قابل قبولی برای 
تبرئه خود ارائه نداده و بســیاری از اجناس آن ها به عنوان کالای قاچاق شناســایی 
شــد.افتخاری افزود: در واقع صاحبان این کالاها عملًا نه اجازه ورود کالا دارند و 
نه مجوز فعالیت؛ اما در حال حاضر متأسفانه هنوز مشاهده می کنیم که این افراد با 
همان نام و نشان در بازار داخل فعالیت می کنند و کالای آنان در حال وارد شدن به 
کشور است و هیچ برخورد مؤثری با آنان صورت نمی گیرد.افتخاری ضمن اشاره به 
تعلل های ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در خصوص مبارزه با کالای قاچاق اظهار 
کرد: ستاد در سال های گذشته به واسطه کرونا، برخورد با پوشاک قاچاق در سطح 
عرضه را رها کرده بود و در حال حاضر نیز می گویند این ستاد وظیفه اجرایی ندارد.

 پوشاک دست دوم بلای جان تولیدکنندگان ایرانی ��
افتخاری با بیان اینکه کالای استوک توان رقابت را از تولیدکنندگان سلب می کند، 
توضیح داد: ازآنجایی که این کالاها که به صورت کیلویی وارد می شوند و هیچ نظارتی 
روی آنان صورت نمی گیرد، توان رقابت از تولیدکنندگان داخلی را به دلیل اینکه با 

یک دهم قیمت واقعی خریداری می شوند از بین می برد.
وی تشریح کرد: این اتفاق نه تنها توان رقابت برای تولیدکنندگان داخلی را از بین 
می برد، بلکه در کشورهای مبدأ نیز نمی توان با کالای استوک که به صورت کیلویی 
وارد می شود، رقابت کرد.این عضو هیأت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان 
پوشاک در پایان گفت: بخشی از مبنای ورود کالا مربوط به مناطق آزاد و بخش دیگر 
آن بحث ورود کالای مسافری است. همچنین در حال حاضر از طریق سایت های 
فروش آنلاین کشور ترکیه می توانید کالا سفارش دهید و از طریق پست ظرف ۴ 

تا ۵ روز درب منزل تحویل بگیرید.

بازار پوشاک رهاست!

یادداشت
شنبه
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سایه  سنگین  
کمبود  انرژی 
بر سر 
کارگران

 تجربه قطع برق و سرایت آن به گاز

 گــروه اقتصادی: تولید و حفظ اشــتغال ظرفیت های 
واحدهــای صنعتی برای فعالیت؛ ملزومات مختلفی دارد که 
یکی از این ملزومات، امکانات زیرســاختی از قبیل برق، آب 
و گاز اســت. از آنجا که مصرف روزانه این موارد مانند ســایر 
مواد اولیه تولید برای برقراری شرایط کار حیاتی است، حجم 
قابل توجه مصرف واحدهای تولیدی و شهرک های صنعتی 
عمدتــاً در فصل های خاص باعث می شــود که برای حفظ 
خدمت رسانی به شبکه شهری، تولیدکنندگان از این امکانات 
محروم و تولید در برخی مواقع ســال متوقف شــود؛ امری که 
هم رکود را موجب می شود و هم باعث ایجاد مشکلات برای 

کارگران در حوزه روابط کار می شود.
تجربه قطع برق و سرایت آن به گاز ��

مسئله ناترازی در تأمین امکانات زیرساختی مانند برق و گاز، 
در فصول گرم و سرد سال هرساله به یکی از رویدادهای عادی 
تبدیل شــده اســت. اما با روند صعودی مصرف و فرسودگی 
شــبکه انتقال برق و گاز کشــور طی ســال های اخیر و رشد 
بیشتر واحدهای تولیدی و جمعیت نسبت به گذشته، امکانات 
زیرساختی لازم برای ادامه فعالیت تولیدی واحدها مختل شده 
و گاه باعث می شود که نیروی کار ناگزیر دست از کار بکشد.
باتوجه به زیان های شدید ناشی از قطع ناگهانی برق، در سال 
گذشــته وزارت نیرو این بار به تعیین جدول زمانبندی برای 
قطعی برق در تابســتان را به واحدها و شهرک های صنعتی 
اقــدام کــرد. دولت عملًا این زمان بندی را به این منظور ارائه 
کرد که دستگاه ها آسیب نبیند و تولیدکننده از قبل برای قطعی 
بــرق آماده بــوده و همچنین با دو روز قطعی تولید در هفته، 
حفظ شبکه برق شهری و خدمت رسانی آن را تضمین کند. 
البته همین مســئله نیز ضربات جدی به تولیدکنندگان وارد 
آورد و مشکلات حادی را در فرآیند تولید ایجاد و چند بنگاه 
نیز به دلیل نیاز به برق رسانی دائمی در آستانه ورشکستگی 
قــرار گرفتند. با این حال اولویت دولت برای برق رســانی و 
خدمت رســانی زیرساختی حوزه شهری، پیشاپیش بر همه 

روشن و آشکار بود.
با توجه به نزدیکی فصل سرما در سال جاری، این پیش بینی 
درمورد ناترازی و کمبود در شــبکه گازی طی زمســتان هم 
وجود داشــته و در ســال های گذشته برخی از بنگاه ها از این 

مسئله متضرر شدند.
همین مســئله باعث شــد تا اخیراً در آخرین نشســت هیات 
نمایندگان اتاق بازرگانی حســین ســلاح ورزی )رئیس اتاق 
بازرگانی ایران( با برآورد خسارت میلیاردی وارده به واحدهای 
تولیدی در اثر قطعی برق به دولت هشدار دهد که برای حل 
ناترازی گاز در فصل سرد امسال چارهٔ دیگری به غیر از قطع 

گاز واحدهای صنعتی بیندیشد.
ســلاح ورزی با اشــاره به گزارشات واصله از تولیدکنندگان 
در چند اســتان اظهار کرد: ما در حالی تابســتان را پشت سر 
گذاشتیم که هر هفته دو روز برق واحدهای صنعتی قطع بود. 
اتاق کرمان در یک گزارش مستدل نشان داد که هر ساعت 
قطعی برق هزینه چندین میلیاردی به واحدها وارد می کند. 
با ورود به شــش ماهه دوم ســال، )بنابر تجربه زمستان سال 
گذشته( لازم است به دولت در مورد ناترازی گاز هشدار دهیم.
گزارش ســال گذشــته خبرگــزاری دولــت در زمینه عدم 
ســرمایه گذاری در شــبکه گاز طی شش سال گذشته نشان 
می دهد که با این روند، شرایط ناترازی در تولید و مصرف گاز 
تا سال ۱۴2۰ ادامه خواهد یافت. در این گزارش شرکت ملی 
گاز اعلام کرده است: »به دلیل ثبات سالانه قیمت های گاز 
طبیعی و عدم امکان اعمال روش های مبتنی بر قیمت برای 
پیک ســائی و مدیریت میزان مصرف مشترکان بد مصرف، 
مدیریت شــبکه عرضه گاز در مواقع ضروری علاوه بر سایر 
روش هــا، از طریق اعمال محدودیت موردی در مصرف گاز 
برخی مصارف عمده و تأمین آن از طریق سوخت های مایع 

در مقطع زمانی مزبور صورت می گیرد.«
این اظهارنظر در زمستان سال گذشته عملیاتی شده و بخش 
قابل توجهی از واحدهای تولیدی با مشکل قطعی یا کمبود 

گاز در سال گذشته مواجه بودند.
بسیاری از صنایع مانند سیمان، فولاد، کارگاه های کوچک، 
آهنگری ها و تولیدکنندگان میلگرد و امثال آن به شــدت به 
گاز محتاج بودند و این درحالی است که دولت در کوتاه مدت 
نمی توانست مشکل کمبود سرمایه گذاری زیرساختی در بحث 
گاز را در دولت قبل جبران و شــبکه را از طریق واردات گاز 
از کشــورهایی مثل ترکمنســتان طبق روال سنوات گذشته 

تغذیه کند.
شاهدان عینی قطعی ها ��

یکی از مهمترین متضررین قطعی گاز کارگاه ها بی شــک 
کارگران بودند. در این زمینه تشکل های کارگری نیز مراتب 
اعتراض خود را به وضعیت بروز داده اند. حسین رسولی )دبیر 
اجرایی خانه کارگر مشهد( با اشاره به وجود مشکل در واحدهای 
مختلف گفت: البته ما در همان ســال گزارشــاتی علاوه بر 
خراسان رضوی از دیگر استان ها )از اردبیل و کرمانشاه تا یزد 
و کرمان( در رابطه با مشــکل تعطیلی واحدهای تولیدی به 

دلیل قطعی گاز داشتیم.
وی افزود: ما در زمستان سال گذشته در خراسان و واحدهای 
تولیدی مختلف که مصرف گاز صنعتی داشتند، در هفته سه 
روز تعطیلی داشتیم و بخشی از واحدها با خطر ورشکستگی 
و بیکاری کارگران خود مواجه شدند. درست است که فعلًا در 
فصل پاییز مشکلی نداریم اما با افزایش مصرف در شبکه گاز 
شهری در اوج زمستان، به مرور این مسئله قابل تکرار است.
چنگیز اصلانی )دبیر اجرایی خانه کارگر همدان( با اشاره به 
اینکه استان همدان به دلیل مشکلات برق در سال گذشته 
ضربات جدی در بحث تولید خورد، اظهار کرد: سال گذشته 
اتفاقات بدی در نیروگاه همدان رخ داد و مشکلاتی ایجاد شد. 
همانطور که کارخانه های مهم ســیمان در همدان در فصل 
تابستان بخاطر قطع شدن برق دچار مشکل شدند، برخی از 
نیروگاه ها نیز به دلیل نبود گاز در زمستان دچار مشکل شدند. 
اما به هرحال سیاست دولت این است که اولویت را بر شبکه 
شــهری بگذارد تا برق در گرما و گاز در ســرما قطع نشــود تا 
عامه مردم راضی باشند. تبعات این سیاست نیز بیشتر گریبان 
نیروی کار را می گیرد. برخی از واحدها در همدان در زمستان 
به همین دلیل مجبور به تعدیل نیروی مازاد بر ظرفیت پایین 

تولید خود شدند.
وی ادامه داد: هر نیروگاه همدان )مثل نیروگاه شهید مفتح( 
درصورت عدم دسترســی به گاز باید مازوت بســوزانند که 
طبیعتاً این امر باعث آلودگی هوای این استان مانند شهرهای 
تهران، کرج و اراک می شود. این روند مخرب محیط زیستی 
باعث کاهش بارش در اســتان ها شــده و در نهایت ضرر آن 
در خشکسالی سال بعد خود را نشان داده و باز هم دود آن به 

چشم مردم می رود.
اصلانی تصریح کرد: دولت باید به طوری برنامه ریزی کند که 
ما با این منابع سرشار خدادادی گاز که برخی معتقدند چند قرن 
قابل مصرف است، بتوانیم شبکه را تغذیه و همزمان مصرف 
بی رویه واحدها و منازل را کنترل کنیم. البته پروســه تولید 
گاز نیز طولانی و هزینه بر است زیرا شامل فرآیند استخراج، 
شیرین سازی، انتقال در شبکه و... است. لذا مدیریت مصرف 
در شــبکه شــهری نیز باید لحاظ شود تا دولت در اسرع وقت 

بتواند شبکه گازی را گسترش دهد.
دبیر اجرایی خانه کارگر همدان با اشاره به اثرات جانبی قطعی 
گاز و برق بر تورم و گرانی اجناس گفت: در سال گذشته قطعی 
گاز چند قلم جنس مهم مانند سیمان و میلگرد را گران کرد و 
همین مسئله به تورم مسکن یاری رساند. قاعدتاً وقتی کالایی 
کمتر در کشور تولید شود، به دلیل کمبود جنس قیمت آن بالا 

می رود و یک تورم طبیعی تجربه می شود.
حسین باقریان )دبیر اجرایی خانه کارگر شهر شهریار( نیز با 
اشاره به تعطیلی تعدادی از کارگاه ها در این منطقه گفت: ما 
در شهرک صنعتی صفادشت گزارش چندین تعطیلی واحد 
به دلیل کمبود گاز را داشــتیم، اما بیشــتر قطعی گاز گریبان 
کارگاه های کوچک بیرون از شهرک های صنعتی که مصرف 

گاز قابــل توجــه دارند را گرفــت و آن ها را چند روز در هفته 
تعطیل کرد.

وی افزود: یکی از بدی های قطعی گاز این است که برخلاف 
برق از قبل به کارفرما یا متصدی شــهرک صنعتی اطلاع 
داده نمی شــود و هیچ حســاب و کتابی ندارد و این در حوزه 
روابط کار نیز کارگر را دچار مشــکل می کرد. زمان تعطیلی 
واحدها در شهریار برخلاف برخی مناطق دیگر استان تهران 
طولانــی مــدت بود و کارفرمــا ناگهان ۱۰ یا ۱۵ روز تولید را 
متوقف می کرد و به همین ترتیب کارگر هم حقوق این روزها 

را دریافت نمی کرد.
باقریان با تاکید بر این مطلب که »مصرف گاز در واحدها تنها 
برای تولید نیست و خود کارگر هم در واحدها نیازمند استفاده 
از گاز برای گرمایش اســت« گفت: ما در بســیاری از باغات 
شــهریار نیز شــاهد آن بودیم که کارگران در سرمای شدید 
دچار مشکل نبود گاز و گرمایش می شدند و این در کارشان 

اختلال ایجاد می کرد.
حیدر مظاهری )دبیر اجرایی خانه کارگر شــهر ورامین( نیز 
با بیان اینکه قطعی گاز به شــهرک های صنعتی ورامین در 
زمستان سال گذشته آسیب زده و ممکن است دوباره تکرار 
شود، اظهار کرد: در منطقه قرچک و ورامین دو شرکت میهن 
نور )تولیدکننده فنس و میلگرد و...( با ۵۰۰ کارگر و اورالش 
)تولیدکننده بزرگ روکش مبل( با ۱۰۰۰ کارگر به شــدت از 
قطعی گاز در زمســتان گلایه داشــتند و ضربه خوردند. البته 
شرکت های دیگری نیز مانند این دو شرکت در شهرک های 
صنعتی اطراف با قطعی گاز ســه روز در هفته مواجه بودند و 
مشــکل این بود که این قطعی برخلاف قطعی برق از قبل 

اعلام نمی شد.
وی با بیان مطلبی درمورد ایجاد مشکلات در روابط کار میان 
کارگــر و کارفرما گفــت: در روزهایی کارگر و کارفرما بدون 
خبر از قطعی برق به محیط کار وارد می شدند اما با نبود گاز 
تولید متوقف می شد. افراد چندین ساعت و گاه تا شب بیکار 
منتظر می ماندند تا گاز وصل شــود که ایاب و ذهاب کارگر 
بیهوده نباشــد، اما حجم اضافــه کار کارگر و زیان همزمان 
کارفرما در عین اینکه کارگران باید ساعات زیادی را بیکار و 
منتظر می ماندند، باعث مشکلات حادی در تولید و انضباط 
کارگاه می شد و اعتراض کارگران به لغو مرخصی هایشان و 
ندادن حقوق اضافه کار آن ها تنها بخشــی از مشکلاتی بود 
که کارگران با کارفرما بر سر حقوق قانونی خود در این شرایط 

خاص قطعی گاز داشتند.
مظاهری تصریح کرد: مشکل گاز درحالی بود که قبلًا همین 
شرکت ها در تابستان بر سر مسئله برق زیان دیده بودند و این 
باعث رکود قابل توجه در کل سال نیز می شد. چنین روندی 
شیرازه کار و برنامه ریزی تولید را هم دچار مشکل می کند. 
برخی مخازنی که گاز در آن جاری می شود در برخی واحدها 
باید شستشو شود و این قطعی های پیاپی عملًا شرایط کار را 
در کل هفته دچار مشکل می کرد و باعث تعطیلی طولانی تر از 
دو سه روز در هفته می شد. در کارخانه میهن نور که من از آن 
بازدید کردم، این فرآیند اورهال پس از اتصال گاز البته علاوه 
بر هزینه و مشکلات زیاد، خطرات شدید ایمنی و حادثه کار 
را نیز ایجاد می کرد که خب وقوع حادثه در چنین شــرایطی 

کاملًا محتمل هست.
وی تصریــح کــرد: البتــه برخی واحدها نیز بــه دلیل عدم 
سرمایه گذاری جدید و تجهیز و نوسازی و همچنین استهلاک 
دســتگاه ها، مصرف گاز بیشتری نیز دارند که این خود مزید 
بر علت شده است. ضمن اینکه مصرف شبکه خانگی ما نیز 

خارج از عرف و همراه با نشت فراوان از شبکه نیز هست.
تعامل با دولت برای حل مسئله ��

فرآیندها و وقایع حول مســئله تأمین زیرساخت های گازی 
نشان می دهد که مسئولیت اصلی مدیریت این چالش برای 
واحدهای تولیدی با دولت است و مجموعه وزارت نیرو، وزارت 
نفت و شرکت ملی گاز به همراه وزارت کار باید از پیش برای 

چنین مسئله ای برای زمستان آماده باشند.

محمود نجفی عرب )رئیس اتاق بازرگانی استان تهران( در 
این رابطه با اشاره به تعامل صورت گرفته با دولت در زمینه 
حل مشکل گاز واحدها گفت: ما در استان تهران اخیراً در این 
زمینه جلسه ای با استاندار داشتیم و درباره مشکلاتی که در 
زمینه قطعی گاز برای تولید پیش آمده نکات خود را گفته ایم. 
بنده به ایشــان توصیه کردم باتوجه به پیش بینی ما در اتاق 
بازرگانی در زمینه ناترازی در تولید و توزیع گاز، امســال نیز 
با این روند مشــکلات ســال گذشــته در تولید را در زمستان 

تجربه خواهیم کرد.
وی بیان کرد: گاهی در زمستان وضعیت بدتر از تابستان است 
که کمبود برق فقط وجود دارد، زیرا به دلیل شــرایط برخی 
نیروگاه ها ما هم ناترازی و کمبود گاز داریم و هم در نتیجه نبود 
گاز، با کمبود برق مواجه می شویم و برق واحد نیز قطع می شود.

نجفــی عرب با تاکید بر اینکه به دلیل عدم پیش بینی دولت 
برای قطع ناگهانی گاز که برخلاف قطعی برق اعلام نمی شود، 
بسیاری از واحدها پیش بینی قبلی را نمی کنند، گفت: برخی 
از واحدها که در زمستان برق شان هم قطع می شود، گازوئیل 
کافی برای استفاده در موتور برق نیز ندارند و یا هزینه تولیدشان 
بســیار بالاتر می رود و میان افزایش قیمت و تعطیلی تولید 
باید یکی را انتخاب کنند. ضمن اینکه تهیه گازوئیل نیز خود 

اکنون بسیار مشکل است.
رئیــس اتــاق بازرگانی تهران تصریح کرد: وزارت نفت البته 
می گوید روی این مســئله در حال کار کردن اســت اما هیچ 
برنامه ای را برای اعلام ایام قطع شدن گاز یا جدول زمان بندی 
یا برنامه پیشنهادی برای جبران ناترازی گاز هنوز ارائه نشده 
است. ما به دولت توصیه می کنیم در کنار انبوه مشکلات دیگر 
تولید، دیگر این مشکل قطع شدن گاز را پیش پای تولیدکننده 
و کارگــران و کارفرمایــان و در نتیجه مردم نگذارند و فکری 
اساسی به حال وضعیت ناترازی بکنند. ما در سال مهار تورم 
و رشد تولید دیگر واحدها را نباید درگیر چنین مسئله ای کنیم. 
بازدید ما نشان می داد که تولیدکنندگان به شدت گله مند بودند 
و ما گله تولیدکننده و کارگر را در شورای گفتگو به مسئولین 

و استاندار انتقال دادیم.
عبدالعلی رحیمی مظفری )نماینده مردم سروســتان و دبیر 
کمیســیون انرژی مجلس( که خود سال ها در حوزه شرکت 
ملی گاز فعالیت داشــته است، در این زمینه ضمن اظهارنظر 
دربــاره پیگیری های مجلــس از دولت و وزارت نفت در این 
زمینه گفت: متاسفانه در زمینه گاز تولیدکنندگان در چندسال 
گذشته دچار ناترازی هایی بودیم که این ناترازی ها ناشی از 
بی توجهی بسیاری از مسئولین در دولت های قبل نسبت به 

توسعه شبکه گازی بوده است.
وی افزود: دولت هایی که منتظر ســرمایه گذاری خارجی در 
حوزه گازی به ویژه از ســوی دولت های غربی بودند، عملًا 
توســعه میادین گازی و شــبکه گاز کشــور را معطل کردند. 
همچنین برخی مســئولان وقت نیروگاه ســازی را مافیایی 
معرفی کرده و دنبال حذف شــبکه نیروگاه ســازی در کشور 
بودند، باعث این ناترازی امروز شبکه گاز و عدم توسعه کافی 
میادین گازی شــدند. در واقع رکود صنعت گاز دقیقاً قربانی 
تجربه مشابه در دولت قبل بر سر رشد مسکن مهر شد و همان 

رکود بخش مسکن، گریبان گاز را هم گرفت.
رحیمی مظفری با تاکید بر پیگیری مسئله ناترازی گاز از دولت 
گفت: امیدواریم مســئولین در دولت جدید که نگاه متفاوتی 
دارند، در این زمینه اقدام انقلابی کرده و حداکثر تلاش خود 
را برای جبران فوری ناترازی و مدیریت مســئله کمبود گاز 
در فصول ســرد را انجام دهند. ســال قبل هم مشکلاتی در 
این زمینه در تولید داشتیم که کمیسیون انرژی در این زمینه 
مستمراً پیگیر بوده است. اکنون نیز پیگیر هستیم و در جریان 
این قرار داریم که برخی میادین در سال گذشته دوباره توسعه 
یافتند و برخی ظرفیت های شبکه نیروگاهی تصفیه گاز نیز 
افزایش داشته است. امیدواریم امسال نیز با این روند با تدبیر 
دولت حداقل مشــکل را نســبت به سال گذشته در حوزه گاز 

واحدهای تولیدی داشته باشیم.

رضا اسدآبادی
روزنامه نگار

سمیه رسولی
روزنامه نگار

سید صولت مرتضوی در مورد جزئیات الحاق دو دهک جدید به کالابرگ 
الکترونیکی گفت: حسب دستور رئیس جمهور دهک های ۶ و ۷ درآمدی 
هم مشــمول افزایش یارانه در صورتی که اقلامی که پیش بینی شــده را 
خریداری کنند، می شوند.وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مورد شرایط 
جدیــد دهک بنــدی و صدک بندی افراد گفت: قانون گذار وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی را مکلف کرده که نسبت به بازنگری در دهک بندی 
اقدامات جدیدی را انجام دهد و ما با استفاده از داده ها و اطلاعات پایگاه 
اطلاعات رفاه ایرانیان مواردی که نیاز به اصلاح دارد را هرچند وقت یکبار 
انجام می دهیم.وی تأکید کرد: صدک بندی از قبل وجود داشــته و ما از 

صدک بندی به دهک رسیدیم. امکان دارد افرادی در این دهک ها بالا و 
یا پایین شوند و همکاران ما مرتب این اطلاعات را بررسی می کنند و به 
محض اینکه اتفاقی بیفتد آن را به اطلاع رسانه ها می رسانیم.مرتضوی در 
مورد دلایل عدم استقبال از کالابرگ الکترونیکی گفت: دلایل مختلفی 
دارد، برخی مردم ترجیح می دهند پولی که به عنوان یارانه نقدی دریافت 
می کنند، در اختیار خودشان باشد و هر طور که علاقه دارند هزینه کنند. 
دلایل دیگری هم هســت و ما هرچند ماه یکبار بررســی جامعی انجام 
می دهیم و یافته های جدیدی به دست می آوریم و بر اساس آن یافته ها، 
تصمیم جدیدی گرفته می شود.وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مورد 

اینکه فرایند کالابرگ پیچیده است و باید فرد به اندازه 2۰۰ هزار تومان 
از کالابرگ خود را از کالاهای مدنظر خرید کند تا ۱2۰ هزار تومان یارانه 
اضافه خرید کند، گفت: ما متناسب با سبد نیاز خانوار با کمک انستیتو تغذیه 
و مراکز صاحب نظر سبد کالابرگ را انتخاب کرده ایم و البته نگفته ایم که 
صد درصد یارانه را از کالاهای این سبد خریداری کنند که اگر آن طور باید 
باید همه ۴۰۰ هزار تومان یارانه صرف خرید آن می شد. اما گفته ایم هر 
کس تا 2۰۰ هزار تومان یارانه خود را از کالاهای سبد کالابرگ خریداری 
کند، آن موقع ۱2۰ هزار تومان یارانه اضافی دریافت خواهد کرد، بنابراین 

اختیاری در مورد خرید اقلام کالابرگ برای خانوارها وجود دارد.

اعلام جزییات دهک بندی جدید یارانه
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مسکن یکی از اساسی ترین نیازهای بشر و یکی از مهم ترین موارد در سبد هزینه ای 
خانوار می باشد. براساس گزارش مرکز آمار، سهم هزینه مسکن در سبد هزینه های 
خانوار شــهری در ســال ۱۴۰۱، به ۳۸.۱ درصد رســیده و بیشترین هزینه را برای 
خانوارها رقم زده است. سهم مسکن در سبد هزینه های دهک اول حدود ۴۸ درصد 
و در سبدهزینه های دهک دهم به عنوان پردرآمدترین گروه در جامعه حدود ۳۸ 
درصد می باشــد. از طرفی به صورت عددی دهک درآمدی دهم در ســال گذشته 
۷.2 برابر دهک درآمدی اول برای گروه مســکن هزینه کرده اســت. خانوارهای 
شــهری ســاکن اســتان تهران ۵.۱ برابر خانوارهای استان خراسان شمالی برای 

اجاره بها هزینه می پردازند.
مســکن یکی از مهم ترین موارد در ســبد هزینه خانوار می باشد. با سخت تر شدن 
وضعیت معیشتی مردم و وجود تورم های افسارگسیخته، هزینه مسکن و اجاره نشینی 
خانوارها به یکی از دغدغه های بزرگ مردم تبدیل شده است. هر ساله هزینه های 
مســکن روندی صعودی را درپیش می گیرد و خانوارها را وادار می کند تا از ســایر 
هزینه های خود نظیر خوراکی ها، آشامیدنی ها، پوشاک و موارد ضروری مانند آموزش 
و بهداشــت بکاهند و به گروه مســکن بیافزایند. اما سوالی که مطرح می شود این 
است که میزان هزینه مسکن توسط خانوارها به چه میزان است؟ آیا این هزینه ها 

در همه نقاط کشور به یک اندازه است؟
براســاس گزارش مرکز آمار، ســهم هزینه مسکن در سبد هزینه ای خانوار شهری 
کشور در سال ۱۴۰۱، به ۳۸.۱ درصد رسیده است و بیشترین هزینه را برای خانوارها 
رقم زده است. از طرفی دیگر، سهم هزینه مسکن در سبد هزینه ای خانوار روستایی 
به ۱۹.۱ درصد رسیده است که بعد از هزینه خوراکی ها و دخانی ها، بیشترین هزینه 
را برای روستاییان به همراه دارد. با توجه به این که میزان استاندارد جهانی سهم 
مسکن در سبد هزینه خانوار تا سقف ۳۰ درصد است، میزان سهم هزینه مسکن 
خانوار شــهری در ســال ۱۴۰۱ حدود ۸.۱ بیشــتر از استاندارد جهانی است و این به 
معنای کاهش میزان رفاه زندگی مردم است.با بررسی سهم مسکن در سبد هزینه 
خانوار شهری طی سال های ۱۳۸۰ الی ۱۴۰۱ می توان مشاهده کرد که سهم هزینه 
مســکن از کل ســبد هزینه خانوار از 2۹.2 درصد در ســال ۱۳۸۰ به ۳۸.۱ درصد در 
سال ۱۴۰۱ رسیده است. خانوارهای شهری در سال ۱۳۸۰ به طور میانگین ۸۹2 
تومان برای مسکن هزینه کردند. این هزینه با رشد ۵۷۴۷ درصدی به ۵2 میلیون 

و 2۱۶ تومان در سال ۱۴۰۱ رسیده است.
چرا هزینه های مسکن افزایشی است؟ ��

 براساس داده های بانک مرکزی، به بررسی رابطه بین نرخ تورم و نرخ رشد قیمت 
زمین در تهران در دو دهه گذشته پرداختیم. در سال های ۸۷، ۹2، ۹۷، ۹۸، ۹۹ و 
۱۴۰۰ همزمان با افزایش نرخ تورم می توان مشاهده کرد که نرخ رشد قیمت زمین 
و نرخ رشد اجاره بها در شهر تهران افزایش یافته است. شاخص قیمت زمین در سال 
۱۴۰۰ نسبت به دهه ۸۰ حدود ۱2۴.۱۷ برابر شده است. همچنین شاخص اجاره بها 
در سال ۱۴۰۰ نسبت به دهه ۸۰ حدود 22.۷ برابر شده است. نمودار زیر رابطه بین 
نرخ رشد قیمت مسکن و تورم را در طی سال های ۱۳۸۰ الی ۱۴۰۱ نشان می دهد.
مسکن، بزرگ ترین بخش سبد هزینه ای خانوارهای شهری/ دهک دهم ۸.۹ برابر 

دهک اول اجاره می پردازد
هزینه های مسکن در سبد هزینه ای خانوار شامل اجاره بها، آب و فاضلاب، سوخت 
و روشنایی منزل مسکونی و سایر هزینه های منزل مسکونی می باشند. براساس 
داده های مرکز آمار، در ســال ۱۴۰۱، خانوارهای شــهری در دهک هزینه اول به 
طور متوسط حدود ۱۵ میلیون تومان برای مسکن خود هزینه کرده اند. پس از آن، 
خانوارهای دهک هزینه ای دوم حدود 2۳ میلیون تومان را صرف هزینه مســکن 
کرده اند. خانوارهای دهک هزینه ای سوم، به طور متوسط حدود 2۸ میلیون تومان 
برای مسکن هزینه کرده اند. خانوارهای دهک هزینه ای چهارم هزینه متوسطی 
معادل ۳2 میلیون تومان در ســال را جهت مســکن داشتند. همچنین، خانوارهای 
دهک های هزینه ای پنجم، ششــم، هفتم، هشــتم، نهم و دهم به ترتیب هزینه 
متوســطی معــادل ۳۸ میلیون تومان، ۴۶ میلیــون تومان، ۵۳ میلیون تومان، ۶۸ 
میلیون تومان، ۸2 میلیون تومان و ۱۳۳ میلیون تومان را صرف هزینه های مسکن 

در سال ۱۴۰۱ کرده اند.
در واقع، دهک هزینه ای دهم در سال گذشته ۸.۴ برابر دهک هزینه ای اول برای 
گروه مسکن هزینه کرده است. نمودار زیر متوسط هزینه مسکن خانوار شهری در 

دهک های هزینه ای در سال ۱۴۰۱ را نشان می دهد.
مسکن در دهک های مختلف ��

به طور میانگین، خانوارهای دهک اول به عنوان کم هزینه ترین دهک در جامعه، 
در ســال ۱۴۰۱ حدود ۴۸ درصد از هزینه های خود را به بخش مســکن اختصاص 
داده اند. از سوی دیگر، دهک دهم به عنوان پرهزینه ترین دهک در جامعه، ۳۶.۷ 
درصد از هزینه های خود را به بخش مسکن اختصاص داده است.همچنین طبق 
داده های هزینه درآمد خانوار، خانوارهای کم درآمد سهم بیشتری در اجاره نشینی 
دارند. در سال ۱۴۰۱، 2۳.۹۴ درصد از خانوارهای شهری در دهک درآمد اول، به 
عنوان کم درآمدترین گروه در جامعه، به طور اجاری در مسکن فعلی خود ساکن 
هســتند. همچنین 2۴.۰۹ درصد از خانوارهای شــهری در دهک درآمدی دوم و 
2۴.۰۱ درصد از خانوارهای شــهری در دهک درآمدی ســوم، به طور اجاری در 
مســکن فعلی خود ســاکن هستند.این در حالی است که نحوه تصرف مسکن در 
۷.۴۱ درصد از خانوارهای شــهری در دهک دهم، به عنوان پردرآمدترین دهک 
در جامعه به صورت اجاری اســت. در واقع ســهم اجاره نشینان در بین خانوارهای 
شهری عضو سه دهک درآمدی بالای جامعه، تک رقمی است.لازم به ذکر است 
شــرایط رهن با اجاری متفاوت اســت و در این گزارش تنها به بخش اجاره اشــاره 
شده است.با رشد سرسام آور هزینه های مسکن در سال های گذشته، و بالا رفتن 
مدت زمان انتظار برای خرید مسکن، باید انتظار این را داشت که درصد بیشتری از 
دهک های پایین به اجاره نشینی روی بیاورند. همچین با ادامه روند فعلی، احتمالًا 
سهم مسکن در سبد هزینه های خانوار بیشتر از عدد فعلی خواهد بود.این مسئله 
نهایتاً باعث می شــود تا خانوارهای کم درآمد از هزینه های مهمی مانند بهداشــت 
و آموزش بکاهند که این مسئله آن ها را شدیداً در خطر گیر افتادن در تله فقر قرار 
می دهــد. کاهــش کیفیت مصرف خوراکی ها نیز از عواقب دیگر افزایش هزینه ها 
در گروه های مسکن و خوراکیست که آسیبی جدی به گروه های کم درآمد جامعه 
می رساند. براساس داده های مرکز آمار، در سال ۱۴۰۱، خانوارهای شهری در دهک 
اول به طور متوسط حدود ۱۴ میلیون تومان برای هزینه اجاره بها مسکن خود صرف 
کرده انــد. پــس از آن، دهک های هزینه ای دوم حدود 2۱ میلیون تومان را صرف 
هزینه اجاره بها مســکن خود کرده اند. دهک های هزینه ای ســوم، به طور متوسط 

حدود 2۶ میلیون تومان برای اجاره بها مسکن هزینه کرده اند.

 سهم هزینه مسکن در سبد هزینه های خانوار شهری 
در سال ۱۴۰۱، به ۳۸.۱ درصد رسید

رشد  سرسام آور هزینه های  مسکن
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عقیل مصطفایی، کارشناس صنعت خودرو درمورد 
چالش های موجود در این صنعت و بازار بیان کرد: 
بزرگ ترین چالش این اســت که از سال ۹۷ به بعد 
که واردات خودرو به طور رسمی بسته شد تا حدی 
اعمال نفوذ مدیران دولتی در راســتای تصمیمات 
خلق الساعه ای که گرفته اند باعث شده است همه 
این اتفاق ها دســت به دســت هم بدهند و دومینو 
وار به این صنعت آســیب وارد شــود. این در حالی 
اســت که از ســال ۹۶ به قبل، شرایط متفاوت تری 
داشــتیم؛ بــه طوری کــه مردم بســیار راحت به 
شــرکت ها و نمایندگی ها و ســایت های مربوط به 
ایــن نمایندگی ها مراجعه می کردند و محصول را 
می خریدند، ولی وقتی که تحریم ها شــروع شدند 
خیلی از برندها از ایران رفتند و با توجه به این که آن 
موقع، بسیاری از شرکت های چینی در ایران شرایط 
محصولی خیلی خوبی نداشته و از لحاظ طراحی و 
تکنولوژی، محصولات به روز و حرفه ای نداشــتند 
کم کم شــرکت هایی مثل مدیران خودرو، کرمان 
خودرو، بهمن و هر شــرکت خصوصی دیگری که 
زحمت زیادی کشــیدند وارد میدان شــدند و تنوع 
را بیشــتر و ســعی کردند تا حدی، خلأ خودروهای 
وارداتی را پُر کنند و ذائقه مصرف کننده را نســبت 

به خودروهای چینی تغییر دهند. 
در حالی که تا پیش از آن، جلوی هر کســی اســم 
خودروی چینی آورده می شــد واکنش خوبی به آن 
نشــان نمی داد اما الان، شــاهد تولید محصولات 
خوب و به روز از ســوی شرکت ها هستیم و در این 
میان، شرکت های خودروسازی چینی نیز، پیشرفت 
زیادی کرده اند و همین موضوع باعث شــده است 
که ذهن مخاطب تغییر کند و مشتری خودروهای 
چینی هم، شــوند. هرچند که این ها دلیلی بر انکار 
نقش مخرب تصمیمات خلق الساعه نمی شوند. این 
کارشــناس صنعت خودرو با اشاره به نقش مخرب 
تصمیمات خلق الســاعه روی خودرو تصریح کرد: 
در حال حاضر، تصمیمات ناگهانی گرفته می شــود 
کــه روی صنعت خودرو تأثیر زیادی می گذارند تا 
جایی که یک روز اعلام می کنند واردات خودرو آزاد 
می شود و روز بعد این خبر به آزاد شدن خودروهای 
کارکرده تغییر پیدا می کند. یک بار شــورای رقابت 
برداشته می شود و بار دیگر، بالعکس این خبر منتشر 
می شود که این شورا دوباره روی کار می آید و سپس، 
اخبار سامانه بورس کالا و سامانه جامع خودرو و... 
دست به دست می چرخند و همه این ها تصمیمات 
و خبرها به حدی تغییر پیدا می کنند که مشــتری 

مستأصل و سردرگم می شود.
مصطفایــی مطرح کرد: فرد با یک قیمت اتومبیل 
را از ســایت شــرکت، بورس کالا یا سامانه جامع 
خریــداری می کند، اما قیمــت گذاری به صورتی 
پیش می رود که مشــتری احساس می کند متضرر 
شــده است و شــرکت هم، اعلام می کند ارزی به 
آن تعلق نگرفته اســت و این درد بزرگ تری است 
و درواقع، مشــکلات به صورت مداوم رخ می دهند 
تــا جایی که مدیران شــرکت های دولتی هر چند 
وقــت یــک بار تغییر می کنند و بعدی هم که روی 
کار می آیــد اصلًا نقش مدیر قبلی و دســتورات او 
را قبــول ندارد و تمایــل دارد که بیانات و تفکرات 
جدیدی داشــته باشد و همه این ها کمک می کنند 
تا بازار به ســمت انحصار پیش برود.او گفت: یکی 
دیگر از مشکلات صنعت خودرو این است که از ارز 
2۸ هزار و پانصد تومان با ارزی با قیمت های بالاتر 

بازارهای متشکل روبرو شدیم که این هم، براحتی 
در اختیار شــرکت ها قرار نمی گیرد و با این وجود، 
اعلام می کنند که باید ارز شرکت های صادرکننده را 
گرفت و همین باعث استیصال شرکت ها می شود و 
خودروهای کارکرده را آزاد و سپس، اعلام می کنند 
از ارز داخل منازل استفاده شود. این در حالی است 
که باید به این بزرگواران گفت بر اســاس قوانین، 
کسی نمی تواند بالای ۵ هزار دلار را در منزل نگه 
دارد تــا جایــی که اگر این عدد، ۵ هزار و ۱۰۰ دلار 
شده و قانون متوجه شود با شخص برخورد می کند. 
چطــور آن فــرد ۵ هزار دلار ۵ هزار دلار جمع کرده 
است که بخواهد خودروی ۱۵ هزار دلاری بخرد؟! 
در نتیجه، این صحبت ها به جای این که التهاب را 
از بازار کم کند آتش این التهاب را بیشــتر می کند.

این کارشناس صنعت خودرو در پاسخ به این پرسش 
که »انحصاری بودن صنعت خودرو در ایران تا چه 
اندازه آســیب زاست؟!« تأکید کرد: صنعت خودرو 
در ایران علاوه بر انحصاری بودن، اســتبدادی هم 
است. یعنی همه چیز از بخشنامه گرفته تا اقدامات 
لازم بر اســاس زور اســت و هر شرکتی هم که به 
خوبی فعالیت کرده و در حال کارآفرینی اســت با 
مشــکلاتی روبروست. در حالی که آیا شرکت های 
خودروسازی فعال در شهرهای مختلف نمی توانند 
دارایی خود را در کشــور دیگری ســرمایه گذاری 
کنند؟! واقعیت این است که آن ها می توانند این کار 
را انجام دهند و با وجود این که مورد اذیت، فشــار، 
ســنگ اندازی های مختلف و اعمال ســلیقه های 
لحظه ای فراوان قرار می گیرند، اما تلاششان بر این 
است که به این مملکت خدمت کنند. این در حالی 
اســت که کارآفرینی در کشور به حدی با چالش ها 
و ســختی های زیادی روبروست که افراد فعال در 
آن بــه دیگران هم توصیه می کنند چنین کاری را 
انجام ندهند. زیرا نمی شــود پول های ما یک روز 

در عمان و روز دیگر در ترکیه و گرجستان باشد.
 او با اشاره به قیمت گذاری و کیفیت صنعت خودرو 
در ایران ادامه داد: برخلاف شعارهایی مبنی بر این 
کــه خــودرو ملی و موتور ملــی داریم باید گفت ما 
هنوز مونتاژ کار هســتیم و این موضوع درمورد دو 
شــرکت بزرگ خودروسازی کشور هم وجود دارد. 
هرچند که آن ها را خودروساز قلمداد می کنند ولی 
بقیه شرکت های خودروسازی که در سال، کمتر از 
۱۵۰-۱۴۰ هــزار خودرو تولید می کنند را با عنوان 
مونتــاژ کار معرفی می کنند و به عقیده بنده، عزت 

نفس این مونتاژ کارها بسیار زیاد است. 
مصطفایی افــزود: اگرچه برخی از فعالان صنعت 
خودروســازی در ســال های اخیر به حدی زحمت 
کشیده و کارآفرینی کرده اند و با سرمایه های خود، 
محصــولات جدیدی را آورده و بازار را تحت تأثیر 
قرار داده اند که این مسئله قابل قدردانی است. اما 
قرار نیســت هر روز، متولیان مربوطه به شــیوه ای 
این افراد را مورد اذیت و آزار قرار دهند؛ به طوری 
کــه یــک روز با قیمت گذاری موافقت کرده و روز 

دیگر، با آن مخالفت کنند.
 اگــر محصولاتی در بورس کالا قرار گرفته اند چرا 
همان روز اول جلوی این کار گرفته نشــده است؟! 
این اصلًا درست نیست. به همین دلیل، ما می توانیم 
یک موضوعی را بپذیریم و آن هم، این اســت که 
به شــرکت ها اعلام شــود مثلًا با توجه به دریافت 
دلار 2۸ هزار و پانصد تومانی و بر اســاس فرمول 
محاســبات قیمــت و ثبت نــام آن ها در فلان بازه 

زمانی شــامل دلار با فلان قیمت می شــوند و در 
مقابــل، درصورت دریافت دلار ۳۸ هزار تومانی در 
بــازه زمانی دیگر، قیمت خودرو نیز، تغییر می کند. 
نــه این که یــک دفعه قیمتی را اعلام کنند و بازار 
و ثبــت نام هــای خودرو را تحت تأثیر قرار دهند تا 
جایی که برخی از برندها، قیمت هایشــان تا ۵۰۰-

۴۰۰ میلیــون تغییــر کرده و افت کند و بدنبال آن، 
با اختلاف قیمت به وجود آمده مشــتری از خرید 
خودرو منصرف شود.این کارشناس صنعت خودرو 
گفــت: بــه نظر بنده، متولیان قبل از این که حامی 
مشتری باشند باید از سرمایه گذاری که تولید کننده 
است حمایت کنند چراکه نه تنها پول خود را از این 
مملکت خارج نکرده بلکه در دلالی و واسطه گری 
هم صرف نکرده اســت. این در حالی اســت که به 
اســم حمایت از مصرف کننده و مشتری هرکاری 
دلشان می خواهد با شرکت خودروساز و واردکننده 
می کنند و در حقیقت، این ها بهانه ای هســتند که 
هیچ گاه فکرش را نمی کردیم محصولات تولیدی 
دو شرکت دیگر به قیمت یک میلیارد تومان برسند 
و یــا بنده اصلًا فکــر نمی کردم برخی از خودروها 
قیمــت یک میلیارد تومان را ببینند. بنابراین، همه 
این موارد کمک کردند تا بازار به نفع شــرکت های 
دیگر ملتهب شود و عده ای از این فرصت استفاده 
کنند و بگویند ما هم در ضرر هستیم. اما بدانیم اگر 
ادعا و شــعار خصوصی سازی داریم با این رفتارها، 

اصلًا به سمت خصوصی سازی نمی رویم. 
مصطفایــی اظهار کرد: یکــی از مدیرعامل های 
شــرکت های بزرگ تر می گفت که فلان شــرکت 
زیرمجموعه مان را مســتقل می کنیم و این یعنی 
خصوصی سازی که باید گفت این طور نیست. زیرا 
خصوصی سازی یعنی به فردی که خارج از کشور 
بوده است، فروخته شود تا پول و سرمایه اش را در 
وطنش صرف کند. ما هنوز باشگاه های ورزشی مان 
را نتوانســتیم خصوصی ســازی کنیم چه برسد به 
شــرکت های خودروســازی مان. بنابراین، معنی 
خصوصی ســازی این اســت که باید به حدی از 
فردی که زحمت کشیده و کرمان خودرو و... را راه 
انداخته اســت حمایت کرد تا سوله ها را بیشتر کند 
و تیراژ را بالاتر ببرد و محصولات جدیدتری بیاورد 
و همه چیز را گســترش دهد تا بتواند ایران خودرو 
و سایپای جدید شود نه این که مانع کارش شوند. 
این در حالی است که دولت به عنوان سیاست گذار 
نه تنها نتوانسته به صنعت خودرو کمک کند بلکه 

خیلی از موارد را خراب تر هم کرده است.
 این کارشناس صنعت خودرو در پاسخ به این پرسش 
که »تسهیل واردات خودرو و حذف قیمت گذاری 
دستوری تا چه اندازه می توانند به تنظیم بازار خودرو 
کمک کنند؟« گفت: صنعت خودرو در همه دنیا سه 
رکن دارد: قطعه سازی، خودروسازی یا مونتاژکاری 
و واردات و یــا صادرات خودرو. بنابراین، ما نه تنها 
باید قطعه سازی بلکه باید تولید و واردات خودرو را 
هم، درنظر بگیریم. مثلًا کشــور کره جنوبی، بیش 
از ۴ میلیون دســتگاه تولید کرده و بیشــتر از ۳۰۰ 
هزار دستگاه را وارد می کند؛ کشوری که نزدیک به 
یک میلیون و نیم دستگاه را برای خودش استفاده 
کــرده و بقیــه را صادر می کنــد و جزء بزرگ ترین 

صادرکنندگان دنیا به شمار می آید. 
کره جنوبی؛ کشوری است که یک زمانی در هیوندا 
محصولی به نام جنسیس داشته است و امروز در دنیا 
به برند جنســیس تبدیل شــده است و با آرم و لوگو 

آن دیده می شــود و همچنین، در حال وارد کردن 
یک سری اتومبیل هایی در سطح جنسیس و بالاتر 
از کشورهای آلمان، انگلستان، آمریکا و حتی ژاپن 
است. چطور این کشور می تواند واردات انجام دهد؟! 
چرا ما نمی توانیم به ســطح آن ها برسیم؟! ما هنوز 
محصولاتمان را در پلتفرم هایی تولید می کنیم که 
مثلًا یک دوره مدیران ارشــد ایران خودرو در دهه 
۷۰ و اوایل دهه ۸۰ این شرکت را به بلوغ رساندند و 
محصولات هنوز بر اساس همان پلتفرم ها هستند و 
فقط هر بار اسم آن ها تغییر می کند. به همین دلیل، 
اگر جهانی تر نگاه کنیم، می بینیم شرکت هایی مثل 
کــره جنوبی یا چین به همان اندازه که صادرکننده 
هســتند به همان میزان واردکننده هم، هســتند و 
حتی کشــوری مثل تایوان با 2۴ میلیون جمعیت، 
ســالانه ۴۰۰-۳۰۰ هزار دستگاه تولید می کند و تا 
حدی نیز، واردات دارد و هیچ زمانی درب واردات را 
نمی بندد. مصطفایی درمورد ورود خودرو به بورس 
کالا تأکید کرد: چند ســال پیش، دولت قانونی را 
وضع و اعلام کرد شرکت هایی که محصولشان در 
بازار تیراژ بالایی ندارد می توانند تا ۵ درصد حاشیه 
بازار قیمت گذاری کنند. از اینرو، یکی از مزیت های 
بورس کالا این اســت که به چنین شــرکت هایی 
کمک می کند تا بتوانند حاشیه بازار را به جای این 
که در دست دلال و واسطه بیفتد خودشان بگیرند 
و ایــن موضــوع به صورت قانون برای آن ها وضع 
می شــود و کمــک می کند تا تفــاوت قیمت درب 
کارخانه و فهرست رسمی شرکت وارد چرخه کاری 

همان شرکت شود. 
در نتیجه، اتفاق مهمی که می افتد این اســت که 
دســت دلال کوتاه می شــود و آن شرکت از طریق 
مابه تفاوت درآمد به توسعه زیرساخت هایی چون؛ 
منابع انسانی، خط تولید و موارد دیگر کمک می کند. 
چون هرچه درآمد یک شــرکت بالا باشــد پویاتر و 
فعال تر است و در این میان، دولت هم، می تواند بر 
پول مابه تفاوت شرکت ها نظارت و مدیریت داشته 
باشد تا آن ها درآمد بدست آمده را به گونه دیگری 
جــز در صنعــت خودرو صرف نکننــد و در مقابل، 
تیراژ خود را افزایش دهند. چون با توجه به متعادل 
نبودن عرضه و تقاضای خودرو در این ســال ها، به 
تولیــد آن نیــاز داریم تا هدف های موردنظر در این 
صنعت محقق شوند؛ به طوری که هرقدر به تولید 
و واردات خودرو کمک شود عرضه و تقاضا به سطح 
متعادل می رسد. اما متأسفانه، روند به صورتی است 
که یک روز، خودرو وارد بورس کالا می شود و روز 
بعد، جلوی این اتفاق گرفته شده و همه این ها باعث 

زجر فعالان صنعت خودرو می شود.
این کارشناس صنعت خودرو، در پایان خاطرنشان 
کرد: از مسئولان و دست اندرکاران و تصمیم گیران 
درخواســت می کنم کمیته ای متشکل از اعضای 
کمیسیون صنایع مجلس، وزیر صمت و مدیران و 

فعالان بخش خصوصی تشکیل دهند.
 دلیــل ایــن که می گویم فعالان بخش خصوصی 
به این خاطر اســت کــه مدیر بخش دولتی عادت 
کــرده اســت به صــورت اداری و در بــازه زمانی 
مشــخص فعالیت کند و همیشــه هم منافعش از 
نظر ســاختارهای ســازمانی و حمایت های دولتی 
تأمین بوده است. اما کسی که در بخش خصوصی 
به ســختی فعالیت کرده است تجربه متفاوت تری 
دارد و همــه اعضا می توانند از طریق این کمیته به 

صنعت خودرو کشور کمک کنند.

ندا مؤمن
روزنامه نگار

آسیب های 
دومینو وار به 
بدنه خودرو!

 یک کارشناس بازار خودرو
 در گفتگو با » تدبیر تازه « 
  به چالش های موجود در این صنعت
 در کشور پرداخت

 فاطیماه میرزایی دخت
روزنامه نگار

شنبه
6آبانماه 1402 
سال هفتم
شماره 334

با توجه به ماهیت ســرمایه ای بازار مسکن در ایران، 
یکــی از دلایــل رکود فعلی در بازار مســکن به عدم 
اقبال سرمایه گذاران یا خریداران بازمی گردد. به این 
شــکل که اگر این قشر در بازار حضور نداشته باشند، 
رونقی در حوزه مسکن اتفاق نمی افتد.سه نوع حضور 
در بــازار مســکن وجود دارد؛ یــک نوع حضور برای 
خرید خانه اولی هاست؛ حضور دوم برای افرادی است 
کــه تبدیل متراژ می کنند و ســوم، حضور دلالان و 
معامله گران ملک است.گروه اول یعنی خانه اولی ها در 
همه فصول و زمان های مربوط به خرید ملک حضور 
دارند و تابع شرایط نیستند و اگر حضور ضعیفی دارند 

ناشــی از قیمت بالای ملک و نداشتن پول است. اما 
قشــر مصرفی و تبدیل متراژ )تبدیل به احسن(، خود 
را وابســته به حضور دلالان کرده اند؛ یعنی اگر گروه 
ســوم و ســرمایه ای وارد بازار شود و به آن رونق دهد 
ایــن گروه به تلاطم می افتند که از بازار عقب نمانند 
و شروع به خرید و فروش کنند.نکته قابل توجه این 
است که درصد بالایی از گروه دوم، ملک خود را ابتدا 
به سرمایه گذاران می فروشند و اقدام به خرید مجدد 
آنها، قاعدتاً از سوی همین سرمایه گذاران و دلالان 
بوده است.به نظر می رسد در این نقطه، گروه دوم باید 
هشیاری داشته باشد تا خرید خود را در زمان مناسبی 

انجــام دهد که شــور و هیجــان کاذب و قیمت بالا 
گریبان گیر آن ها نشود.همچنین نبود سرمایه گذاران، 
به این دلیل اســت که این نوع افراد در انتهای ســال 
۱۴۰۱ در حد اشــباع ملک خریده اند و به زعم خود با 
قیمتی بالاتر هم این کار را انجام داده اند. اکنون از آنجا 
که روی سرمایه خود ایستاده اند با قیمت متعادل شده 
کنونی سرمایه خود را آزاد نمی کنند و مصر به فروش 
با قیمت دلخواه خود هســتند.طیف دوم نیز ایستاده 
است تا ببیند سرمایه گذار چه زمانی خرید خود را انجام 
می دهد تا به تبع آن اقدام کند. این طیف دوم همیشه 

موجب خرید ملک و آپارتمان شده اند.

دلایل اصلی رکود 
در بازار مسکن

منصور غیبی
 کارشناس مسکن 
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گزارش

در حالی که ناترازی بانک ها و عدم استقلال بانک مرکزی از دولت به عنوان عوامل 
نابسامانی سیاست های پولی و رشد تورم در کشور در نظر گرفته می شود، به نظر 
می رسد اجرایی شدن قانون جدید بانک مرکزی تا حدی استقلال را به سیاستگذار 
پولی و بانکی برای کنترل ناترازی بانک ها بازگردانده است.از مدت ها پیش بحث 
ناترازی بانک ها به عنوان ابرچالش اقتصاد کشــور مطرح شــده و کارشناسان و 
تحلیل گران اقتصادی نیز این عامل را به عنوان یکی از دلایل رشد تورم و پایه 
پولی در کشور عنوان کرده اند. کسری بودجه، فشار دولت به سیستم بانکی برای 
تأمین مالی و افزایش میزان بدهی دولت به بانک ها و مرکزی، اضافه برداشــت 
بانک ها به دلیل فشار دولت، وضع تسهیلات تکلیفی با وجود کمبود منابع و در 
نهایت معضل کفایت سرمایه و زیان انباشته تنها بخشی از مشکلاتی است که 

شبکه بانکی در طول سال های اخیر با خود به یدک کشیده است.
بانک مرکزی در راستای کنترل مطلوب بر شبکه بانکی و به تبع آن رفع ناترازی، 
اقداماتی را در راستای ساماندهی شبکه بانکی اتخاذ کرده تا بتواند دست کم بخش 
اعظمی از بانک ها را ساماندهی کند. انحلال بانک ها و مؤسسات مالی ناسالم و 
ناتراز یکی از اقدامات بانک مرکزی در این راستا به شمار می رود. از طرف دیگر 
وظیفه مهم دیگر بانک مرکزی، کنترل تورم از مجرای سیاست های پولی است 
که نتیجه خود را دست کم در آمار خود بانک مرکزی در قالب کاهش نرخ رشد 

نقدینگی نشان داده است.
بانک های ناتراز زیر ذره بین می روند ��

اکنون، معاون نظارت بانک مرکزی با تشریح برخی مواد مهم قانون جدید بانک 
مرکزی، از افزایش قدرت و اقتدار بانک مرکزی در شبکه بانکی خبر داد و گفت: 
مواد 2۷ تا 2۹ قانون جدید، جعبه ابزار نظارتی بانک اســت. فرشــاد محمدپور، با 
تشــریح جزئیاتــی مهم از قانون جدید بانــک مرکزی، گفت: قانون جدید بانک 
مرکزی، پس از ۸ ســال از زمان شــروع تغییرات، به ســرانجام رسیده است. وی 
مهم ترین تغییر قانون جدید بانک مرکزی نسبت به قانون قبلی را، ترکیب هیات 
عالی دانست و افزود: علاوه بر هیات عالی در قانون جدید که جایگزین شورای 
پول و اعتبار می شــود، برخی ارکان مهم دیگر مانند شــورای فقهی نیز در قانون 

جدید پیش بینی شده است. محمدپور به موضوع تقویت قدرت نظارتی و اقتدار 
بانک مرکزی در رسیدگی به مسائل بانک های ناتراز نیز اشاره کرد و اظهارداشت: 
در گذشته بعضاً بانک مرکزی در مقام ناظر پولی و بانکی، در خصوص بانک های 
ناتراز تصمیماتی را می گرفت که در مراجع قضایی کشور آرا متوقف و باعث می شد 

که کار اصلاح بانک های ناتراز با خلل مواجه شود.
تغییر مهم در ساختار بانک مرکزی ��

یکی از اصلاحات صورت گرفته در قانون جدید، تغییر در ساختار مهم ترین نهاد 
تصمیم گیری بانک مرکزی است که بر این اساس »شورای پول و اعتبار« به 
»هیئت عالی« تغییر نام داده اســت. همچنین وزرای دولت به اســتثنای وزیر 
اقتصاد و رؤسای اتاق های بازرگانی و تعاون از ترکیب این نهاد حذف شده اند. 
علاوه بر این، چهار عضو غیراجرایی که کارشناس هستند، به پیشنهاد رئیس 
کل بانک مرکزی و حکم رئیس جمهور، منصوب و عزل می شــوند؛ این چهار 
عضو غیراجرایی به صورت تمام وقت در بانک مرکزی هستند و شغلی غیر از 
تدریس در دانشگاه نمی توانند داشته باشند. دادستان کل کشور هم با تصمیم 
مجمع تشخیص مصلحت نظام به ترکیب هیئت عالی اضافه شده است. نکته 
دیگر اینکه همه اعضای هیئت عالی باید فرم تعارض منافع را پر کنند و همه 
اموال و دارایی های خود و سپرده های بانکی را برای بانک مرکزی افشا کنند. 
براساس این قانون، بانک مرکزی از اعطای وام به دولت و شرکت های دولتی 
منع شــده اســت، در صورتی که در قانون پولی و بانکی در مواد ۱۱ و ۱2 این 
قانون، بانک مرکزی می توانســت به دولت و شــرکت های دولتی تسهیلات 
بدهد. همچنین مقرر شده پرداخت تنخواه بودجه به دولت در سال اول اجرای 
قانون ۳ درصد باشد و به تدریج سالانه ۰/۵ درصد از تنخواه کاهش یابد تا سقف 
تن خواه بودجه به یک درصد کل بودجه عمومی سالانه کاهش یابد. تا پیش از 
این، دولت می توانست درآمد ارزی بلوکه شده خود را به بانک مرکزی بفروشد 
و معادل ریالی آن را بگیرد اما براساس قانون جدید، بانک مرکزی در صورتی 
مجاز به پرداخت معادل ریالی ارز خریداری شده است که ارز به حساب بانک 
مرکزی منتقل شــود. بانک مرکزی قبل از واریز ارز به حســاب خود، نمی تواند 

معادل ریالی آن را به دولت بدهد.
در قانون جدید بانک مرکزی نظارت این بانک بر بانک ها و مؤسسات اعتباری 
و قدرت برخورد با بانک های متخلف تشدید شده است چرا که در ماده ۴۵ قانون 
جدید، امکان اضافه برداشــت بانک ها محدود شــده است به طوری که اگر میزان 
اضافه برداشــت یک بانک از منابع بانک مرکزی فقط ۴ روز متوالی از ســقف 
هفتگی فراتر رود، معاون نظارت بانک مرکزی موظف به ارائه گزارش به رئیس 
و هیئت عالی بانک مرکزی است. هیئت عالی نیز پس از استماع گزارش معاون 
نظارت، یا باید با پرداخت تســهیلات اضطراری با سررســید ۳۰ روز به مؤسســه 
اعتباری موافقت کند یا باید رئیس کل را مکلف کند برای مؤسسه اعتباری هیئت 

سرپرستی موقت تعیین کند.
قطار بانک مرکزی به ریل بر می گردد؟ ��

مجلس در سال های اخیر با هدف اصلاح قوانین بانکداری طرح بانک مرکزی 
را در دستور کار قرار داد که البته بعد از تصویب شدن کلیت طرح در سال ۱۴۰۰ 
اختلاف نظرهای جدی در میان کارشناسان وجود داشت. نهایتاً بعد از یک سال 
بررسی جزئیات این قانون به صحن علنی مجلس رسید و در نهایت در تابستان 
سال گذشته به تصویب نمایندگان رسید و در تاریخ ۱۹ مهرماه ۱۴۰2 با جرح و 
تعدیل های شــورای نگهبان و تأیید مجمع تشــخیص به صورت کامل تصویب 
و ابلاغ شد. مرکز پژوهش های مجلس سال گذشته در بررسی میزان استقلال 
بانک مرکزی از دولت در قانون جدید تحقیقی انجام داد و به این نتیجه رســید 
میزان شــاخص اســتقلال قانونی بانک مرکزی در طرح بانک مرکزی با عنوان 
طرح »مســئولیت، اهداف، ســاختار و وظایف بانک مرکزی« که کلیات آن به 
تصویب صحن علنی مجلس رســیده اســت در مقایسه با قوانین فعلی افزایش 
نسبی یافته اما افزایش آن به میزانی است که کماکان وضعیت استقلال قانونی 
بانک مرکزی در زمره 2۵ درصد کشورهای با کمترین درجه استقلال قرار خواهد 
گرفت.بنابراین هرچند قانون جدید بانک مرکزی، نشــانه های امیدوارکننده ای 
برای اقتصاد ایران به همراه دارد اما به نظر می رســد تا رســیدن به نقطه مطلوب 

فاصله زیادی باقی مانده است.

سیگنال  بازگشت استقلال به بانک مرکزی
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  مالیــات یــک منبع پایدار و مورد قبول عموم کشــورهای 
جهان برای تأمین بودجه دولت هاست. در ایران به این منبع 
به ســبب برخورداری از منابع طبیعی نفت و گاز کمتر توجه 
شده و رشد درآمدهای مالیاتی و فناوری افزایش آن توسعه 
متناســبی نیافته اســت. یکی از اصلی ترین دلایل عدم رشد 
درآمدهای مالیاتی، نپرداختن مالیات متوازن و متناســب با 

درآمد اشخاص مانند بخش مشاغل کشور است.
ســهم چهار درصدی مالیات بر درآمد مشــاغل از کل  ��

درآمدهای مالیاتی در دهه اخیر
کلیه اشخاص حقیقی مانند کسبه، اصناف، پزشکان، وکلا، 
صاحبــان کارخانه، کارگاه های تولیدی و ســایر افرادی که 
در قالب اشــخاص حقیقی مشــغول به کار و کسب و فعالیت 
اقتصادی هستند مشمول مالیات بر درآمد مشاغل می شوند.

آمارها نشــان می دهد که ســهم مالیات بر درآمد مشاغل از 
مجموع درآمد مالیاتی در ســال ۱۴۰۱ تنها ۵ درصد و ســهم 
این مالیات از کل درآمدهای مالیاتی در بازه ۱۰ ســاله اخیر 
به طور میانگین ۴ درصد بوده اســت. این مســئله نشانگر آن 
است که برخی مشاغل با وجود درآمدهای کلان از پرداخت 
مالیــات واقعــی خود اجتناب می کنند و بــا ترفندهایی فرار 

مالیاتی می کنند.
آمارها نشان می دهد سرانه مالیات پرداختی از سوی مشاغل 
در ســال ۱۴۰۰ حدود ۵.۸ میلیون تومان و در ســال ۱۴۰۱ 
حدود ۶.۱ میلیون تومان بوده است. در حالی که سرانه مالیات 
دریافتی از کارمندان در سال ۱۴۰۰، حدود ۸.۸ میلیون تومان 

و در سال ۱۴۰۱، حدود ۱۰ میلیون تومان بوده است.
مشاغل با بیشترین سهم از تعداد مودیان مالیات کمی  ��

می پردازند
مشــاغل و اصناف کشــور علاوه بر اینکه سهم قابل توجه 
2۰ درصدی از تولید ناخالص داخلی کشور را ایجاد می کنند 
]۱[، در بین اشخاص مشمول مالیات، دارای بیشترین تعداد 
مودیان و پرونده های مالیاتی هستند. ]2[ اما این آمار متناسب 
با ســهم آنان از کل درآمد مالیاتی یا حتی ســهم آنان از پایه 

مالیات بر درآمد اشخاص حقیقی نیست.
مالیــات بر درآمد اشــخاص حقیقی شــامل مالیات حقوق 
کارکنان بخش دولتی و خصوصی، مالیات مشاغل و مالیات 
مســتغلات است. سهم مالیات بر درآمد اشخاص حقیقی از 
کل درآمدهــای مالیاتی در ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ به ترتیب 
۱۷.۴ درصــد و ۱۶ درصــد بوده اســت. همچنین مالیات بر 
اشخاص حقوقی و مالیات بر کالا و خدمات به ترتیب با ۳۶ 
و ۳۳ درصد ســهم بیشــتری از تحمل بار مالیاتی را دارند.در 
بررسی جزئی تر نیز ملاحظه می شود که از بین مالیات های 
تشــکیل دهنده مالیات بر درآمد اشخاص حقیقی، مالیات بر 
حقوق ۶۳ درصد این بخش را تشکیل می دهد و مشاغل تنها 
۳۱ درصد بار مالیاتی را بین اشخاص حقیقی پذیرا هستند.

اشــخاص حقیقی در جهان ســهم بالاتر مالیات را در  ��
جهان تأمین می کنند

ترکیــب و نحــوه توزیع بار مالیاتی در ایران در حالی اســت 
که مقایســه ســهم مالیات بر درآمد اشخاص حقیقی از کل 
درآمدهای مالیاتی با کشورهای سازمان همکاری و توسعه 
اقتصادی )OECD( نشان می دهد که سهم این منبع مالیاتی 
در ایران بســیار کمتر از متوســط این کشورهاست.آمارهای 
پایگاه اینترنتی سازمان همکاری و توسعه اقتصادی نشانگر 
آن است که میانگین سهم مالیات بر درآمد اشخاص حقیقی 
از کل درآمدهای مالیاتی در این کشــورها در سال 2۰2۰ به 
میزان 2۴.۰۷ درصد بوده است؛ این رقم در مقایسه با سهم 
مالیــات بر درآمد اشــخاص حقوقی کــه در حدود ۹ درصد 
اســت، نشــان دهنده آن است که در کشورهای OECD بر 
خلاف ایران، بیشتر بار مالیاتی را اشخاص حقیقی به دوش 
می کشــند.این شاخص طی سال 2۰2۱ در کشور دانمارک 
۵2 درصــد، کانــادا ۳۶ درصد، آمریکا ۴2 درصد، ســوئیس 
۳۰ درصد، بریتانیا 2۹ درصد و آلمان 2۶ درصد بوده است.

تبعیــض بین مودیان موجب تضعیف فرهنگ مالیاتی و  ��
افزایش فرار مالیاتی است

این تفاوت آشــکار در پرداخت مالیات بین اشخاص حقیقی 
که حقوق بگیران حدود دو-سوم درآمدهای مالیاتی بخش 
اشــخاص حقیقی را تأمین می کنند و حدود 2 برابر مشــاغل 
بــار مالیاتــی را تحمل می کنند موجب تبعیض و ایجاد حس 

بی عدالتی می شود.
از طرف دیگر تفاوت نرخ و بار مالیاتی بین اشخاص حقیقی و 
حقوقی، تمایل افراد به فعالیت در بخش غیررسمی یا بخش 
غیرشرکتی را افزایش می دهد. این تبعیض در نهایت فرهنگ 
مالیاتــی را تضعیــف می کند و موجــب کاهش انگیزه افراد 
برای پرداخت مالیات واقعی و ارتکاب فرار مالیاتی می شود.

لازم است تبعیض بین فعالان مختلف اقتصادی در پرداخت 
مالیات از بین برود و مشاغل مالیات واقعی خود را بپردازند. 
انداختن فشار مالیاتی به گروه های کم درآمد و متوسط جامعه 
نظیر حقوق بگیران یا بخش های شفاف و عمدتاً مولد مانند 
اشــخاص حقوقی، قابلیت پایداری ندارد و ممکن اســت به 

اقتصاد ضربه بزند.

تبعیض آشکار مالیاتی

بررسی 
وضعیت ورود و 
خروج سرمایه 

نیز نشان از 
قرمز بودن 

شرایط در تالار 
شیشه ای دارد. 

در روزهای 
معاملاتی 

مهرماه بیش 
از 6 هزار و ۸۵0 
میلیارد تومان 

سرمایهٔ حقیقی 
از بورس خارج 

شده است.

مو قعیت 
شکننده
 تالار شیشه ای

چرا وعده های بورسی 
عملیاتی نشد

روند خروج ســهام از بورس در حالی ادامه دارد که 
دو ســال قبل مقامات دولت سیزدهم، حل بحران 
بــورس را یکی از ســاده ترین و پیش پاافتاده ترین 
اقدامات در دســت اجرا معرفی می کردند. وعده ای 
که خاندوزی و تیم اقتصادی دولت بارها درباره اش 
زمــان اعــلام کردند و بی هیچ حاصلی پیش رفته 

است.
صدور فرمان های متعدد موسوم به ده فرمان اولیه، 
پنج فرمان، ده فرمان ثانویه، دستور به وزیر اقتصاد 
و ... هیچ کدام نتوانست در دو سال اخیر بحران بازار 

سرمایه در ایران را برطرف کند.
نکته مهم اینجاســت کســی در خیابان پاستور بر 
مسند ریاست جمهوری تکیه زده است که پیش از 
انتخابات با حضور در جمع ســهامداران وعده داد 

مشکلات بورس را حل خواهد کرد.
صدور فرامین متعدد در حالی صورت گرفته است که 
پیش از انتخابات ریاست جمهوری، ابراهیم رییسی 
به صورت ســرزده در جمع ســهامداران بورس که 
البته مالباخته عنوان می شدند حضور یافت و وعده 

حل مشکل را به آنها داد.
رییســی که حالا رکورددار صدور دستورات متعدد 
اســت، آن روزها اعلام کرد: بازار بورس و مســائل 
آن مثــل نرخ گذاری و دامنه نوســان را نمی توان 
دســتوری اداره کرد بلکه باید سازوکارهایی برای 

آن ایجاد شود.

وی پس از شــنیدن حرف های مالباختگان بورس 
تصریح کرد: متاســفانه کار اشــکالاتی داشت که 
سهامداران به ویژه سهامداران خُرد را نگران کرده 
است. نباید مشکلات را پشت گوش انداخت بلکه 
باید در دل مشــکلات رفت، راه حل ها را پیدا کرد 
و با کمک همه کســانی که می توانند نقش آفرین 

باشند، وضعیت را به سرعت اصلاح کرد.
حالا اما از پس گذشــت دو ســال و اندی از استقرار 
دولت سیزدهم نه تنها بحران بورس برطرف نشده 
است بلکه مروری بر اخبار نشان می هد اردیبهشت 
ماه بورس یکی از تاریخی ترین ســقوط های خود 

را تجربه کرد.
همه راهکار داشتند اما... ��

این تنها رییســی نبود که برای حل بحران بورس 
راهکار داشــت. ســایر کاندیداها نیز راهکارهای 
متعددی را مطرح کردند، از حل ســه روزه بحران 
بورس تا راه اندازی صندوق بیمه سهام و ... اما در این 
شرایط همچنان شاهدیم که بورس ایران با کمترین 
بادی به لرز می نشــیند و بنا بر اعلام کارشناســان 
حتی با رشــد تورم نیز به واســطهٔ بی اعتمادی و ... 

منطبق نشده است.
حمید میرمعینی، کارشــناس بازار ســرمایه دربارهٔ 
دلایلــی که فرمان های متعدد بورس نتوانســت 
مشکلات بورس را برطرف کند، گفت: بورس نیاز 
به فرمان ندارد. مشــکل بورس ســه روزه که هیچ 

سه ساعته نیز قابل حل است به شرط آن که اقتصاد 
ایران به ریل برگردد ودولت دست از قیمت گذاری 

دستوری و دخالت در همهٔ امور بردارد.
او گفــت: چطور ممکن اســت وقتــی در یکی از 
بحران ترین مقاطع اقتصادی ایران هســتیم توقع 
بهبود وضعیت بورس را داشته باشیم؟ بورس چیزی 
جدای از اقتصاد نیست، در حقیقت پیشانی اقتصاد 
ایران است و وقتی اقتصاد بحران زده است، بورس 

نیز درگیر بحران است.
او در پاسخ به این سئوال که چرا بورس ایران حتی 
با آهنگ تورم هماهنگ نیســت؟ گفت: دلیل این 
اتفــاق مهم بی اعتمادی، مداخلهٔ گســترده، اتخاذ 

تصمیمات ضد و نقیض و ... است.
چقدر سرمایه از بورس خارج شد؟ ��

بررســی وضعیت ورود و خروج ســرمایه نیز نشان 
از قرمز بودن شــرایط در تالار شیشــه ای دارد. در 
روزهــای معاملاتی مهرماه بیش از ۶ هزار و ۸۵۰ 
میلیارد تومان سرمایهٔ حقیقی از بورس خارج شده 

است.
اگر مقطع زمانی بررســی را تنها یک هفته در نظر 
بگیریم، می بینیم در هفته اخیر روند خروج سرمایه 
از بورس تهران تداوم داشــت و شــاهد خروج پول 
حقیقی در تمام روزهای معاملاتی به جز روز دوشنبه 
بودیم. در اولین روز هفته ۶۳۵ میلیارد تومان پول 
حقیقی از بورس خارج شد. رقم خروج پول حقیقی 

در روز یکشــنبه ۴۹۶ میلیارد تومان و روز دوشــنبه 
۸2 میلیارد تومان وارد شــد. روز سه شــنبه نیز رقم 
پول خروجی ۱۴۰ میلیون تومان بود.در آخرین روز 
معاملاتی هفته شــاهد خروج پول بودیم و ارزش 
تغییــر مالکیت حقیقی به حقوقی بازار ۷۱۱ میلیارد 
تومان بود. در مجموع کل هفته هزار و ۹۰۰ میلیارد 
تومان پول حقیقی از بورس خارج شــد و میانگین 
روزانه خروج پول حقیقی ۳۸۰ میلیارد تومان بود.

از سوی دیگر میانگین ارزش معاملات خرد بورس 
در هفتــه اخیــر ۳ هزار و ۶۵۵ میلیارد تومان بود که 
نسبت به رقم ۴ هزار و ۱۸۵ میلیاردی هفته پیشین، 

افت ۱۳ درصدی داشته است.
حالا امیرمهدی صبائی ســخنگوی سازمان بورس 
و اوراق بهادار در توییتی نوشــت: با هدف حمایت 
از بازار ســرمایه، تزریق ۱۰۰۰۰ میلیارد ریال منابع 
جدید به صندوق تثبیت توسط صندوق توسعه ملی 
و تزریق ۵۰۰۰ میلیارد ریال به صندوق توسعه بازار 
توســط بانک ها انجــام می گردد. همچنین فرآیند 
ورود منابع پذیره نویســی شده سایر صندوق ها به 
بازار تا مبلغ 2۸ هزار میلیارد ریال نیز تسریع گردید.

باید در نظر داشت که بورس ایران با قرارگیری در 
کف کانال دو میلیون واحدی موقعیت شکننده ای 
دارد. باید دید آیا بازار ســرمایه با نقدینگی در حال 
تزریق می تواند بر زانوهای خود بایستد یا همچنان 

خط بحران را دنبال خواهد کرد.

اختیارات سیاستگذار پولی برای برخورد با بانک های ناتراز؛
احمدرضا مسعودی

روزنامه نگار

 علی ملک زاده 
 پژوهشگر حوزه 

مالیات 

مکث

زهرا علی اکبری
روزنامه نگار

شنبه
6آبانماه 1402 

سال هفتم
شماره 334

در عصر تکنولوژی که عمده خرید و فروش ها به صورت آنلاین و 
با گوشی تلفن همراه انجام می شود، بورس کالا امکانی را فراهم 
آورده که همه مردم می توانند به جای خرید فیزیکی طلا از بازار و 
تحمل ریسک های سنتی از جمله سرقت و کیفیت، اوراق طلا از 
جمله گواهی شمش طلا را آن هم با حداقل سرمایه خریداری کنند.

معاملات گواهی سپرده شمش طلا ابزار بسیار جذابی برای سرمایه 
گذاران علاقمند به بازار طلا اســت زیرا این روش، علاوه بر آنکه 
معایب ســرمایه گذاری در بازار فیزیکی طلا و همچنین ســپرده 
گــذاری در بــازار پول را ندارد در مقابل همه مزیت های قبلی را به 

اضافه امنیت و سهولت معاملات را به همراه دارد.
فضای سرمایه گذاری به دو دسته سرمایه گذاری در حوزه پولی و 
سرمایه گذاری در حوزه مالی تقسیم می شود که سرمایه گذاری در 

حوزه پولی عمدتاً متمرکز بر دارایی های فیزیکی است که از دیرباز 
و به صورت سنتی شامل ملک، زمین، خودرو و طلا بوده است.

اما سرمایه گذاری در حوزه مالی شامل بازار سرمایه است که در حال 
حاضر این بازار با ایجاد ابزارهای جدید توانســته طیفی از ســرمایه 
گذاری از جنس خودش را فراهم کند تا هم مزایای سرمایه گذاری 
در حوزه پولی را داشته باشد و هم معایبش را پوشش دهد که راه 

اندازی ابزارهای جدید در شمش طلا یکی از آنها تلقی می شود.
خرید طلا به صورت فیزیکی دارای معایبی همچون رفتن به بازار 
و تحمل ریسک کیفیت، نگهداری و حمل طلا و سرقت است اما 
در بورس کالا می توان طلا خرید اما از دست سارقان در امان بود 
و همچنین در بورس، کیفیت طلا نیز مورد ســنجش و آزمایش 
قرار گرفته اســت. به این ترتیب علاقمندان به ســرمایه گذاری در 

بــازار طــلا می توانند به جای خرید فیزیکی به راحتی و به صورت 
الکترونیکی از بورس کالا اوراق ســکه یا شــمش طلا خریداری 
کرده و از نوســانات این بازار ســود کسب کنند.نقدشوندگی بالای 
این معاملات به همراه امکان خرید شــمش طلا با هر بودجه ای، 
دو موضوعی است که به مردم کمک می کند حتی پس اندازهای 
خردشــان را به گواهی شــمش طلا تبدیل کنند چون هر گواهی 
شمش معادل یک دهم گرم طلاست.بنابراین این ابزار بسیار خوبی 
برای سرمایه گذاران علاقمند به بازار طلا است زیرا نه مانند بازار 
ســهام مســتلزم شناخت و دانش تخصصی است و نه مانند سپرده 
گذاری در بازار پول اســت؛ بلکه معایب ســرمایه گذاری در بازار 
فیزیکی را می پوشــاند و از طرفی محاســن سرمایه گذاری در بازار 

مالی را نیز برای سرمایه گذاران فراهم می کند.

ریسک های سنتی 
سرمایه گذاری

سیاوش وکیلی
کارشناس بازار 

سرمایه

یادداشت
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وزیر ارتباطات خبر داد
برگزاری مزایده واگذاری فرکانس های 5G تأیید شد

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، از افزایش تعداد سایت های نسل پنجم 
و ظرفیت شبکه تا پایان دولت خبر داد. به گزارش مهر، عیسی زارع پور؛ 
در همایش ۵G IRAN به عنوان اولین همایش ملی در این حوزه که در 
پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات به منظور بررســی چالش های 
این مسیر و تنظیم گری این موضوع برگزار شد، با اشاره به اینکه رویکرد 
وزارت ارتباطات فراهم کردن سرعت چند صد مگابیت برثانیه است، گفت: 
با پوشــش فیبرنوری در شــهر ها سرعت های ۹۰۰ مگابیت برثانیه برای 
مردم فراهم شــده و در ســند طرح کلان شبکه ملی اطلاعات نیز توسعه 
زیرساخت های ارتباطی که مکمل آن پروژه فیبرنوری است قید شده. در 
حال حاضر چهار میلیون خانوار تحت پوشش قرار گرفتند و ۹ پروانه برای 
اپراتور ها صادر شــده اســت که به زودی به ۱۰ اپراتور می رسند و تا پایان 
دولت 2۰ میلیون خانوار تحت پوشش قرار می گیرند. وی با اشاره به اینکه 
تا پنج سال آینده تمام ساختمان ها به فیبرنوری متصل می شوند، افزود: 
پروژه فیبرنوری چهره ارتباطات ثابت را تغییر می دهد و زیر ساختی برای 
ارتباطات سیار می شود چرا که برای نسل چهارم و پنجم زیر ساخت مبتنی 
بر فیبر نیاز داریم. زارع پور؛ ادامه داد: پروژه فیبرنوری با زیرســاخت نســل 
پنجم همراه خواهد بود و ما همچنین برای توســعه نســل پنجم مقدمات 
را فراهم کردیم و به زودی فرکانس جدید ۳۶۰۰ و ۳۷۰۰واگذار می شود. 
وی افزود: علاوه بر واگذاری فرکانس، واگذاری پروانه به ۱۰ اپراتور قدم 
جدیدی برای توسعه نسل پنجم فراهم می کند. همچنین در مدل اقتصادی 
و نظام تعرفه گذاری برنامه هایی در دستور کار داریم. همچنین در راستای 
توسعه فیبرنوری شبکه مادر مخابراتی را تقویت می کنیم. وی در پاسخ به 
سؤالی درباره تکلیف فرکانس های نسل پنجم اینترنت و علت تأخیر در 
واگذاری آن به اپراتور ها، تصریح کرد: دو الی سه محدوده فرکانسی هست 
که فرکانس طلایی برای نسل پنجم محسوب می شوند، در حال حاضر در 
آســتانه واگذاری یکی از آن  ها )۳۷۰۰_۳۸۰۰( هستیم و به زودی اعلام 
عمومی خواهد شد و واگذاری و مزایده آن ها در کمیسیون تنظیم مقررات 
ارتباطات تصویب شده، بنابراین به زودی انشاا... شاهد واگذاری آن ها به 
اپراتور ها خواهیم بود. وزیر ارتباطات، گفت: از ابتدای دولت تا حالا بیش 
از ۵۰ درصد به ظرفیت شــبکه اضافه شــده و تا پایان دولت ۵۰ درصد 
دیگر اضافه خواهد شــد. زارع پور؛ ادامه داد: در سال ۱۴۰۰ نسخه نویسی 
الکترونیک قرار بود اجرایی شود و وزارت بهداشت این طور بیان می کرد 
که زیرســاخت نداریم اما متوجه شــدیم که ۹۰ درصد نسخه ها در برخی 
شــهر ها الکترونیکی نوشــته می شود و در حال حاضر ۹۳ درصد روستا ها 
نیز زیر ســاخت الکترونیک دارند. وی با اشــاره به سایت های نسل پنجم 
در کشور، گفت: سایت های نسل پنجم در کشور سه یا چهار درصد و یا 
حدود زیر پنج درصد اســت که در این راســتا برنامه داریم تا پایان دولت 
تعداد سایت های نسل پنجم را به ۱۰ درصد برسانیم این موضوع نیز در 

سند طرح کلان شبکه ملی اطلاعات مطرح شده است.

فروش آنلاین کالاهای ایرانی در پلتفرم های
 چین و روسیه! 

رئیس سازمان توسعه تجارت، اعلام کرد: همکاری با پلتفرم چینی برای 
عرضه کالاهای ایرانی آغاز شده است و دو محصول گلاب و زعفران از 
طریق یکی از پلتفرم های چینی با نام »جین دونگ« )JD( ارائه می شود. این 
اولین باری نیست که یک مقام دولتی خبر از آغاز همکاری با پلتفرم های 
چینی یا روسی با فروشگاه های ایرانی می دهد. به گزارش پیوست، پلتفرم 
جین دونگ که هم اکنون به نظر می رسد مذاکراتش برای همکاری با تجار 
ایرانی به پایان رسیده، در سال 2۰2۳ از میان پلتفرم های چینی رتبه سوم 
را در فروش آنلاین کالا به خود اختصاص داده است. با گذشت یک سال 
از زمانی که رئیس وقت ســازمان توســعه تجارت خبر از همکاری میان 
پلتفرم های ایران و روسیه داد، کالاهای ایرانی همچنان در سکوهایی که 
نام آنها از سوی مسئولان برده شده بود پیدا نمی شوند. علیرضا پیمان پاک؛ 
رئیس ســابق سازمان توسعه تجارت، سال گذشته اعلام کرد: همکاری 
»ازبر مارکت«، زیرمجموعه بزرگ  ترین بانک روسیه و پلتفرم های ایرانی 
آغاز شده است اما هیچ نشانی از حضور محصولات ایرانی روی آن مشاهده 
نمی شود و خبر رسمی مبنی بر آغاز همکاری نیز منتشر نشده است. هر 
چند »ازبر مارکت« نیز چندان محبوبیتی میان پلتفرم های آنلاین عرضه 
کالای روســی ندارد چرا که ســابقه فعالیتش در این کشور بسیار محدود 
اســت و بانک »ازبر« بیشــتر مورد استقبال شهروندان روسیه قرار گرفته 
است. دلیل همکاری ایران با ازبر مارکت به همکاری ایران با ازبر بانک 
روســیه بازمی گردد. پلتفرم های »ازون« و »وایدبریز« جزء پلتفرم های 
محبوب روســیه به شــمار می آیند. هر چند به نظر می رسد قرارداد رسمی 
برای عرضه محصولات ایرانی روی پلتفرم های مختلف آن کشور نهایی 
نشــده اســت اما محصولات ایرانی را می توان به سادگی روی دو پلتفرم 
محبوب روسیه، پیدا کرد. پسته، نوشابه و زعفران از جمله محصولات ایرانی 
هســتند که روی پلتفرم های روسی به چشم می خورند. این محصولات 
پس از صادر شدن به روسیه، در انبارهای این سکو ها ذخیره شده و پس 

از برچسب گذاری به صورت مستقیم برای خریداران ارسال می شوند.
تنوع  محصولات ایرانی در پلتفرم های چین از روسیه بیشتر است

»جین دونگ« پلتفرمی اســت که رئیس ســازمان توسعه تجارت خبر از 
همکاری آن با شرکت های ایرانی داده است. هر چند هم اکنون محصولات 
ایرانی روی جین دونگ قرار گرفته اســت اما به نظر می رســد پلتفرم های 
محبوب تری در چین وجود دارند که محصولات ایرانی با تنوع بیشتری 
در آنها پیدا می شوند. از جمله این پلتفرم  ها »تاوباو«، محبوب  ترین بازار 
آنلاین چین است. وی چت، تیک تاک و یوجان دیگر سکوهایی هستند 
کــه پیش تر نامشــان در کنار جین دونگ بــرای همکاری با پلتفرم های 
ایرانی برده شده بود اما تاکنون فقط همکاری جین دونگ با ایران نهایی 
شده است. به گفته مهدی ضیغمی؛ رئیس سازمان توسعه تجارت، پس 
از برگزاری نمایشــگاه بین المللی تجارت خدمات چین در شــهریورماه 
امسال، چهار محصول خوراکی از جمله گلاب، زعفران، انجیر خشک و 
پسته در پلتفرم های این کشور ارائه شده است. بررسی  ها نشان می دهد 
علاوه بر این محصولات، کالاهای ایرانی دیگری نیز در این پلتفرم برای 

شهروندان چینی در دسترس قرار گرفته است.

دریچه

 گوشی های 
کیبوردی از 
لحاظ قیمت 
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رویداد

ســندباکس وزارت صمــت، بنــا به اعلام 
رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی 
به شــکل رســمی آغاز به کار کرد. وزارت 
صمــت بعد از بانک مرکزی، بیمه مرکزی و 
سازمان بورس به عنوان تنظیم گری بخشی، 
سندباکس خود را راه اندازی کرده است. به 
گزارش ایرنا، امین کلاهدوزان؛ رئیس مرکز 
توسعه تجارت الکترونیکی از آغاز کار رسمی 
ســندباکس وزارت صمت با راهبری مرکز 
توســعه تجارت الکترونیکی خبر داد. او در 
پاسخ درباره محدودیت  ها و خط قرمزهای 
این مرکز در پذیرش و به کارگیری مدل های 
کسب وکاری در ســندباکس، عنوان کرد: 
خط قرمز ما در ســندباکس، توجه به حقوق 
مصرف کننده و شــفافیت در عملکرد است. 
اینکه یک مدل کســب وکاری چه ریسکی 
برای مصرف کننــده نهایی ایجاد می کند 
برای ما اهمیت دارد. رئیس مرکز توســعه 

تجارت الکترونیکی درباره دوره زمانی تبدیل 
مجوز موقت به مجوز دایمی در سندباکس، 
گفت: ســندباکس محلی است که دولت و 
بخش خصوصی در همراهی باهم تصمیم  
گرفته اند، مســیر مشخصی را برای ایجاد 
مقررات جدید طی کنند. به همین دلیل در 
این فرآیند زمان ثابت و مشخصی وجود ندارد 
و با توجه به مدل کسب وکار و ریسک های 
آن، ایــن زمان متفــاوت خواهد بود. با این 
حــال از نظــر قانون حداقل زمان حضور در 
سندباکس شش ماه است اما به طور متوسط 
بین شــش ماه تا یکســال این فرآیند زمان 
خواهد برد. کلاهــدوزان؛ همچنین زمان 
ارزیابی و پذیرش کسب وکار ها در سندباکس 
وزارت صمــت را کمتر از یکماه اعلام کرد. 
او درباره پذیرش رمزارز ها در ســندباکس 
وزارت، گفــت: رگولاتوری حوزه رمزارز ها 
برعهده بانک مرکزی اســت و این حوزه در 

چارچــوب ســندباکس وزارت صمت قرار 
نمی گیرد. با این حال، ما از کسب وکارهای 
حــوزه بلاکچین در حــوزه تجارت به ویژه 
تجــارت الکترونیکی اســتقبال می کنیم. 
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی، به 
تازگی مفهوم سندباکس در دنیا اشاره کرد و 
گفت: در دنیا سندباکس عمری کمتر از ۱۵ 
ســال دارد و ساختاری برای رگولاتورهایی 
است که می خواهند توسعه نوآوری را پیش 
ببرند. او ادامه داد: قوانین و مقررات همیشه 
یکی دو پله عقب تر از نوآوری هســتند و به 
همین دلیل کسب وکارهای نوآور در بخشی 
از فعالیت هــای خــود با تعارض در قانون و 
مقررات روبه رویند. ســندباکس پاسخی به 
این مســئله در مواجهه با کسب وکارهای 
نوآور بوده اســت. در ایران نیز این بحث در 
کشور مطرح و ذیل مرکز ملی فضای مجازی 
تصویب شد. براساس آیین نامه ای که در این 

مصوبه ایجاد شد، نهادهای تنظیم گر، اجازه 
پیدا کردند که ســندباکس خود را طراحی 
کنند تا قوانین و مقررات ســاماندهی شود. 
رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی، 
گفت: به همین واســطه به نهادهای بانک 
مرکزی، ســازمان بــورس و بیمه مرکزی 
مجوز ســندباکس اعطا شد و وزارت صمت 
با محوریت مرکز توسعه تجارت الکترونیکی 
نیز یکی از سندباکس های بخشی است که 
از شــهریور ســال جاری فعالیت خود را در 
بخش تجارت الکترونیکی آغاز کرده است. 
او به آغاز کار رســمی ســندباکس وزارت 
صمت اشاره کرد و گفت: تا کنون جلساتی 
برگزار شــد تا همه جوانــب مربوط به این 
کار بررســی شوند و اکنون مقدمات اجرایی 
ســندباکس وزارت صمت انجام شده است. 
با آغاز رســمی سندباکس وزارت صمت از 
از کســب وکارهایی که مشکلاتی در حوزه 

مقررات دارند دعوت می کنیم تا در صورت 
تمایل برای حضور در سندباکس درخواست 
دهند. در صورت دارا بودن شــرایط به این 
شــرکت ها مجوزهای موقت اعطا شوند تا 
آنها بتوانند فعالیت خود را آغاز کنند و بعد از 
آن نیز با طی فرآیند ها می توانند مجوز دایمی 
دریافــت کنند. همچنیــن احمد نوروزی؛ 
نماینده وزارت اقتصاد در کارگروه یکپارچه 
مدیریــت و هماهنگی محیط های آزمون 
درباره محدودیت پذیرش کســب وکار ها 
در ســندباکس های بخشــی، عنوان کرد: 
در ســندباکس کسب وکارهای غیرقانونی 
محلی از اعراب ندارند و کســب وکارهایی 
اجازه حضور دارند که باتوجه به نیاز بازار در 
حوزه مقررات تعارضی در حوزه فعالیت آنها 
وجود دارند. در ســندباکس اصلاح مقررات 
باتوجه به مدل های کســب وکاری انجام 

خواهد گرفت.

سندباکس وزارت صمت برای کمک به حل مشکلات کسب وکارهای اینترنتی آغاز به کار کرد

بازتاب

ســود هواوی در ســه فصل نخست 2۰2۳ 
رشــد چشــمگیر ۱۷۷,۸ درصدی تجربه 
کرد، آن هم در شرایطی که برند سرشناس 
چینی با تحریم های ســخت مواجه است. 
درآمد هواوی در ســه فصل نخست 2۰2۳ 
رشــد اندکی تجربــه کرد، اما ســود این 
شرکت به شدت افزایش یافت. غول چینی 
صنعت فناوری که با تحریم هایی ســخت 
دســت و پنجه نرم می کند، رشد درآمدش 

را بــه تقویــت توان دیجیتالــی، عملکرد 
مناســب کســب و کار ابری و رشد در بازار 
قطعات خودرو نســبت داده است. هواوی 
در ســه ماهه آغازین ســال جاری میلادی 
۴۵۶,۶ میلیارد یــوان )۶2,۴میلیارد دلار( 
درآمد به جیب زد که نشان دهنده  رشد 2,۴ 
درصدی نسبت به سه ماهه ی آغازین سال 
2۰22 است. براساس محاسبات رویترز، در 
همین بازه زمانی سود هواوی ۱۷۷,۸ درصد 

رشــد کرد و به ۷۳,۰۵ میلیارد یوان )۹,۹۸ 
میلیارد دلار( رســید. سخنگوی هواوی به 
رویترز گفته اســت که رشد چشمگیر سود 
به درآمدهای ناشــی از فروش برند آنر در 
ســال 2۰2۰ ارتباط دارد.  درآمد هواوی در 
فصل سوم سال 2۰2۳ به میزان ۱,۵ درصد 
رشــد کرد و به ۱۴۵,۷ میلیارد یوان )۱۹,۹ 
میلیارد دلار( رســید. کن هو؛ رئیس موقت 
هیئت مدیــره  هواوی، می گوید رشــد این 

شــرکت مطابق پیش بینی  ها بوده اســت.  
فروش گوشی هواوی در فصل سوم 2۰2۳ 
رشــد چشــمگیری تجربه کرد، چون این 
شرکت موفق شد محصولات سری میت ۶۰ 
را با پردازنده هفت نانومتری ۵G عرضه کند. 
مؤسســه  تحقیقاتی کانترپوینت می گوید 
فروش گوشی هواوی در فصل سوم 2۰2۳ 
به میزان ۳۷ درصد بیشتر از فصل سوم 2۰22 
بوده است. رشد ۳۷ درصدی فروش گوشی 

به معنی بازگشــت هــواوی به بازارِ رقابتی 
موبایل است. البته همچنان شاهد بازگشتی 
شکوهمندانه نیستیم؛ چون هواوی با دوران 
اوجش فاصله  زیادی دارد. برند چینی صنعت 
موبایل در سال  2۰۱۹ موفق شده بود موقتاً 
به صدر رتبه  بر ترین شــرکت های صنعت 
موبایل تکیه بزند و بالاتر از اپل و سامسونگ 

قرار بگیرد. 
منبع: زومیت ��

هواوی شگفت انگیز؛ رشد ۱۷۸ درصدی سود در سایه تحریم ها

تولید موبایل 
کیبوردی
با 35 درصد 
بومی سازی! 

در حالی که ســالانه ســه میلیارد دلار تراکنش واردات 
گوشی های کیبوردی را در کشور داریم، محققان یکی 
از شرکت های دانش بنیان مستقر در منطقه ویژه پیام، 
توانستند با ۳۵ درصد بومی سازی این نوع گوشی   ها را 
به بازار کشور معرفی کنند، ولی به گفته آنها در صورتی 
که حمایت از این طرح مصوب در دستور کار نهادهای 
دولتی بود، می توانســتند کشــور را از واردات این نوع 
گوشی   ها بی نیاز کنند. به گزارش ایسنا، مهدی بهوندی؛ 
قائم مقام این شرکت دانش بنیان مستقر در منطقه ویژه 
اقتصادی پیام در حاشــیه تــور فناورانه معاونت علمی 
ریاست جمهوری در جمع خبرنگاران، یکی از زمینه های 
تحقیقاتی این شــرکت را تولید گوشی های همراه ذکر 
کــرد و گفــت: فعالیت ما در منطقه ویژه پیام مربوط به 
سال ۱۳۹۸ می شود و از سال ۱۴۰۰ تولید تلفن همراه 
معمولی را در دســتور کار خود قرار دادیم و بعد از تولید 
محصول، بر روی تلفن های همراه هوشمند و تبلت و 
سپس دوچرخه برقی هوشمند و لوازم جانبی هوشمند 
متمرکز شــدیم. وی تعداد محصولات دانش بنیان این 
شرکت را ۱۱ محصول کیبوردی دانست که وارد بازار 
شده است و افزود: دو مورد از تلفن های همراه تولیدی ما 
هوشمند است. گوشی های کیبوردی از لحاظ قیمت در 

بازار قابل رقابت است، به گونه ای که طبق آمار گمرک 
ماهانه ۳۰۰ هزار گوشی کیبوردی به کشور وارد می شود 
و ما توانستیم گوشی های کیبوردی را با قیمت 2۹۹ هزار 
تومان وارد بازار کنیم. بهوندی؛ در پاســخ به این سؤال 
که چند درصد از گوشی های تولیدی این شرکت بومی 
شــده اســت، توضیح داد: تکنولوژی های برتر موبایل 
از جمله Cpu و LCD در انحصار چند شــرکت بزرگ 
دنیا اســت که مجبوریم آنها را وارد کنیم. به طور کلی 
تلفن همراه تولیدی این شــرکت، ۶۵ درصد وارداتی و 
۳۵ درصد داخلی سازی شده است. به گفته وی، »قاب 
گوشــی«، »باتری گوشی«، »شــارژر« و »برُدهای 
شــارژر« از جمله قطعاتی هســتند که در داخل تولید 
می شــوند. قائم مقام این شــرکت دانش بنیان، با بیان 
اینکه باتری گوشی های تولیدی از یکی از شرکت های 
دانش بنیان مستقر در منطقه پیام تأمین می شود، گفت: 
در زمینه استانداردسازی نیز باید گفته شود؛ نهادهایی 
چون وزارت ارتباطات و سازمان تنظیم مقررات دارای 
استانداردهای سختگیرانه تری نسبت به استانداردهای 
دنیا هستند، همچنین برای محصولات این شرکت 2۴ 
ماه ضمانت نامه درنظر گرفته شده است. بهوندی؛ گفت: 
از ابتدای سال ۱۴۰2 تاکنون ۸۵ هزار گوشی همراه وارد 

بازار کردیم و از سوی دیگر به خاطر مشکلاتی که در 
حوزه استانداردسازی و سازمان تنظیم مقررات داشتیم، 
نزدیک به ۳۵۰ هزار گوشی دپو در کارخانه داریم. وی 
دلیل این امر را وجود اختلافاتی در زمینه تولید گوشی 
و وجــود مافیای بــزرگ و قدرتمندی در حوزه واردات 
گوشی های همراه عنوان کرد و یادآور شد: طبق برآورد  ها 
سالانه سه میلیارد دلار ارزبری در حوزه گوشی های تلفن 
همراه وجود دارد. بهوندی؛ تأکید کرد: به جرأت می توانم 
بگویم که اگر ما در منطقه ویژه اقتصادی پیام نبودیم و 
این حمایت ها از ما نمی شد، تا به امروز کارخانه تعطیل 
شــده بود؛ چرا که نهادهــای دولتی از طرح ملی تلفن 
همراه حمایتی نکردند، در حالی که این طرح در ســال 
۱۳۹۸ تصویب شد و وزارت ارتباطات متولی آن است؛ اما 
متأسفانه هیچ حمایتی از آن صورت نمی گیرد. قائم مقام 
این شــرکت دانش بنیان، هدف گذاری این شــرکت را 
توسعه فناوری های مرتبط با اینترنت اشیاء )IOT( ذکر 
کرد و یادآور شــد: تلفن همراه هوشمند نیاز به حمایت 
فراوان دارد، اما متأســفانه این حمایت از ما انجام نشد. 
ما از شرکت GLX کار خود را آغاز کردیم که اگر در آن 
زمان از GLX حمایت شــده بود، امروز حداقل در بازار 
گوشی های Feature phone یا گوشی های کیبوردی 

نباید هیچ وارداتی انجام می شد و هنوز که هنوز است، 
اراده ای برای تولید تلفن های همراه وجود ندارد؛ ســه 
میلیارد دلار تراکنش واردات در سال است که رقم بسیار 
بزرگی است. بهوندی؛ گفت: دوچرخه برقی های تولید 
این شرکت دانش بنیان با بقیه فرق دارد، چون دوچرخه 
برقی هوشــمند تولید ما یک GPS مخفی دارد که به 
تلفن همراه مالک دوچرخه متصل می شود. این دوچرخه 
برقی سه حالت دارد که در حالت عادی فقط رکاب زده و 
هیچ کار دیگری انجام نمی دهید و حالت دوم این است 
که در حالت اکونومی قرار می گیرد که با فشردن دسته 
گاز، دوچرخه شــروع به حرکت می کند. وی گفت:  در 
هنگام دوچرخه سواری در شیب تند، به ازای هر رکابی 
که توســط دوچرخه سوار زده می شود، چرخ عقب، پنج 
دور می چرخد و شما متوجه سربالایی نخواهید شد؛ این 
دوچرخه مجهز به سنســور تصادف، حرکتی و سنسور 
ضربان قلب اســت که همه این  ها به یک نرم افزار در 
تلفن همراه متصل می شود که می تواند تمام این اتفاقات 
را ثبت و ضبط کند. قائم مقام این شرکت دانش بنیان، 
گفــت: این دوچرخه مشــابه خارجــی دارد که ما آن را 
مهندسی معکوس کردیم و از شرکت اصلی نیز مجوز 

مونتاژ برای خاورمیانه دریافت کردیم.

همزمان با اعلام خبر الزام شرکت SpaceX )ارائه دهنده اینترنت ماهواره ای 
استارلینک( به همکاری با ایران از سوی اتحادیه جهانی ارتباطات، یورونیوز 
هم خبر داد که تنظیم کنندگان مقررات بین المللی از آمریکا و نروژ خواسته اند 
تا برای غیرفعال کردن ترمینال های اســتارلینک که در داخل خاک ایران 
فعالیت می کنند، اقدامات فوری انجام دهند. به گزارش ســیتنا، همزمان با 
اعلام خبری از سوی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات که »هیئت مقررات 
رادیویی اتحادیه بین المللی مخابرات )RRB(« شرکت SpaceX را مکلف 
به رعایت قوانین و مقررات کشــورمان در ارائه خدمات اینترنت ماهواره ای 
خود کرد، یورونیوز هم خبر داد که تنظیم کنندگان مقررات بین المللی اخیراً از 
آمریکا و نروژ خواسته اند تا برای غیرفعال کردن ترمینال های استارلینک که در 

داخل خاک ایران فعالیت می کنند، اقدامات فوری انجام دهند. تنظیم کنندگان 
مقررات این طور استدلال کرده اند که خدمات ارائه شده توسط استارلینک، 
نقض آشــکار مقررات بین المللی اســت. هیئت مقررات رادیویی )RRB( و 
اتحادیه بین المللی مخابرات )ITU( از پاسخ های دریافتی از سوی کمیسیون 
ارتباطات فدرال آمریکا )FCC( و سازمان ارتباطات نروژ ابراز نارضایتی کرد. 
چرا که این هیئت پیش تر در 2۷ اکتبر تصمیم خود را در این باره اعلام کرده 
بود. این تنظیم کنندگان مقررات از آمریکا و نروژ خواســته اند تا اقداماتی را 
برای توقف فعالیت ترمینال های اســتارلینک در داخل ایران انجام دهد. در 
حالی که ســرویس استارلینک ممکن است راه حل های ارتباطی مناسبی را 
برای مناطق محروم ارائه دهد، اما مقامات نظارتی بین المللی ادعا می کنند که 

ارائه چنین خدماتی بدون مجوز مناسب، مقررات تعیین شده را نقض می کند. 
این تصمیم هیئت مقررات رادیویی مهم اســت، چرا که اتحادیه بین المللی 
مخابرات مسئول تخصیص و هماهنگی فرکانس رادیویی جهانی و مدارهای 
ماهواره ای است. به این ترتیب، اختیارات قابل توجهی در موضوعات مرتبط 
با مخابرات بین المللی دارد. آمریکا و نروژ، به عنوان ســهامداران کلیدی در 
عملیات استارلینک، مسئولیت نظارت و مدیریت انطباق کشورشان با مقررات 
بین المللی را برعهده دارند. در همین حال، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
کشــورمان اعلام کرد که در آخرین جلســه هیئت مقررات رادیویی اتحادیه 
بین المللی مخابرات )RRB( ، شرکت اسپیس ایکس مکلف به همکاری با 

جمهوری اسلامی ایران برای ارائه خدمات اینترنت ماهواره ای خود شد.

احتمال غیرفعال کردن ترمینال های فعلی استارلینک در ایران
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خط لوله بنام ایلات- اشــکلون که در ۵۰ درصد آن نیز ایران شــریک اســت، 
زمان شاه برای دور زدن کانال سوئز ساخته شد و بنا بود که نفت ایران از دریای 
ســرخ به مدیترانه و یا شــهرهای مختلف رژیم اشغالگر ارسال شود، به عبارت 
دیگر زیرساخت لازم در این منطقه وجود دارد و نفت را وارد می کنند. اسرائیل 
بــرای نفــت با غــزه نمی جنگد زیرا اکنون نفت را از امریکا، نروژ و انگلیس که 

همپیمانان اسرائیل هستند دریافت می کند.
 اعتقاد بنده بر این است که نقش و جایگاه خاورمیانه به مفهوم اینکه مرکز انرژی 
دنیاست با وجود تولید بالای امریکا و روسیه، گازی که در استرالیا اکتشاف شده 
و آسیای شرقی را تغذیه می کند، ذخایر دریای شمال، خلیج مکزیک، سیبری و 
همچنین سرمایه گذاری های هنگفتی که روی انرژی های تجدیدپذیر می شود، 
کمرنگ شده است.اکنون کشور انگلستان در حوزه تجدیدپذیرها هدف تعیین 
و اعلام کرده که از 2۰۳۰ به بعد تنها اتومبیل های برقی کار می کنند، بنابراین 
کشــورها اهدافی تعیین و زمان بندی کرده اند که خودروهای با ســوخت های 
فسیلی از دور خارج شوند، به عبارت دیگر دنیا به خاطر مسائل زیست محیطی 
روی حذف ســوخت های فسیلی تمرکز کرده و سرمایه گذاری های سنگینی 
روی انرژی های نو انجام داده است. نتیجه اینکه مجموعاً اهمیت منابع انرژی 
خاورمیانه مانند قبل نخواهد بود و سرمایه گذاری ها در انرژی های نو بیشترین 
ســهم را از زغال ســنگ می گیرد زیرا بســیار آلاینده است و بعد از آن بخشی 
از ســهم نفت را می گیرد البته گاز همچنان در دهه های آینده نقش اساســی 
خواهد داشــت و این صحنه جدید انرژی دنیا اســت.در دهه های آینده نفت و 
گاز در خاورمیانه چندان مســئله دنیا نیســت که بخواهند به خاطر آنها جنگ 
براه بیندازند بنابراین معتقد نیستم موضوع جنگ در غزه مرتبط با نفت است، 
نظر بنده این است که ساکنین غزه مردمی هستند که دهه ها تحت محاصره 
کامل قرار گرفته اند و حتی آب و برق این منطقه هم توســط اســرائیلی تأمین 
می شــود که همواره در پی از بین بردن این ســرزمین و مردمانش اســت. این 
منطقه اکنون هم از دریا و هم از خشکی تحت محاصره است و در واقع برای 
این مردم یک زندان بزرگ ســاخته اند و نگرانی و خشــم ملی را برانگیخته اند 
و اکنــون تنهــا ارگانــی که بعنوان مدافع عمل کرده جز حماس نبوده که خود 
را تجهیز کرده و تونل حفر کردند و اقدامات زیرزمینی داشــتند و عملیاتی را 
هم پیش بردند که در نوع خودش اولین باری اســت که اســرائیل با چنین 
چیزی مواجه شده است.در جنگ ۶ روزه ۱۹۶۷ که خیلی سنگین بود اسرائیل 
توانســت دو برابر سرزمین های خود یعنی صحرای سینای مصر، بلندی های 
جولان سوریه، ساحل شرقی اردن و بخش شرقی اورشلیم را از ۴ کشور عربی 
بگیرد، در جنگ رمضان ۱۹۷۳ ســوریه و مصر پیروزی های اولیه داشــتند و 
مصر توانست صحرای سینا را آزاد کند، بعبارت دیگر در تمام دوران جنگ از 
سال ۱۹۴۸ تاکنون اولین بار است که اسرائیل مدعی است خبر از این حمله 

نداشته و غافلگیر شده است.

تلاطم قیمت نفت

پیش بینی نمی شود جنگ فراگیری رخ دهد که دامنه آن به حوزه خلیج فارس 
برسد، یا تنگه هرمز و باب المندب بسته شود و بازار نفت را دچار شوک کند. از 
طرفی نمی توان پیش بینی کرد که جنگ فراگیری در منطقه صورت گیرد زیرا 
به شرطی اوضاع به این شکل خواهد شد که امریکا، ایران و کشورهای منطقه 
درگیر شوند، فعلا به نظر نمی آید حتی اگر حزب الله لبنان هم با اسرائیل درگیر 
شود ایران مستقیما وارد این جنگ شود.از طرفی بستن تنگه هرمز و باب المندب 
و ناامنــی در ایــن مناطق؛ بحران جهانی ایجاد می کند که خواه ناخواه امریکا و 
غرب که وابسته به نفت و فرآورده های نفتی هستند وارد معرکه خواهند شد در 
عین حال اگر کوتاه مدت این اتفاق بیفتد در این شکی نیست که دنیا با کمبود 
حداقل 2۵ درصد نفت روبرو خواهد شد و این اوضاع قیمت نفت را بشدت بالا 
خواهد برد.از قبل پیش بینی می کردند که در صورت وقوع درگیری قیمت نفت 
از مرز 2۰۰ دلار در هر بشکه هم فراتر خواهد رفت اما در هر حال این بحران 
کوتاه مدت خواهد بود و در این مدت کشــورهای واردکننده معمولا از ذخایر 
خود استفاده می کنند تا زمانی که اوضاع به حالت عادی برگردد.بستن احتمالی 
تنگه هرمز و باب المندب شوک بزرگی به بازار و قیمت نفت وارد خواهد کرد اما 
نکته اینکه بستن تنگه هرمز به کشورهای تولیدکننده از جمله ایران نیز آسیب 
وارد می کند چون بیشــتر تجارت ما از تنگه هرمز اســت و اگر ما بخواهیم این 
منطقه را ناامن کنیم قدرت هایی هستند که وارد می شوند و مانع تجارت ما از 
بنادر دیگر نیز خواهند شد، بنابراین معتقدم چنین اتفاق نخواهد افتاد و درواقع 
ایران از طریق دیپلماسی و نیروهای نیابتی فشار وارد می کند تا اسرائیل، امریکا 
و غرب کوتاه بیایند و مجددا راه مذاکره باز شــود.درباره احتمال تکرار شــوک 
نفتی ۱۹۷۳ باید گفت این اتفاق نمی توانست بیفتد چون اسرائیلی ها با پیمان 
ابراهیم سعی کردند به اعراب نزدیک شوند با مصر و اردن که از مدت ها قبل در 
ارتباط بودند در حوزه خلیج فارس هم با امارات و بحرین و دیگر کشورها روابط 
دیپلماتیک برقرار کردند، با عربستان نیز مذاکرات نزدیک شدن به هم داشتند، 
بنابراین طبق برنامه از پیش تعیین شــده اعراب را بی طرف کردند و در واقع 
اعراب چه در پیرامون اسرائیل و چه دورتر از مرزها، اسرائیل را به عنوان دولتی 
که حاکمیت دارد و مشروع است، برسمیت شناختند بنابراین مسئله فلسطین 
را مســتقیم و غیرمســتقیم یک مسئله داخلی اسرائیل تلقی می کنند و اینگونه 
نشان دادند که اسرائیل هرگونه که بخواهد در داخل مرزها با فلسطینی ها رفتار 
کند.جنگ ۱۹۷۳ بین اعراب و اسرائیل بود و تحریم نفتی از جانب کشورهای 
عربی بر علیه کشورهای غربی بوجود آمد، بنابراین اکنون آن وضعیت به طور 
کلی تغییر پیدا کرده امروز بین اعراب و اسرائیل جنگی را شاهد نیستیم که به 

تحریم نفتی کشورهای غربی بیانجامد.

کمرنگ شدن نقش خاورمیانه در انرژی

یادداشت
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آن با روبل، 

برای تأمین گاز 
خود عمدتاً 
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یونان و ترکیه 
وابسته است. 

این شرط را 
مسکو برای 
کشورهای 
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واردکننده گاز 
از این کشور 

برقرار کرده بود 
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سال هفتم
شماره 334

چرا تأثیر جنگ غزه و رژیم صهیونیســتی بر جهش 
قیمت نفت همانند جنگ یوم کیپور منجر به جهش و 
شوک در بازار نفت نشد ابتدا اینکه جنگ سال ۱۹۷۳ 
بــا 2۰2۳ کاملًا متفاوت اســت در آن زمان چندین 
کشــور عربی درگیر بودند و کشــورهای تولیدکننده 
مثل عربســتان، امارات، عراق؛ رژیم صهیونیستی و 
حامیان این رژیم و مخصوصاً امریکا و اروپا را تحریم 

کردند و اکنون این اتفاق نیفتاده است.
جنگ این بار بین حماس و رژیم صهیونیستی است 
و اگر چنانچه دامنه این اتفاق گســترده نشــود و بقیه 
کشورها را درگیر نکند عملًا کشور تولیدکننده ای را 

تحت تاثیــر قــرار نمی دهد که بازار را تحت تاثیر قرار 
دهد.

در آن زمان چند کشور عربی درگیر شدند و بعد از آن 
تحریم گســترده اعراب علیه اسرائیل و حامیانش را 
داشتیم اکنون هیچ تحریمی اتفاق نیفتاد و مسئله ای 
پیش نیامد و غیر از رژیم صهیونیستی کشور دیگری 
درگیر نشده و به همین دلیل تأثیر چندانی روی نفت 
نداشــته یک تأثیر مقطعی و روانی داشــت که قابل 

توجه نبوده است.
اگر محدوده جغرافیایی جنگ تغییر نکند و پای دیگر 
کشــورها به این جنگ کشــیده نشود روی قیمت ها 

تأثیر چندانی نخواهد داشت اما اگر دامنه جغرافیایی 
آن گستره شده و کشورهایی مثل لبنان، سوریه و یا 
ایران هم درگیر شــوند تبعات بزرگی روی بازار نفت 
خواهد داشت و البته بستگی به حجم درگیری دارد.

پیش بینــی افزایــش قیمت نفت قبل از جنگ غزه و 
اســرائیل به خاطر تداوم کاهش تولید اوپک پلاس 
بــوده و باتوجه به فصل پاییز که زمان افزایش خرید 
و ذخیره سازی و آمادگی برای فصل سرماست، همه 
ســاله این افزایش قیمت اتفاق می افتد به طوری که 
نفت به بالای ۹۰ دلار رســید و پیش بینیها عبور از 

۱۰۰ دلار است.

تاثیر جنگ غزه
بر  قیمت نفت

 مرتضی بهروزی فر  
کارشناس انرژی

یادداشت

دردسرهای توافق 
جدید گازی میان 
ترکیه و بلغارستان

»تدبیر تازه « گزارش
 می دهد

کمیســیون اروپا تحقیق درباره توافق گازی اخیر 
میــان شــرکت بوتاش ترکیه و شــرکت بلغارگاز 
بلغارســتان را به دلیل نگرانی بابت نقض احتمالی 
مقررات اتحادیه اروپا در دســتور کار خود قرار داده 
است. این توافق که در ژانویه سال جاری میلادی 
به امضا رســید میان دو شــرکت دولتی بلغارگاز در 
بلغارستان و بوتاش در ترکیه منعقد شده است. دولت 
موقتی که هنگام امضای این قرارداد در بلغارستان 
روی کار بود این توافق را یک معامله تاریخی برای 

این کشور خوانده بود.
اما کارشناسان بلغاری معتقدند که این توافق ضمن 
سودآور نبودن ممکن است به منافع مالی بلغارستان 
نیز صدمه برســاند. همچنین آنها هشدار می دهند 
که احتمال سوءاستفاده از این قرارداد برای واردات 
غیرقانونی گاز روسیه که به دنبال حمله این کشور 
به اوکراین ممنوع شده بود، بسیار بالاست. در تاریخ 
بیستم ماه اکتبر کمیسیون اروپایی گزارش ها مبنی 
بر ارسال درخواست دریافت اطلاعات بیشتر درباره 

این توافق گازی به بلغار گاز را تأیید کرد.
یکی از ســخنگویان کمیســیون اروپایی در این 
خصــوص گفته اســت که نقش این کمیســیون 

تضمیــن رعایت شــدن اســتانداردهای رقابتی 
وضع شده در بازار انرژی اروپاست. وی افزوده است 
که در صورت مشاهده هر گونه تخلف احتمالی این 
نهــاد در اتخاذ تدابیر لازم هیچ تردیدی به خود راه 
نخواهــد داد. به گفته او کمیســیون اروپا به دقت 
این قرارداد را بررســی کرده و تماس های لازم را 
نیز با طرفین درگیر و مقامات دو کشــور یادشــده 

برقرار خواهد کرد.
وزیر انرژی بلغارستان در تلویزیون دولتی این کشور 
خبر درخواســت اطلاعات از سوی کمیسیون اروپا 
درباره توافق گازی میان بلغار گاز و بوتاش را تأیید 
کرده اســت. همچنین شــرکت بلغار گاز دریافت 
درخواســتی از کمیســیون اروپا درباره واردات گاز 
توســط این شــرکت را بدون اشاره به یک قرارداد 
خاص تأیید کرده است. این شرکت در بیانیه منتشر 
شــده آورده اســت که بلغار گاز در حال آماده شدن 
اســت تا اطلاعات درخواستی را در مهلت مقرر به 

کمیسیون اروپا برساند.
نخســتین بار خبر این تفحص توســط شــرکت 
خصوصی و مستقل ICIS در تاریخ ۱۹ اکتبر منتشر 
شــد. در گزارش این نهاد آمده بود که کمیســیون 

اروپایی از بلغارگاز خواســته اســت که اطلاعاتی 
دربــاره توافقش بــا بوتاش ترکیه و قراردادی ارائه 
کند که به موجب آن عامل انحصاری و توزیع کننده 
گاز وارداتی از ترکیه در اتحادیه اروپا خواهد بود. این 
گزارش در حالی منتشر شد که پیش تر نگرانی هایی 
دربــاره امتیاز انحصاری بلغــارگاز در واردات گاز 
طبیعی از ترکیه مطرح شده بود. به این ترتیب این 
شرکت به تنها شرکتی در قلمرو اتحادیه اروپا تبدیل 
می شــد که از این امتیاز برخوردار شــده و احتمالًا 
قادر بود که دسترسی سایر رقبای اروپایی به مسیر 

واردات گاز از ترکیه را مسدود کند.
قرارداد گازی یادشده اگرچه تنش های سیاسی در 
داخل بلغارســتان نیز به همراه داشــته است، هنوز 
اطلاعات جامعی درباره آن منتشر نشده است چرا 
که مفاد آن محرمانه اعلام شــده است. این توافق 
در ژانویــه 2۰2۳ با پذیــرش رییس جمهور وقت 
بلغارستان رومن رادف امضا شد که آن را قراردادی 
تاریخی قلمداد کرده بود که به کشــورش امکان 
دسترسی به پایانه های گاز طبیعی مایع )ال ان جی( 
در ترکیه و خط لوله انتقال گاز این کشور را به مدت 
۱۳ ســال می دهد. اما تحلیلگران بر این باورند که 

این قرارداد می تواند مســیری پوششی برای خرید 
گاز از روســیه فراهم بیاورد. روسیه در سال 2۰22 

صدور گاز به بلغارستان را متوقف کرده بود.
دولت تازه ای که در بلغارستان پس از انتخابات ماه 
آوریل روی کار آمد از این قرارداد انتقاد کرده است. 
نخســت وزیر نیکولای دنکف گفته اســت که این 
توافق غیرشــفاف و زیان ده است. وزیر انرژی این 
کشــور نیز معتقد است که این قرارداد خرجی چند 
میلیاردی روی دســت دولت می گذارد و در پایان 
مزایای قابل توجهی نیز نخواهد داشت. وی در ماه 
اوت گفته بود که شرکت ترکیه ای بوتاش بدون ارائه 
امتیازات متقابل، به موجب این قرارداد می تواند به 
بازار بلغارستان و اتحادیه اروپا دسترسی پیدا کند.

بلغارستان پس از قطع صادرات گاز روسیه به دلیل 
نپذیرفتــن پرداخت بهای آن با روبل، برای تأمین 
گاز خود عمدتاً به واردات از آذربایجان و پایانه های 
ال ان جی در یونان و ترکیه وابسته است. این شرط را 
مسکو برای کشورهای غیردوست واردکننده گاز از 
این کشور برقرار کرده بود تا تحریم های کشورهای 

غربی علیه بانک مرکزی روسیه را خنثی کند.
منبع: اویل پرایس ��

گزارش

عربستان سعودی به صورت گسترده ای 
در حال برنامه ریزی اســت تا به واسطه 
تنوع بخشیدن به اقتصاد خود از طریق 
ســرمایه گذاری در فناوری های بدون 
آلایندگی و تجاری ســازی سامانه های 
ذخیره ســازی کربــن در صنعت نفت و 
گازش، از اقتصاد خود کربن زدایی کند. 
پادشــاهی سعودی به این منظور طیف 
وســیعی از پروژه های تولید انرژی های 
تجدیدپذیر و مشارکت با سایر کشورها 
بــرای توســعه زنجیره تأمیــن کالا و 
کریدورهای صدور انرژی را در دســتور 
کار قرار داده اســت. علاوه بر این غول 
نفتی ســعودی یعنی آرامکو نیز در حال 
سرمایه گذاری ســنگین روی فناوری 
جداســازی و ذخیره سازی کربن است 
تــا از روند کربن زدایی در صنعت نفت و 

گاز عربستان حمایت به عمل بیاورد.
طی چند سال گذشته عربستان سعودی 
عملیــات احداث تعــداد قابل توجهی 
از پروژه هــای تولید انــرژی پاک را از 
نیروگاه های خورشــیدی و بادی گرفته 
تا استخراج هیدروژن سبز )بدون توسل 
به ســوخت های فســیلی( رســانه ای 
کرده اســت. این کشــور پادشاهی بنا 
دارد کــه تا پایــان دهه جاری میلادی 
ســهم انرژی های تجدیدپذیر در سبد 
انــرژی اش را به نصــف افزایش دهد. 
در حــال حاظر ظرفیتی 22,۸ گیگاواتی 
برای انرژی های پاک پیش بینی شــده 

اســت و انتظار می رود تا پایان ســال 
جــاری 2,۸ گیــگاوات از آن عملیاتی 
شــود. همچنین انتظار می رود که این 
کشــور برای تولید ۸ گیــگاوات دیگر 
اقــدام به برگــزاری مناقصاتی تا پایان 
ســال کند. منیف المنیف مدیر کل نهاد 
سیاست گذاری انرژی های تجدیدپذیر 
در وزارت انرژی عربستان سعودی این 

اخبار را تأیید کرده است.
بخش بزرگی از پروژه های تجدیدپذیر 
عربستان سعودی حول محور انرژی های 
بادی و خورشــیدی می چرخد. اما این 
کشور در حال سرمایه گذاری روی طیف 
وســیع تری از انرژی های پاک شــامل 
باتری های ذخیره سازی و فناوری های 
پمپاژ و زمین گرمایی می باشــد. در حال 
حاضر دولت عربستان به دنبال بررسی 
و امکان ســنجی منابــع انرژی در این 
کشــور است تا در توسعه سبد متنوعی 
از انرژی های پاک مورد اســتفاده قرار 
بگیرنــد. المنیف به برخی محدودیت ها 
نیز در مســیر توســعه عملیــات تولید 
انرژی هــای تجدیدپذیر اشــاره کرده 
اســت. وی می گوید بــه دلیل افزایش 
بی ســابقه تلاش هــای جهانی برای 
تولیــد انرژی های پاک، زنجیره جهانی 
تأمیــن در این صنایــع در مضیقه قرار 

گرفته است.
عربســتان در مسیر توسعه انرژی های 
تجدیدپذیــر تنها عمــل نمی کند بلکه 

دولت این کشــور روی مشارکت های 
بین المللــی برای اطمینــان از تثبیت 
جایگاه این کشــور در بازار انرژی های 
پاک طی ســال های آتی تأکید ویژه ای 
دارد. در ماه جاری وزیر انرژی عربستان 
ســعودی شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان 
تفاهم نامــه ای بــرای برپایــی ارتباط 
شــبکه برق، هیدروژن و زنجیره عرضه 
انرژی های پاک با هند به امضا رســاند. 
در پــی این رخداد وزیر نیروی هند راج 
کومار ســینک نیز اظهار داشت که این 
دو کشــور قصد دارند به نیروگاه تولید 
انرژی در مقیاس جهانی تبدیل شوند.

ســینک افزوده اســت که دو کشــور 
عربســتان و هند اگــر در حوزه انرژی 
کنار یکدیگر قرار بگیرند شکست ناپذیر 
می شوند. شاهزاده عبدالعزیز نیز گفت ما 
هدف مشــترکی داریم تا به تولیدکننده 
نخســت برق و هیدروژن سبز در جهان 
تبدیــل شــویم. وی در ادامه افزود این 
عامــل زمینــه را بــرای بهره برداری 
دوجانبه از رقابت پذیری در دو کشــور 
فراهــم می آورد. من صادقانه باور دارم 
که اتحاد این دو کشــور کمک بیشتری 
به تحقق اهداف جاه طلبانه هر دو ملت 

خواهد کرد.
عربســتان ســعودی علاوه بر توسعه 
پرســرعت منابع تجدیدپذیر این کشور 
در حــال ســرمایه گذاری وســیع در 
فناوری های انرژی پاک و کربن زدایی 

اســت تا روند گــذارش به انرژی پاک 
را تســهیل کند. در همین ماه شــرکت 
بزرگ نفت عربســتان سعودی آرامکو 
قــراردادی با زیمنس به امضا رســاند 
که به موجب آن قرار اســت یک واحد 
آزمایشی کوچک مقیاس برای کمک به 
کربن زدایــی از عملیات نفت و گاز این 
کشور احداث شود. این واحد آزمایشی در 
منطقه ظهران برپا شده و تا سال 2۰2۴ 

به بهره برداری خواهد رسید.
به جای سامانه های سنتی جداسازی 
و ذخیره ســازی کربن، آرامکو در حال 
ســرمایه گذرای روی ســامانه جذب 
مســتقیم کربن از هواست. دی اکسید 
کربن استخراج شده در این سامانه ها 
پــس از جذب در قالب کربن جامد یا 
مایع در عمق زمین ذخیره می شــود. 
این فناوری در سال های اخیر توسعه 
پیدا کرده است. به طور خاص شرکت 
نفتی آمریکایی اکســیدنتال پترولیوم 
پیش تــر اقدام به برپایی تأسیســات 
گســترده ای برای جذب مســتقیم 
کربــن از هوا به مســاحت ۴۰۰ مایل 
مربــع در تکزاس و لوییزیانا کرده بود 
تــا از عملیات اســتخراج نفت و گاز 
خود کربن زدایی کرده باشــد. به لطف 
سیاســت هایی که در ایالات متحده 
تصویب شــده است، دولت این کشور 
۴۵ درصــد از هزینه های این پروژه را 
خواهد پرداخت. وزارت انرژی آمریکا 

نیز وعده داده اســت که ۱,2 میلیارد 
دلار در فناوری جذب مســتقیم کربن 

سرمایه گذاری کند.
پروژه یادشده که یکی از نخستین موارد 
تجاری شــده از فناوری جذب مستقیم 
کربن می باشــد باید در ســال 2۰2۴ به 
بهره برداری برســد. در حال حاضر ۱۸ 
نمونــه از این نوع پروژه ها در سرتاســر 
جهان در حال احداث است اما بسیاری 
از کارشناســان نسبت به دستاوردهای 
عملــی این فناوری ابراز تردید کرده اند. 
بــه همین دلیل اغلب کشــورها منتظر 
نشســته اند تا نتیجــه کار پروژه های 

مذکور را به چشم ببینند.
یکی از سخنگویان زیمنس گفته است 
که وقتی واحد آزمایشی آرامکو عملیاتی 
شود دو طرف تصمیم خواهند گرفت که 
آیــا فاز پایلوت این پروژه را به رســمی 
کلید بزنند یا خیر. اگر فاز پایلوت موفق 
عمل کند، تأسیساتی در مقیاس تجاری 
برپا خواهد شــد. مدیــر عامل آرامکو 
امیــن ناصر پیش تر تأکید کرده بود که 
فناوری جداسازی و ذخیره سازی کربن 
برای تحقق اهداف اقلیمی عربســتان 
ســعودی از اهمیت حیاتــی برخوردار 
اســت. وی معتقد است که دنیا به ۱2۰ 
برابر تأسیسات بیشتری نسبت به آنچه 
امروز شاهدیم نیاز دارد تا هر چه سر یع تر 

با تغییرات اقلیمی مبارزه کند.
منبع: اویل پرایس ��
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ما همیشــه خدا فکر می کردیم دوران پارینه ســنگی و عصر حجر تمام شده 
اســت و اگر هم آن بندگان خدا با چالش هایی مواجه بودند، برای خودشــان 
بوده و ربطی به نســل های بعدی ندارد. اما ظاهراً این طور نیســت و برخی 
از گرفتاری های نســل جدید میراث غار نشــینی اجدادمان به ویژه عزیزان 
نئاندرتال اســت. یعنی گل کم بود به مشــکلات ژنتیک نئاندرتال ها هم 
آراســته شــد! بشــر امروزی این همه گرفتاری و بدبختی دارد، حالا میراث 

دار مشکلات ژنتیکی انسان های عصر حجر در موضوع درد شده است.
یعنی این همه خصلت خوب انســان های باســتانی و عصر پارینه ســنگی، ما 
عهــدی بایــد ژن احســاس درد نئاندرتال ها را بــه ارث ببریم! جان به لبان 
نکنم. دانشــمندان اخیراً کاشــف به عمل آورده اند اگر آستانه درد کمی داریم، 
ممکن اســت ژن نئاندرتال را به ارث برده باشــیم! زومیت نوشت: سه واریانت 
ژنــی کــه براثر آمیزش اجداد انســان های مدرن بــا نئاندرتال ها به ما منتقل 
شده اند، ممکن است حساسیت ما را به انواع خاصی از درد افزایش داده باشند.
در حقیقت ارتباطات ماقبل تاریخ نئاندرتال ها و انســان های امروزی، عواقب 
ژنتیکی برای گونه ما درپی داشــته اســت. اکنون، تحقیقات نشان می دهد که 
می توانیم آستانه تحمل درد را نیز به فهرست مواردی اضافه کنیم که آمیزش 
بین گونه ای انسان های باستانی ممکن است بر آن تأثیر گذاشته باشد.بخشکی 
شانس... ما همیشه خدا فکر می کردیم این انسان های عصر پارینه سنگی یا 
انسان های نئاندرتال ها، رودولفی، هایدلبرگی با آن تبرهای سنگی و دماغ های 
بزرگ که باب زندگی در مناطق خشک و سرد بود، اساساً انسان های پوست 
کلفت و ضد خشی بودند اما نگو آن بندگان خدا هم در برابر درد، عاجز بودند 
و حتی به انواع خاصی از درد حســاس تر بوده باشــند.دکتر کاستوب آدیکاری، 
نویســنده همکار، در بیانیه ای گفت: »حساســیت به درد یکی از ویژگی های 
مهم برای حفظ بقا اســت و به انســان توانایی می دهد تا از دردهایی با آســیب 
جدی اجتناب کند. یافته های ما نشان می دهد که ممکن است نئاندرتال ها به 
انواع خاصی از درد حســاس تر بوده باشند؛گذشــته از آستانه تحمل درد اندک، 
ممکن است آثار وراثتی و ارتباط ژنتیکی ما با اجداد نئاندرتال مان بر آناتومی 
بینی و حساســیت ما به کووید ۱۹ و احتمال ابتلا به »بیماری وایکینگ« نیز 
تأثیر گذاشته باشد. به نظر می رسد که ژن اجداد نئاندرتال مسئول خیلی چیزها 
است.فقط خدا کند دوستان آمارگیر بانک مرکزی و مرکز آمار ایران این لابلا 
میزان شاخص فلاکت و بیکاری و سایر بدبختی های اقتصادی عصر حاضر 
را، گردن شکسته نئاندرتال ها و ژن آنها نیندازند! چون این بندگان غارنشین 
خداوند کار و کاســبی و شــغل درســت و حسابی که نداشتند. پس فردا ممکن 
اســت کارشناســان اعلام کنند، بیکاری فزاینده در جامعه ماحصل انتقال ژن 

بیکاری نئاندرتال ها به نسل های بعد و ارثی است!

بازی با نرخ ارز

آخر این چه جور اقتصادی است که برای یک دلار این جور چند قیمت متفاوت در 
نظر گرفته شده است؟وقتی به واردکننده کالاهای اساسی به یک قیمت خاص 
دلار می فروشیم، و به واردکننده های دیگری دلار به قیمت نیمایی می دهیم، 
به دانشجویان مشغول تحصیل در خارج به یک نرخ خاص ارز می فروشیم، و به 
بیمارانی که می خواهند در خارج از کشور معالجه شوند، هم سهمیه ارزی خاصی 
در نظر بگیرید، و به مسافرانی که سیر و سفر در خارج از کشور را به ایرانگردی 
ترجیح داده اند، با دادن ارز یک جور جایزه می دهیم، و اخیراً هم که به کسانی که 
دو، سه ساعت وقت بگذارند و در صف بایستند و 22۰۰ دلار بخرند و آن طرف 
خیابان بفروشند چند میلیون تومان جایزه داده شود، به این نوع مدیریت بازار ارز 
چه نامی می توان داد؟ آخر این چه جور اقتصادی است که برای یک دلار این جور 
چند قیمت متفاوت در نظر گرفته شده؟ ممکن است بگویند ما هدفمان خدمت 
به مســتضعفین اســت، خب آخر این کارها که نقض غرض می شود، کمک به 
محرومان که نیست، بلکه در درازمدت به زیان آنها هم خواهد بود.بازی با نرخ 
ارز پیامدهای مخرب بی شماری دارد و البته مواهبی هم برای گروهی رانت خوار.

اگر می خواهید به مردم خدمت کنید، آموزش و پرورش را رایگان کنید، همانطور 
که در قانون اساســی آمده اســت، بهداشــت و درمان را با به اجرا در آوردن طرح 
بیمه درمانی برای همه ملت رایگان کنیم یا لااقل ارزان کنید، امنیت و قضاوت 
را رایــگان و تقویــت کنید. اگر می خواهید یارانه بدهید، به جای یارانه پنهان یا 
حتی یارانه نقدی، به صورت جنس بدهید، مثلًا با شــیر، یا با بنزین، یا ســایر 
حامل های انرژی، یا با گندم و جو یا برنج، به راحتی داخل کارت مردم بریزید و 
کارت ها را شارژ کنید. اگر می خواهید به کسانی هم جایزه بدهید، چرا اقتصاد را 
به هم می ریزید، جایزه نقدی بدهید به صورت شفاف، مثلًا بگویید که به فلان 
شــرکت خاص ماهانه فلان مقدار جایزه داده می شــود، به جای مثلًا ۵ میلیون 
دلار ارز ۴2۰۰ تومانی که می خواهید به آن شرکت بدهید 2۴۰ میلیارد تومان 
جایزه بدهید، مثلًا به شرکت دیگری که می خواهید ۵ میلیون دلار ارز نیمایی 
ماهانــه بدهیــد ۶۰ میلیارد تومان جایزه نقدی بدهید، به فلان صراف که مثلًا 
2۰ میلیون دلار و فلان مقدار یورو از بازار متشکل می گیرد و آزاد می فروشد، از 
این به بعد سالانه ۴۰ میلیارد تومان جایزه نقدی بدهید، ولی به بقیه صرافی ها 
اجازه فعالیت و دادن خدمات به مردم را بدهید.مسافرهای عزیزی هم که راهی 
سفر خارج هستند، بیایند آن، چند میلیون تومان جایزه را نقدی بگیرند و بروند، 
انشاالله به آنها هم نه به اندازه مواردی که ذکر شد، ولی تا اندازه ای خوش بگذرد، 
دانشجویانی هم که بین ۱۰ تا 2۰ هزار دلار ارز دانشجویی می گیرند از این پس 
نقدی حساب کنند آن را، و مثلًا هر یک بین ۱۰۰ تا 2۰۰ میلیون تومان بگیرند 
و بروند درس بخوانند، و بعد هم اعلام کنیم که از دادن جایزه به کسانی که در 
داخل درس می خوانند، یا در داخل کشور سفر می کنند، یا کالای داخلی، تولید 
و مصرف می کنند یا در بیمارســتان های داخلی کشــور درمان می شوند معذور 

هستیم، جایزه مخصوص آدم های خاص است.

ژن نئاندرتال ها و آمار بیکاری!

طنزروز

وحید حاج سعیدی
طنز نویس

علی اصغر سمیعی
رئیس اسبق کانون 

صرافان

اینفوگرافیک
طراح: مرضیه کیانی مروست- تدبیر تازه

گپ

گفتوگو

یک نماینده مجلس گفت: بدیهی است که کف استانداردها 
برای خودروهای داخلی در نظر گرفته شــده اما متاســفانه 

خودروسازان داخلی حداقل ها را نیز رعایت نمی کنند.
ذبیح الله اعظمی ساردوئی نماینده مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به آمار بالای تصادفات جاده ای در کشور، گفت: سه عامل 
در افزایش آمار تصادفات و مرگ و میر جاده های کشور نقش 
اساسی دارد که ۷۰ درصد آن مرتبط با عدم کیفیت خودروهای 
داخلی است و متاسفانه در حوزه ایمنی حمل ونقل، ما همچنان 

با استانداردهای جهانی فاصله بسیاری داریم.
نماینده مردم جیرفت و عنبرآباد با انتقاد از کیفیت پایین جاده ها، 
تاکیــد کــرد: بی تردید عدم کیفیت جاده ها و تأثیران در وقوع 
تصادفات را نمی توان نادیده گرفت، اما بنده اعتقاد دارم، عدم 
کیفیت خودروهای داخلی بیشترین آمارتصادفات، مرگ و میر 

و یا معلولیت را در کشور رقم می زند.
وی با بیان اینکه خودروهای داخلی دارای تســت اســتاندارد 
بین المللی نیســتند، افزود: در واقع به اندازه یک درصد هم 
شــاهد افزایش کیفیت خودروهای تولید داخل در راســتای 
ایمنــی و ارتقاء امنیت مردم نیســتیم، چرا که با کوچکترین 
تصادف خودروهایی مانند پراید و پژو ۴۰۵ دو تکه شــده و 

منجر به فوت سرنشینان آنها خواهد شد، متاسفانه بدنه این 
خودروهــا ایمنی کافی را ندارد، بی تردید خودروهای داخلی 
باید به گونه ای طراحی شوند که قادر به پیشگیری از تصادفات 
باشند و یا در صورت بروز تصادف بتوانند جان سرنشینان خود 
را حفــظ کند.نماینــده مردم در مجلس یازدهم با بیان اینکه 
خودروســازان باید به تعهدات خود در قبال مردم عمل کنند 
و کیفیت خودروها را بالا ببرند، ادامه داد: بدیهی اســت که 
کف استانداردها برای خودروهای داخلی در نظر گرفته شده 
اما خودروســازان داخلی حداقل هــا را نیز رعایت نمی کنند، 
خودروی داخلی در مقایســه با تویوتا ســواری خارجی حتی 
حداقل های استانداردرا ندارد و عدم کیفیت خودروی ایرانی 
بیش از ۷۰ درصد تصادفات را در کشور رقم می زند.اعظمی 
با انتقاد از جولان مافیا در بحث خودرو تصریح کرد: بی تردید 
بــه دلیل تحریم ها و منابع ارزی اقدام به واردات خودروهای 
کارکرده به کشــور خواهیم کرد، اما باتمام این تفاســیر به 
اعتقاد بنده؛ واردات خودروی خارجی 2 تا ۵ ســال کار کرده 
کیفیت بهتری نســبت به خودروهای داخلی دارد. اگر تمام 
کارخانه های خودروســازی داخل را تعطیل کنیم امکان دارد 
که 2۵۰ هزار کارگر بیکار شوند، اما سالانه از فوت 2۵۰ هزار 

نفر از هموطنانمان در کشــور پیشگیری خواهیم کرد.ایشان 
با انتقاد از کیفیت جاده ها و نقاط خطر ساز در آنها تاکید کرد: 
در حدود ۵۰۰۰ نقطه حادثه خیز در جاده های سراســر کشور 
داریم که با توجه به تلاش های گســترده سازمان راهداری، 
با این وجود شــاهد تصادفات مرگبار در جاده ها هســتیم. به 
عنوان مثال، در حوزه انتخابیه ما یک پیچ مرگبار وجود دارد 
که به دلیل تصادفات زیاد در این منطقه پیج صادق کُشــته 
نام گرفته است.عضو کمیسیون کشاورزی در مجلس با اشاره 
بــه اعتبارات مالی برای رفع نقــاط حادثه خیز در جاده های 
کشــور یادآور شــد: مجلس بخشی از اعتبارات مالی را برای 
بازســازی زیرساخت ها، حفظ و ایمنی جاده ها در نظر گرفته 
است، اما به نظر می رسد کافی نیست و همچنان سالانه شاهد 
تصادفات مرگبار در جاده های کشــور هستیم.ایشان باانتقاد 
از عدم وجود شانه های خاکی در جاده ها، پیچ های خطرناک 
و کمبود علائم، عنوان کرد: متاسفانه خودروها به دلیل عدم 
ایمنی در جاده ها منحرف شده که بلافاصله واژگون می شوند 
و تلفات بسیاری برجای می گذارند. از سویی دیگر بسیاری از 
جاده های روستایی با عرض ۵ متر طراحی شدند که با توجه 
به افزایش جمعیت و تردد بســیار عرض جاده هاباید به ۷ یا 

۱۱ متر تغییر یابد، به عنوان مثال اگر خودرویی در این جاده ها 
دچار نقص فنی شود به دلیل عرض کم این جاده ها نمی تواند 
مشــکل خود را برطرف کند و منجر به ترافیک ســنگین یا 

تصادفات شدید خواهد شد.
این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه خســتگیو خواب آلودگی 
یکی دیگر از دلایل تصادفات منجر به فوت در کشــور اســت، 
افزود: به نظر می رسد، وجود دوربین در جاده ها کافی نیست، 
چرا که متوسط نصب دوربین در جاده ها مسافت طولانی را در 
بر می گیردو رانندگان به دلیل سرعت بالا و تخلفات رانندگی، 
مســیرهایی که باید در ۴ ســاعت طی شــود با سرعت بالا در 
عــرض ۱ ســاعت طی می کنند که تصادفــات بالایی را رقم 
می زننــد. تصادفات بالایی را رقم می زنند. بی تردید فرهنگ 
سازی در این زمینه توسط رسانه ملی و اطلاع رسانی به مردم 
از طریق تابلوها و بیلبوردها تا اندازه ای می تواند آمار تصادفات 
را کاهش دهد.اعظمی در پایان خاطر نشان کرد: در بحث هفتم 
توسعه و در بخش راه و شهرسازی تلاش نمایندگان مجلس 
بر این است که با در نظر گرفتن بودجه برای بازسازی و ایمنی 
جاده ها، آمار تصادفات و مرگ و میر را کاهش دهند، چرا که راه 
همیشه منجر به توسعه و پیشرفت در هر کشوری خواهد شد.

تأیید بازداشت فرزندان یک مقام ارشد قضایی به اتهام »فساد 
مالی« افکار عمومی را واداشته تا بیش تر بر اصلاح ساختارهای 
جامعه بویژه ساخت مالی تاکید و مصرانه تر طلب کند و بخواهد 
تا دست آقازاده ها! از منابع مالی کشور قطع شود.کم نبوده اند آقا 
زاده ها و وابسته های به »قدرت« در موقعیت هایی مثل فرزند 
)پســر و دختر(، نوه، داماد، باجناق و از این دســت، که با ادعای 
»ژن خوب« دزدی هایشان به حد و اندازه ای رسیده که ناچار 
به افکار عمومی به عنوان مفسد مالی یا همان »دزد« در ادبیات 
عامه معرفی شده اند، حال آن که اغلب آن ها پیش از معرفی، نزد 
افکار عمومی شناسایی و شناخته و إفشاء شده بودند، و باز هستند 
کس و کسانی که در مظان این تهمت قرار دارند و قوه قضائیه 
حتماً باید چتر نظارت خود را به روی آن ها بگســتراند. واضح 
اســت که عدم پذیرش نظارت عمومی، اصلاح سیستماتیک 
درونی و توقف نقد حاکمان، منجر به فساد و تعمیق روندهای 

ناکارآمدی در ساختارهای اداره ای می شود.

در ســلامت عقل بیماری که بی اعتناء به مرض خود اســت و 
توصیه پزشکان را جدی نمی گیرد، باید شک کرد. درمان این 

بیمار زمانی که بیماری اوج گرفت، غیر ممکن است.
سیستمی که خودش، خودش را به چنین نقطه ای رسانده است، 
اصلًا نیازی به نقد ندارد. دســتاورهای خودش و بحران های 

خودش، بهترین نقد خودش است.
 بیماری جامعه ما، یک مرض ســاده نیســت که با یک درمان 
معمولی درمان شــود. وقتی یک بیماری گرفتار سرطان شد، 
اصلًا نیازی نیســت شــما به او یادآوری کنید که او بیمار است 
و ســرطان خطرناک اســت؛ بلکه خود ســرطان چنان تعادل 
زیستی او را به هم می زند که او خودش می فهمد یک مرض 
جدی دارد. این جا تنها این بیمار باید از عقل سلیم و سلامت 
روان برخوردار باشــد که به سرعت برود دنبال درمان خودش 
و ســبک زندگی خودش را عوض کند. پس مســاله امروز ما 
در ســطح کلان این نیســت که باید هشدار بدهیم که سیستم 
بیمار اســت، این که عیان اســت، مساله عقل سلیم و سلامت 

روانی نظام است که اگر باشد به طور خودبه خود می رود دنبال 
درمان، و اگر نرفت، یعنی یک اشــکالی در فهم و عقلانیت او 
وجــود دارد کــه در این صــورت باید او را مجبور کرد که برای 
درمــان اقدام کنــد.  به نظر من جامعه ما الان خودش متوجه 
شــده اســت که فهم درستی از مشکلات و بحران ها در کشور 
وجود ندارد و جامعه شــروع کرده و به شــیوه های مختلف دارد 
فشار می آورد تا نظام را مجبور کند که خودش را اصلاح کند. 
در واقع الان فهم جامعه از فهم روشــن فکران و تحلیل گران 
جلوتر اســت، چون ما درباره بحران ها فکر می کنیم اما جامعه 
آن ها را با گوشــت و پوســت خودش حس می کند.»استقلال 
نهادهای نظارتی«، »دسترسی آزاد به اطلاعات« ، »محافظت 
از افشــاگر«، »شفافیت دارایی مسئولان«، »الزام به گزارش 
فســاد«، »آزادی رسانه ها«، »رسانه های مستقل« و مواردی 
از این دســت، جزو ملزومات مبارزه سیســتماتیک با فساد در 
یک کشور است. شرایط کنونی کشور مولود اشکالات اساسی 
سیســتمی چند بعدی اســت که در آن فســاد درد آوری ریشه 

یافته است که در همه اشکال آن بویژه درسایه قدرت، به اخبار 
عادی رســانه ای و اشــارات در گفتگوهای کوچه و بازار مردم 
تبدیل شده است. آنچه دراین میان بشدت آسیب دیده، اعتماد 

عمومی و سرمایه اجتماعی است.
 برای یک نظام سیاســی، برخورداری از پشــتوانه ملی، نیازی 
حیاتی اســت که در پرتوی اعتماد عمومی بوجود می آید. این 
پشتوانه ملی است که هژمونی واقعی رامی سازد. آنچه در ایران 
سبب بحران جاری اقتصادی شده است، ریشه در عدم شفافیت 
و عــدم واقــع نگری دارد. تعاملات اقتصادی در ایران در اتاق 
شیشه ای صورت نمی گیرد که برای همگان قابل رصد باشد. 
درچنین وضعیتی اســت که فساد حالت سیستماتیک به خود 

می گیرد و گرفته است.
 نســبت دادن هر اتفاقی به دشــمن، ســاده ترین شکل فرار از 
مسئولیت و پاسخگویی در برابر تصمیم های غلط است. دشمن 
بدیهی است که از هر فرصتی برای اهداف خود استفاده کند، 

وگرنه دشمن خوانده نمی شود.

یک نماینده مجلس در گفتگو با تدبیر تازه  مطرح کرد:

نقش پررنگ خودرو و جاده های نا ایمن در تصادفات

ملزومات مبارزه سیستماتیک با فساد

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

رئوف پیشدار
استاد دانشگاه


